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شاخص بورس
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دولت با پول نفت چه خواهد كرد؟

خطر بازگشت بيماري هلندي

تامين ارز ۸۷ درصد واردات كالاي اساسي 
با نرخ نيمايي در صورت حذف دلار ۴۲۰۰

دلار در كانال ۲6 هزار، سكه در كانال 1۲ ميليون تومان

سند تحول دولت سيزدهم منتشر شد

پارسايي، نماينده پيشين 
مجلس از پشت پرده شكست 

طرح واردات خودرو مي گويد

قيمت سكه و طلا افزايش يافت

صفحه 3     صفحه 6    

صفحه 2    

 نرمش براي پذيرش 
ارزهاي ديجيتال

راهكارهاي توانمندسازي قشرمتوسط 
در برابر تلاطم هاي قيمتي ملك چيست؟

 »تعادل« توثيق بازار سرمايه  
براي  دريافت  وام  را بررسي كرد

از آنجا كه جهش قيمت مسكن اثر بلافصلي روي 
اجاره بها مي گذارد، همواره مستاجران، در حالي 
كه متقاضي دست به نقد خريد آپارتمان نيستند، 
اما زودتر و بهتر از همه فشار جهش هاي قيمتي 
مسكن را احساس مي كنند. آنگونه كه كارشناسان 
مي گويند، براي حمايت از مستاجران در برابر رشد 
فزاينده قيمت ها دو راهكار مستقيم وغيرمستقيم 
وجود دارد. در راهكار مس��تقيم دولت مي تواند 
با اختصاص حمايت هايي همچون پرداخت وام 
صفحه 5 را بخوانيد وديعه يا...  

مجيد عشقي، رييس س��ازمان طي هفته اخير 
از امكان توثي��ق اوراق بهادار ب��راي دريافت وام 
بانكي خبر داده اس��ت. بر اساس گفته عشقي از 
فروردين ماه سال آينده، انواع اوراق بهادار شامل 
اوراق بدهي، سهام عدالت و ETF به عنوان پشتوانه 
توثي��ق وام  به كار گرفته مي ش��وند. تحليلگران 
اقتصادي اين اقدام را مثبت ارزيابي كردند و آن را 
در س��طح خرد و كلان اقتصادي گامي رو به جلو 
مي دانند. با اين حال اما درباره امكان اجراي اين 
طرح در بستر بازارهاي پول و سرمايه ايران سوالات 
صفحه 4 را بخوانيد زيادي مطرح است.  

 سرايت 
 بحران مسكن 
به بازار اجاره

 بورس پشتوانه 
وام مي شود؟

لابي 
مافياي 
خودرو 
براي 

عقيم سازي 
واردات



جواد هاشمي| 
»نكته مهمي كه همه اركان كشور بايد به آن توجه داشته 
باشيم اين اس��ت كه بتوانيم تهديد جنگ اقتصادي سه 
س��ال اخير را به يك فرصت تبديل كنيم. با تجربه س��ه 
سال اخير، اميدواريم اگر هم توافقي در مذاكرات صورت 
گيرد، موجب نشود به دوران حاكميت اقتصاد نفت زده 
و نقش آفريني متمركز دولت برگرديم كه عوارضي مثل 
بيماري هلندي و كم توجهي دولت به بخش خصوصي و 

نهادهاي عمومي را به دنبال خواهد شد.«
اين بخش��ي از صحبت هاي اخير وزي��ر امور اقتصادي و 
دارايي در آس��تان قدس رضوي است، صحبت هايي كه 
نش��ان مي دهد لااقل در حرف مس��وولان دولتي با يك 
نگران��ي مواجه هس��تند و آن نحوه اس��تفاده از فرصت 
احتمالي لغ��و تحريم ها ب��راي جلوگيري از بازگش��ت 

مشكلاتي است كه در گذشته وجود داشته است.
بيماري هلندي يك مفهوم اقتصادي اس��ت كه تلاش 
مي كند رابطه بين اس��تفاده بي روي��ه از منابع طبيعي 
)معادن نفت و گاز، طلا و نظاير آن( و ركود ناشي از آن را 
در بخش صنعت داخلي توضيح دهد. واژه اي كه اولين بار 
در سال ۱۹۷۷ توسط مجله اكونوميست براي توصيف 
ركود بخش صنعتي در هلند بعد از كشف گاز طبيعي در 
دهه ۱۹۶۰ به كار گرفته شد. به زبان ساده، اين عارضه 
زمان��ي رخ مي دهد كه درآمد يك كش��ور بر اثر عوامل 
فصلي )درآمد هنگفت و ناگهاني نفت در يك دوره( به 
صورت ناگهاني افزايش مي يابد و دولت به عنوان متولي 
اقتصاد هم با تصور دايمي بودن اين درآمد آن را در جامعه 
تزريق مي كنند. درآمد كش��ور زياد ش��ده و پول هم به 

جامعه منتقل مي شود.
با مقايس��ه ميان وضعيت اقتصاد اي��ران در دهه هاي 
گذشته به نظر مي رسد اين قطعي خواهد بود كه ايران 
چه در سال هاي پيش از انقلاب و چه در دوره هاي پس 
از انقلاب با بيماري هلندي مواجه بوده اس��ت. به طور 
خاص در دهه 5۰ و زماني كه ميزان درآمدهاي ايران 
از فروش نفت به ش��كل قابل توجهي افزايش يافت، 
مسوولان وقت به جاي اس��تفاده از اين فرصت براي 
بالا بردن بهره وري و بهبود زيرساخت ها بخش قابل 
توجهي از پول حاصل از فروش نفت را به اقتصاد به شكل 
مستقيم تزريق كردند و همين موضوع باعث افزايش 
تورم و بالا رفتن فشار بر روي اقشار مختلف مردم شد.

در سال هاي پس از انقلاب نيز در هر دوره اي كه ميزان 
درآمدهاي نفتي افزايش پيدا كرده و دولت توانسته به 
منابع سرشار آن دسترسي پيدا كند، پول حاصل از نفت 
به اقتصاد تزريق شده و همين موضوع مشكلات و تبعات 
خاص خود را به همراه داش��ته اس��ت. به طور خاص در 
دوره هشت ساله احمدي نژاد با وجود افزايش قابل توجه 
درآمدهاي دولتي، عملا به جاي آنكه توسعه زيربناهاي 

اقتصادي در دستور كار قرار گيرد، به طرح هاي زودبازده 
و كم اثر قناعت ش��د و همين موضوع در سال هاي بعد 

براي اقتصاد ايران مشكلاتي جديد پديد آورد.
هرچند هنوز تكليف مذاكرات وين مش��خص نش��ده و 
حتي با بروز برخي اختلاف نظرها، توقفي كوتاه مدت در 
مذاكرات به وجود آمده اما سوال مهمي كه اقتصاد ايران 
بايد ب��راي آن جوابي پيدا كند اين اس��ت كه در صورت 
بازگشت پول نفت و افزايش درآمدهاي دولتي، اين پول 
بايد در چه مسيري مورد استفاده قرار گرفته و به چه شكل 

به بيشترين بهره وري برسد.
اقتصاد ايران در حدود سه سال گذشته، مجبور شده تحت 
تاثير تحريم هاي امريكا به سمت اس��تفاده از ابزارهايي 
حركت كند كه تا پيش از اين كمتر مورد استفاده و توجه 
بودند. با وجود آنكه به دليل فراهم نبودن زيرساخت ها، 
هنوز دولت براي افزايش درآمدهاي مالياتي و اس��تفاده 
از منابع مالي پايدار با مشكل مواجه است اما به هر حال 
با اس��تفاده از همين منابع و البته ارز حاصل از صادرات 
غيرنفت��ي بخش مهمي از نيازهاي كش��ور در طول اين 

سال ها پاسخ داده شده است.
در اين تردي��دي وجود ندارد كه با بازگش��ت پول نفت 
بخشي از كس��ري بودجه دولت در س��ال هاي گذشته 

جبران خواهد شد و به اين ترتيب تورم افزايش يافته در 
سال هاي اخير قدري كاهش پيدا مي كند اما اگر بنا باشد 
در بلندمدت دولت بار ديگر به درآمدهاي نفتي اتكا كند تا 
 هزينه هاي جاري كشور را پوشش دهد قطعا در بلندمدت 

مشكل ساز خواهد شد.
در سال هاي گذشته بارها اين اتفاق رخ داده كه با وجود 
نياز به استفاده از منابع نفتي در طرح هاي زيرساختي و 
توسعه زيربناها، دولت ها براي عمل به وعده هاي خود از 
منابع نفتي براي افزايش يارانه ها يا كليد زدن طرح هاي پر 
سر و صدا استفاده كرده اند و از اين رو اين گام هاي محكم 

خود به عاملي براي افزايش نرخ تورم تبديل شده است.
يكي از موضوعات نگران كننده درباره آينده اقتصاد ايران 
پس از افزايش قيمت نفت نيز به وعده ها و شعارهاي دولت 
سيزدهم باز مي گردد. بسياري از دولتمردان در ماه هاي 
گذش��ته وعده هاي فراواني در حوزه كمك به معيشت 
مردم، افزايش طرح هايي مانند مسكن دولتي يا افزايش 
يارانه نقدي و غيرنقدي داده اند كه عمل به بسياري از آنها 
در شرايط فعلي ممكن نيست اما اين نگراني وجود دارد 
كه اگر دسترسي به درآمدهاي نفتي افزايش پيدا كند، 
بار ديگر مانند تجربه سال هاي نه چندان دور، درآمدهاي 

قابل توجهي نفتي به درستي مورد استفاده قرار نگيرد.

موضوع ديگ��ري كه در اي��ن حوزه اهمي��ت دارد، نگاه 
بلندمدت دولت به بازارهاي بين المللي اس��ت. در دوره 
نخس��ت اجراي برجام، دولت قبل تم��ام تخم مرغ هاي 
خود در سبد اين توافق گذاشت و به همين دليل با دشوار 
ش��دن ش��رايط از اجرايي كردن بس��ياري از وعده هاي 
خود جا ماند. از س��وي ديگر در دوره اجراي برجام ايران 
نتوانست قراردادهايي را نهايي كند كه در قالب آنها، خروج 
شركت هاي خارجي از كشور دشوار يا غير ممكن شود و 
از اين رو با اولين تهديد ترامپ بسياري از شركت هايي كه 
وعده حضور طولاني در ايران را داده بودند از كشور خارج 
شدند.  دولت رييس��ي در صورتي كه بتواند به توافقي 
جديد دست پيدا كند، بايد در ميانه اين دو تجربه حركت 
كند. يعني از سويي با افزايش درآمدهاي نفتي، بخشي 
از نيازهاي به جا مانده از سال هاي قبل را پوشش دهد 
و در عين حال بار ديگر خطر شيوع بيماري هلندي در 
اقتصاد ايران را فراهم نكند و از سوي ديگر در دوره اجراي 
برجام به سمت نهايي كردن قراردادهايي حركت كند 
كه اجراي آنها به افزايش امنيت اقتصادي ايران و دشوار 
شدن تحريم ها تازه منجر خواهد شد. موضوعي كه در 
وهله اول به نهايي ش��دن توافق و سپس به ارايه برنامه 

دولت در چارچوب اجراي توافق نياز خواهد داشت.

رهنمود

سياست
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رهبر انقلاب تاكيد كردند

حضرت آيت الله خامنه اي در پيامي به پنجاه وششمين 
نشست اتحاديه انجمن هاي اسلامي دانشجويان در اروپا، 
با اشاره به تحولات سياسي و نظامي اخير، بر شناخت 
جبهه بندي ها و انتخاب موضع درست و آمادگي براي 
نقش آفريني در تحولات به سود جبهه حق تأكيد كردند.

متن پيام رهبر انقلاب اسلامي به اين شرح است: 
بسم الله الرحمن الرحيم

دانشجويان عزيز
رويداده��اي سياس��ي و نظام��ي در اي��ن روزه��ا، 
تشكيل دهنده بخش��ي از همان پيچ تاريخي جهان 
اس��ت كه گمان آن رفته بود. نخبگان و زبدگان ملت 
بزرگ ما در اين مرحله، حامل مسووليت هاي ويژه اند. 
ش��ناخت جبهه بندي ها و صف آرايي ه��ا و انتخاب 
موضع درست، مسووليت كوته مدت و آمادگي براي 
نقش آفريني در تحولات به سود جبهه حق، وظيفه 
ميان مدت آنان است.شما جوانان عزيز مي توانيد در هر 
دو بخش بدرخشيد و اميد به انجمن هايي را كه مزين به 
نام مبارك اسلام است، بارور نماييد. توفيقات روزافزون 

شما را از خداوند قدير و حكيم مسألت مي كنم.
سيدعلي خامنه اي
۲۰ اسفند ۱۴۰۰

برخورداري از سرمايه مردمي 
مايه افتخار سپاه است

س��ردار ش��ريف با قدرداني از حضور آگاهانه مردم در 
آيين هاي تش��ييع و وداع با پاسداران غيور مدافع حرم 
»احس��ان كربلايي پ��ور« و »مرتضي س��عيد نژاد«، 
برخورداري از اين سرمايه بي بديل را مايه مباهات و مدال 
افتخار سپاه و پاسداران امنيت و آرامش توصيف و تصريح 
كرد: برگزاري باش��كوه آيين هاي تشييع اين شهداي 
والامقام پيام هاي ويژه، معنادار و نااميد كننده اي براي 

دشمنان انقلاب اسلامي و سپاه دارد.
به گزارش سپاه نيوز؛ در پي استقبال گسترده و حضور 
پرشور هموطنان در آيين هاي تشييع و وداع با پاسداران 
غيور مدافع حرم سرهنگ پاسدار »احسان كربلايي پور« 
و سرهنگ پاس��دار »مرتضي سعيدنژاد« در شهرهاي 
تهران، قم و اهواز، س��ردار سرتيپ دوم پاسدار رمضان 
شريف سخنگو و مس��وول روابط عمومي كل سپاه در 
سخناني با قدرداني از حضور و همراهي پرشور ملت آگاه 
و قدرشناس ايران، برخورداري از اين سرمايه بي بديل 
اجتماعي را مايه مباهات و مدال افتخار سپاه و پاسداران 
حريم امنيت و آرامش مردم توصيف و تصريح كرد: در 
شرايطي كه دشمنان انقلاب اسلامي تمامي ظرفيت ها 
و داشته هاي خود را به ميدان آورده اند و با عمليات رواني 
و بمباران رسانه اي سعي در القاي نااميدي و ايجاد خدشه 
و مانع در پيگيري اهداف و آرمان هاي ملت ايران دارند؛ 
برگزاري باشكوه و حضور پرش��ور مردم در آيين هاي 
تشييع و خاكسپاري اين ش��هداي والامقام، پيام هاي 
ويژه، معنادار و نااميد كننده اي براي دشمنان انقلاب و 
سپاه دارد. وي افزود: همراهي ملت بصير و قدرشناس 
ايران اس��لامي با آرمانهاي انقلاب و شهداي والا مقام، 
بيانگر ناكامي دشمنان در پيگيري اهداف شوم و ننگين 
خود است. سردار شريف با تاكيد بر اينكه اين حضور عزم 
پاسداران انقلاب اس��لامي را در پيگيري اهداف والاي 
انقلاب و شهدا و صيانت و پاسداري از امنيت، راسخ تر 
مي كند، گفت: امنيت پايدار و مثال زدني ايران اسلامي 
در شرايطي كه منطقه و جهان با مخاطرات و بحران هاي 
مختلف روبرو است، ثمره همدلي و همراهي ملت آگاه و 
بصير ايران اسلامي با نيروهاي مسلح و پاسداران انقلاب 
اسلامي مي باشد و سپاه به عنوان خادم ملت، همواره سپر 
بلاي كشور برابر چالش ها و مشكلات بوده و خواهد بود.

تهديد برجام
توسط خواسته هاي غيربرجامي

تروئي��كاي اروپا در بيانيه اي مش��ترك ب��ا بيان اينكه 
درخواس��ت روسيه از امريكا براي ارايه تضمين  كتبي، 
درخواس��تي خارج از برجام اس��ت، خواس��تار نهايي 
شدن هرچه سريع تر توافق به دس��ت آمده در جريان 
مذاكرات وين شد.به گزارش رويترز، فرانسه، انگليس 
و آلمان، سه كشور اروپايي عضو برجام امروز شنبه در 
بيانيه اي مشترك به روسيه هشدار دادند خواسته اش 
براي دريافت ضمانت جهت ت��داوم روابط اقتصادي-

تجاري اش با ايران در پي متحمل ش��دن تحريم هاي 
واش��نگتن به خاطر جنگ اوكراين، خطر از بين رفتن 
توافق هسته اي ايران را در بر دارد كه »روند مذاكرات آن 
تقريبا تكميل شده است.«در اين بيانيه آمده است: هيچ 
كسي نبايد به دنبال سودجويي از مذاكرات برجام]توافق 
هسته اي[ براي دست يافتن به تضمين هايي باشد كه 
جدا از برجام هستند.به ادعاي اين سه كشور اروپايي، 
»اين كار خطر فروپاش��ي توافق را در ب��ر دارد«.در اين 
بيانيه همچنين آمده اس��ت، تواف��ق روي ميز بايد در 
نهايت فوريت نهايي شود. روز گذشته نيز جوزپ بورل، 
مسوول س��رويس سياس��ت خارجي اتحاديه اروپا و 
هماهنگ كننده كميسيون مشترك برجام در پيامي 
توييتري در اين باره نوشت: به دليل عوامل خارجي به 
مكث در گفت وگوهاي وين نياز است. متن نهايي اساسا 
آماده و روي ميز اس��ت. به عنوان هماهنگ كننده، من 
به همراه تيمم به ارتباط با همه اعضاي برجام و ايالات 
متحده براي غلبه بر وضعيت فعلي و توافق ادامه خواهم 
داد.در پي پيام بورل، س��عيد خطيب زاده س��خنگوي 
وزارت امور خارجه كش��ورمان تاكيد كرد: وقفه اعلام 
شده در مذاكرات وين مي تواند زمينه ساز حل  موضوعات 
باقي مانده و بازگشت نهايي باشد. دستيابي به  موفقيت در 
گفت وگوها تمركز اصلي همه طرف ها خواهد بود. هيچ 
عامل خارجي اي بر اراده مش��ترك ما براي حركت به 

سمت يك توافق جمعي اثر نخواهد گذاشت.

بودجه اواسط هفته
 به مجلس مي رسد

سخنگوي شوراي نگهبان گفت: اعضاي شورا در حال 
بررس��ي لايحه بودجه ۱۴۰۱ هستند و تلاش داريم تا 

اواسط اين هفته، لايحه بودجه به مجلس ارسال شود.
هادي طحان نظيف در مصاحبه ب��ا خبرگزاري صدا و 
سيما، افزود: ماده واحده و تبصره لايحه بودجه چند روز 
قبل به ش��ورا ارسال شد و اعضا نيز در نوبت هاي صبح، 
عصر و ش��ب به صورت جامع و دقيق در حال بررسي 
آن هستند. سخنگوي شوراي نگهبان گفت: البته هنوز 
جداول لايحه بودجه به شورا ارسال نشده و تاكيد ما اين 
است كه نمايندگان آن را زودتر ارسال كنند، چرا كه در 
پيوست هايي از جداول، معمولا مواردي وجود دارد كه 
بايد با شرع و قانون اساسي منطبق شود.طحان نظيف 
ادامه داد: طبق قانون، ش��وراي نگهبان براي بررس��ي 
لايحه بودجه ۱۰ روز فرصت دارد و حتي امكان تمديد 
اين ۱۰ روز نيز وجود دارد، ام��ا اگر اين مدت را در نظر 
بگيريم اين بررس��ي به س��ال آينده كشيده مي شود، 
بنابراين همه اعضا با پش��توانه پژوهشكده شورا تلاش 
مي كنند، در س��ريع ترين زمان ممكن لايحه بودجه 
۱۴۰۱ را به مجلس تقديم كنند، به ويژه اينكه ممكن 
است براي بررسي رفع ابهامات و ايرادات، رفت و برگشتي 
بين مجلس و ش��ورا وجود داشته باشد.حجت الاسلام 
والمسلمين اعرافي عضو حقوقدان شوراي نگهبان گفت: 
اگرچه لايحه بودجه ۱۴۰۱، را براساس تطبيق شرع و 
قانون اساسي بررسي مي كنيم، اما در مجموع فرآيند 
بررسي در مسير مصالح عامه است.اعرافي افزود: براي 
فرآيند بودجه نويسي اقدامات مناسبي صورت گرفته 
اس��ت، اما در عين حال معتقدي��م كار اصلي بايد روي 
اصلاح ساختار بودجه از س��وي دولت و مجلس باشد.

حجت الاسلام والمس��لمين سيد احمد خاتمي ديگر 
عضو حقوقدان شوراي نگهبان با اشاره به تلاش اعضاي 
شورا براي بررسي دقيق و سريع لايحه بودجه و ارسال 
آن به مجلس گفت: با اينكه زمان مهم اس��ت، اما اعضا 
هيچ چيز را فداي دقت نمي كنند.وي بيان كرد: بررسي 
لايحه بودجه ۱۴۰۱ علاوه بر مبتني بودن بر شرع قانون 
اساسي، نبايد خروجي آن فشار بيشتر روي مردم باشد.

حذف ارز دارو ممكن نيست
رييس كميسيون امورداخلي كشور و شوراها در مجلس 
شوراي اسلامي، تاكيد كرد: حذف ارز ترجيحي در حوزه 
دارو امكان پذير نيس��ت چراكه قيمت آن سرسام آور 
خواهد شد اما در ساير كالاها دولت اين اقدام را مي تواند 
انجام دهد به شرطي كه قيمت كالاهاي مصرفي مردم 
افزايش نيابد.محم��د صالح جوكار با اش��اره به مجوز 
مجلس به دولت براي حذف ارز ترجيحي، درباره س��از 
وكار پيش بيني شده براي اين مساله، بيان كرد: بودجه 
برشي از برنامه پنج ساله است كه شاخص ها و احكامي 
كه در برنامه پنج ساله در حوزه هاي اقتصادي، اجتماعي، 
فرهنگي، علمي و آموزشي كشور ديده شده را تحقق 
ببخشد.وي در ادامه اظهار كرد: در لايحه بودجه سال 
آتي نگاه بر اين بود كه هم رشد اقتصادي داشته باشيم و 
هم جلوي رشد تورم را بگيريم تا فشار بيشتري بر مردم 
وارد نشود؛ اين نگاه مثبت بود اما چگونگي اجراي بودجه 
در عمل خيلي مهم است تا با گراني ها مواجه نشويم و 
بتوانيم بگوييم از وضعيت موجود به يك وضعيت مطلوب 
رسيده ايم و مثلا به رشد 3 يا ۴ درصد اقتصادي برسيم. 
جوكار تاكيد كرد: كالاهاي مورد نياز مردم نبايد گران تر 
شود. در حوزه دارو نيز اصلا امكان حذف ارز ترجيحي 
وجود ندارد چراكه قيمت ها به ش��كل سرس��ام آوري 
افزايش خواهد يافت. اما در س��اير كالاها نيز حذف ارز 

ترجيحي منوط به چگونگي مديريت دولت است.

يك ميليارد تومان
 ماليات خانه خالي

مديركل دفتر طراحي و تحليل فرآيندهاي مالياتي اعلام 
كرد: حدود 5۰۰۰ نف��ر از مالكان خانه خالي در درگاه 
سازمان امور مالياتي اعلام كردند كه خانه آنها خالي نبوده 
و عدم پذيرش را انتخاب كردند. حدود 5۰۰ نفر ديگر از 
مالكان نيز، پذيرش ماليات خانه خالي را اعلام كردند اما 
تاكنون نصف اين افراد ماليات خود را پرداخت كرده اند.

جهانگير رحيمي ضمن تشريح آخرين وضعيت پرداخت 
ماليات بر خانه هاي خالي، اظه��ار كرد: اخذ ماليات بر 
خانه هاي خالي در جزو دو بند ط تبصره ۶ بودجه امسال 
به سازمان امور مالياتي تكليف شده اما بايد به اين موضوع 
نيز توجه شود كه اين ماليات پيش از اين در قانون دايمي 
ماليات هاي مستقيم پيش بيني ش��ده و براي اخذ آن 
زمان تعيين شده تا پس از پايان هر سال، سازمان امور 
مالياتي در تيرماه بايد نس��بت به صدور برگه مطالبه و 
انجام ساير مراحل تشخيص اقدام كند و به مشمولان 
ماليات واحدهاي مسكوني خالي از سكنه اين موضوع را 
اعلام كند. بنابراين، پيش از فرا رسيدن موعد قانوني، به 
سازمان امور مالياتي براي اخذ اين ماليات تكليف شد و 
سازمان هم نتايج اقدامات صورت گرفته را در درگاه ملي 

خدمات الكترونيك سازمان امور مالياتي منتشر كرد.
مديركل دفتر طراحي و تحليل فرآيندهاي مالياتي با 
بيان اينكه ماليات محاسبه شده براي خانه هاي خالي 
شناسايي شده، معادل ۴۰۰۰ ميليارد تومان است، ادامه 
داد: در اين زمينه، حدود 5۰۰۰ نفر از مالكان خانه هاي 
خالي در درگاه س��ازمان امور مالياتي اعلام كردند كه 
خانه آنها خالي نبوده و عدم پذيرش را انتخاب كردند. از 
سوي ديگر، حدود 5۰۰ نفر از آنها نيز پذيرش ماليات 
خانه خالي را اعلام كردند اما همه اين افراد ماليات خود 
را پرداخت نكرده اند بلكه نصف اين افراد ماليات خود را 
پرداخت كردند. برخي ديگر از مشمولان ماليات خانه 
خالي نيز وارد درگاه سازمان امور مالياتي شدند و هيچ 
عكس العملي نداشته اند. رحيمي بيان كرد: تعدا زيادي 
از مالكان خانه خالي كه در درگاه سازمان امور مالياتي 
مشموليت اين ماليات را نپذيرفتند به دليل، ثبت نكردن 
اطلاعات واحد مس��كوني در س��امانه املاك و اسكان 
است. از ۴۰۰۰ ميليارد تومان مالياتي كه براي واحدهاي 
مسكوني خالي از سكنه محاسبه شده، تاكنون فقط ۱ 

ميليارد تومان ماليات خانه خالي پرداخت شده است.

دولت با پول نفت چه خواهد كرد؟

خطر بازگشت بيماري هلندي

رييس جمهور: 

امريكا: 

انجام سفرهاي نوروزي با دو دز ممكن است

به توافق در وين نزديكيم

رييس جمهور با اشاره به فرارسيدن تعطيلات نوروزي درباره 
تدابير در نظر گرفته شده در ستاد ملي مقابله با كرونا براي 
پيشگيري از شيوع بيماري و سفرهاي ايمن اظهار داشت: 
ستاد ملي مقابله با كرونا در وهله اول بر لزوم فرهنگ سازي 
و تشويق مردم به تزريق 3 دز واكسن كرونا تاكيد دارد، اما از 
آنجا كه بخش قابل توجهي از مردم هنوز دز سوم واكسن را 
تزريق نكرده اند، لذا ستاد، تزريق ۲ دز واكسن را مبنا و مجوز 
انجام سفرهاي نوروزي قرار مي دهد.آيت الله سيد ابراهيم 
رييسي در جلسه »ستاد ملي مقابله با كرونا« با قدرداني از 
زحمات و تلاش هاي كادر درمان كش��ور كه با تلاش هاي 
ش��بانه روزي خود موفق به مهار موج ششم كرونا شدند، 
گفت: اگر چه توانستيم بر موج ششم كرونا نيز غلبه كنيم، 
اما ضرورت دارد اجراي مقررات و شيوه نامه هاي بهداشتي به 
ويژه در آستانه نوروز و عيد نيمه شعبان با جديت دنبال شود.

رييس جمهور تاكيد كرد: در ايام پيش رو و از جمله در عيد 
نيمه شعبان توليت هاي استان هاي مقدسه و اماكن زيارتي 
به ويژه حرم حضرت فاطمه معصومه)س( و مسجد جمكران 
پيش بيني ها و تدابير لازم را براي روز ميلاد امام عصر)عج( 
داشته باشند تا هم مردم از فيض حضور در اماكن متبرك 
بهره مند شوند و هم زمينه شيوع بيماري كرونا فراهم نشود.

رييسي با اشاره به فرارسيدن تعطيلات نوروزي درباره تدابير 
در نظر گرفته شده از سوي ستاد ملي مقابله با كرونا براي 
پيشگيري از شيوع بيماري و سفرهاي ايمن اظهار داشت: 

ستاد ملي مقابله با كرونا در وهله اول بر لزوم فرهنگ سازي 
و تشويق مردم به تزريق 3 دز واكسن كرونا تاكيد دارد، اما 
از آنجا كه بخش قابل توجهي از مردم هنوز دز سوم واكسن 
را تزريق نكرده اند، لذا س��تاد تزريق ۲ دز واكسن را مبنا و 
مجوز انجام سفرهاي نوروزي قرار مي دهد.رييس جمهور 
همچنين درباره س��فرهاي خارجي با اشاره به برخي 
گزارش ها درباره صدور گواهي هاي جعلي از س��وي 

برخي مراكز در كشورهاي عراق و تركيه اظهار داشت: 
حتما بر صدور گواهي هاي عدم ابتلاي افرادي كه قصد 
ورود به كش��ور را دارند نظارت دقيق و جدي ش��ود و 
اگر نسبت به گواهي تست هاي انجام شده در خارج از 
كشور ترديد وجود دارد، حتما در داخل كشور از افراد 
مشكوك مجددا تست گرفته شود.وي در ادامه سخنان 
خود با قدرداني از همه دست اندركاران مقابله با كرونا 

در سراسر كشور تصريح كرد: لازم است فراتر از همه 
قدرداني ها، از متخصصان و كارشناساني تشكر كنيم 
كه به مدد تلاش ها و زحمات آنان امروز كشور از ۶ نوع 
واكسن بومي كرونا برخوردار شده است.رييس جمهور 
با اش��اره به ايجاد ظرفيت صادرات واكس��ن در كش��ور 
خاطرنشان كرد: توانمندي به دست آمده در حوزه توليد 
واكسن سرمايه اي گرانبها براي كشور در مقابله با بحران هاي 
احتمال��ي در آينده است.رييس��ي در بخ��ش ديگري از 
سخنانش با بيان اينكه تعطيلي حدوداً ۲ ساله نظام آموزشي 
كشور باعث افت علمي و تحصيلي جدي شده است، گفت: 
گزارش هاي نگران كننده اي از نتايج پايش هاي علمي به 
دست آمده و ضرورت دارد وزراي آموزش و پرورش، علوم، 
تحقيقات و فناوري و بهداشت، درمان و آموزش پزشكي بر 
برگزاري كلاس هاي درس و امتحانات مدارس و دانشگاه ها 
به شكل حضوري تاكيد داشته باشند.رييس جمهور با اشاره 
به مصوبه ستاد ملي مقابله با كرونا مبني ضرورت برگزاري 
كلاس ها و امتحانات مدارس و دانشگاه ها به شكل حضوري 
در شرايط غيراضطرار كرونايي افزود: برابر اين مصوبه طفره 
رفتن از برگزاري حضوري كلاس هاي درس و امتحانات 
دانش آموزان و دانش��جويان تخلف محس��وب مي شود. 
رييسي تاكيد كرد: دانش آموزان و دانشجويان آينده سازان 
كشور هستند و هيچ جامعه اي نمي تواند و نبايد نسبت به 

كيفيت تربيت نسل آينده ساز خود بي تفاوت باشد.

سخنگوي وزارت امورخارجه امريكا با بيان اينكه موضوعات 
باقي مانده در وين بسيار دشوار و پيچيده هستند، گفت: 
ما به حصول توافق احتمالي نزديك هس��تيم.ند پرايس 
س��خنگوي وزارت امورخارجه امريكا در نشست خبري 
هفتگي خود در پاسخ به س��والي درباره توقف مذاكرات 
وين و تاثير درخواست جديد روسيه بر روند اين مذاكرات 
گفت كه راب مالي رييس هيات مذاكره كننده واشنگتن و 
تيم او براي مشورت به واشنگتن بازگشته اند.بنابر گزارش 
وب سايت وزارت امورخارجه امريكا، وي ادامه داد: آنها به 
پايتخت بازگشته اند چون پيش از اين نيز گفته ايم كه اين، 
مذاكرات پيچيده اي است. ما هنوز در حال كار بر روي تعداد 
كمي، تعداد بسيار كمي از موضوعات باقي مانده هستيم 
كه بدون شك مسائل دشواري هستند.پرايس با اشاره به 
اينكه مذاكرات ميان ايران وامريكا به صورت غيرمستقيم 
برگزار مي ش��ود، افزود: پس از يازده ماه مذاكره به تدريج 
توانستيم به اين موضوعات اندك برسيم كه سخت ترين 

مسائل )در اين مذاكرات( هستند. اينها موضوعات پيچيده 
و چالش برانگيزي هستند. با اين حال، ما هنوز بر اين باوريم 
كه به حصول توافق احتمالي نزديك هستيم.سخنگوي 
دستگاه ديپلماسي امريكا همچنين گفت: اكنون زمان 
آن اس��ت كه تمام طرف ها از خود جديت نشان دهند. ما 
براي بازگشت به اجراي كامل برجام مي توانيم و مي بايست 
به يك فهم مشترك برسيم اما زمان كمي براي انجام آن 
وج��ود دارد.وي در ادامه تلاش كرد توپ را به زمين ايران 
و روسيه بيندازد و  گفت: همانطور كه جوزپ بورل گفته 
اس��ت، ما )به حصول توافق( نزديك هس��تيم اما عوامل 
خارجي هم هس��تند كه اكنون در اين مذاكرات مداخله 
مي كنند. هيات ها به پايتخت هايشان بازگشته اند و تهران 
و مسكو نيز بايد تصميمات خود را بگيرند.پرايس تصريح 
كرد: اگر اراده سياس��ي در آنها وجود داش��ته باشد، اگر 
جديت داشته باشند سپس ما همچنان مطمئن هستيم 
كه مي توانيم در يك زمان نسبتاً كوتاه به بازگشت متقابل 

به پايبندي )به برجام( برسيم.وي در پاسخ به اين سوال كه 
»آيا واشنگتن نبايد هيچ تصميمي بگيرد؟« باز هم ايران 
و روسيه را مسوول به نتيجه رسيدن مذاكرات دانست و از 
ارايه پاسخ درست به آن طفره رفت.اين ديپلمات امريكايي 
درباره درخواست جديد روسيه گفت: همانطور كه پيش  
از اين گفته ايم تحريم هاي جديد روسيه به طور قطع هيچ 
ارتباطي با برجام ندارد. در واقع نبايد هيچ ارتباطي با اجراي 
احتمالي برجام داشته باشد. ما قصد نداريم هيچ چيزي در 
ارتباط با اين تحريم ها به روسيه بدهيم، نيازي هم به اين 
كار وجود ندارد. براي رسيدن به يك توافق موفقيت آميز 
درخصوص بازگشت متقابل به اجراي كامل برجام، هيچ 
چيزي لازم نيست.با آغاز حمله روسيه به اوكراين در دو 
هفته گذشته و اعمال بي سابقه ترين تحريم هاي يك جانبه 
و چند جانبه عليه روس��يه از س��وي امريكا و كشورهاي 
اروپايي، مسكو با اين ادعا كه بخشي از تحريم ها بر تعهدات 
روسيه در چارچوب برجام تاثير مي گذارد، درخواست هاي 

جديدي را براي مستثني شدن از تحريم هاي امريكا مطرح 
كرد.موضوع درخواست هاي جديد روسيه تحت عنوان 
»عوامل خارجي« خيلي سريع در ادبيات مقامات حاضر 
در مذاكرات وين جا گرفت. اين در حالي بود كه از همان 
شروع جنگ روسيه و اوكراين بسياري از تحليل گران بر 
اين مساله تاكيد كردند كه جداي از محتواي مذاكرات 
و چالش هاي ميان ايران و امريكا بر س��ر بازگش��ت به 
برجام، اين موضوع تاثير بسياري بر مذاكرات خواهد 
داشت تا جايي كه ممكن است سرنوشت مذاكرات را با 
ابهامي جدي روزبه رو كند. مقامات ايران نيز در رابطه 
با مواضع اخير روسيه تأكيد كردند، چيزي نبايد مانع 
از اجراي مفاد توافق احتمالي در وين باشد و در اين 
زمينه بايد مفاد توافق احتمال��ي، برجام و قطعنامه 
۲۲3۱ بايد مبنا قرار گيرد. ايران معتقد است منافع 
ملي و حق��وق ملت ايران تنها عام��ل تعيين كننده 

موضع تهران در مذاكرات بوده و خواهد بود.

 لزوم آمادگي نقش آفريني 
به سود جبهه حق



گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري|
در بازار آزاد ه��ر دلار امريكا 26 هزار و 10 تومان و درهم 
امارات 7 هزار و 200 تومان معامله مي ش��ود. قيمت هر 
اونس طلا در معاملات جمعه و ش��نبه ب��ه 1۹۸۸ دلار 
رس��يد و در نتيجه افزايش همزمان دلار و اونس جهاني 
طلا، قيمت سكه نيز افزايش يافت و به 12 ميليون و ۳۳0 

هزار تومان رسيد.

    تداوم ثبات قيمت در كانال ۲۴ هزار تومان 
نرخ دلار در صرافي هاي بانكي )شنبه، 21 اسفندماه( با 72 
تومان افزايش نسبت به روز گذشته، 2۴ هزار و ۵6۹ تومان 
معامله شد. قيمت فروش يورو در ساعت 1۳ و ۴۵ دقيقه با 
كاهش 120 توماني نسبت به روز گذشته برابر با 27 هزار و 
۳۴ تومان بود. قيمت خريد هر دلار 2۴ هزار و ۳2۵ تومان 
و نرخ خريد هر يورو نيز 26 هزار و 76۵ تومان اعلام شد. 
علاوه بر اين، بهاي خريد دلار در بازار متشكل ارزي 2۴ 
هزار و 7۸ تومان و نرخ فروش آن 2۴ هزار و 2۹6 تومان بود. 
اين در حالي است كه نرخ خريد يورو در اين بازار 26 هزار 
و ۳۳۹ تومان و نرخ فروش آن نيز 26 هزار و ۵7۹ تومان 
اعلام شد.همچنين در س��امانه نيما در معاملات، حواله 
يورو به قيمت 26 هزار و 2۳6 تومان فروخته و حواله دلار 
به بهاي 2۳ هزار و ۹۸۳ تومان معامله شد. افزايش قيمت 
دلار در صرافي هاي بانكي از ابتداي امس��ال شروع شد و 
از خردادماه وارد كانال 26  هزار تومان شد. نوسان قيمت  
دلار در صرافي هاي بانكي ادامه داشت و به طور مشخص 
در 2۴ آذرماه در كانال 27 هزار تومان ثابت مانده بود. در 
روزهاي سرد زمستاني نرخ ارز نيز سير نزولي را شروع كرد، 
ب��ه اين صورت كه پس از 6 ماه وارد كانال 26 هزار تومان 
ش��د و در آخرين روزهاي دي م��اه )27 دي ماه( دوباره 
 به كانال 2۵ هزار تومان بازگش��ت. البته نرخ دلار از 17 

بهمن ماه در كانال 2۴ هزار تومان نوسان دارد.

    قيمت انواع سكه و طلا افزايش يافت 
قيمت سكه )شنبه، 21 اسفندماه( در بازار تهران با افزايش 
120 هزار توماني نسبت به روز كاري گذشته )پنجشنبه 
هفته گذش��ته( به 12 ميليون و ۳۳0 هزار تومان رسيد. 
سكه تمام بهار آزادي طرح قديم نيز با قيمت 12 ميليون 
و ۵0 هزار تومان معامله ش��د.همچنين نيم س��كه بهار 
آزادي هفت ميليون و 100 هزار تومان، ربع سكه چهار 
ميليون تومان و س��كه يك گرمي 2 ميليون و ۵00 هزار 
تومان قيمت خورد. علاوه بر اين، در بازار طلا نيز نرخ هر 
گرم طلاي 1۸ عيار به يك ميلي��ون و 226 هزار تومان 
رس��يد و قيمت هر مثقال طلا نيز پن��ج  ميليون و ۳12 
هزار تومان ش��د. اونس جهاني طلا ني��ز با قيمت هزار و 
۹۹0 دلار معامله شد. رشد بهاي اونس جهاني طلا پس 
از جنگ روس��يه و اوكراين ركورد جديدي را ثبت كرد و 
اين امر بر قيمت انواع سكه و طلا در بازار داخل نيز تاثير 
گذاشته و موجب افزايش قيمت فلز زرد در داخل كشور 
شده است. سكه طرح جديد در هفته هاي اخير در كانال 
11 و 12 ميليون تومان نوسان داشته است. در حالي كه 
پس از اعلام رييس جمهور روسيه مبني بر پيشرفت در 
مذاكرات آتش بس با اوكراين و با توجه به احتمال افزايش 
قريب الوقوع نرخ بهره در امريكا اشتها براي سرمايه گذاري 
در بازار طلا كاهش يافته است، قيمت فلز زرد روز جمعه 
شاهد كاهش بود. پوتين در نشستي با الكساندر لوكاشنكو 
همتاي بلاروس خود بدون ارايه جزييات بيش��تر گفت: 
»مذاكره كنندگان ما به من گفته اند كه تحولات مثبتي 
اتفاق افتاده است.« قيمت هر اونس طلا در پايان معاملات 
روز جمعه ب��ا 0.۴۳ درصد كاهش ب��ه 1۹۸۸ دلار و ۴6 
س��نت رس��يد. با اين وجود با توجه به تداوم نگراني ها از 
جنگ اوكراين قيمت ها همچنان در مس��ير ثبت رشد 
هفتگي حدودا 0.۸ درص��دي باقي ماند. قيمت فلز زرد 
در پايان معام��لات آتي ديروز نيز با 0.77 درصد كاهش 
به 1۹۸۵ دلار رسيد. اوله هانسن تحليلگر ساكسو بانك 
در يادداشتي نوشت: »بحران اوكراين و روسيه همچنان 

موجب تقويت قيمت ها در بازار فلزات گرانبها خواهد شد.« 
به گفته وي اين بحران تبعاتي همچون رشد تورم، كندي 
رشد اقتصادي و كاهش شتاب بالا بردن نرخ بهره توسط 
بانك هاي مركزي جهان خواهد داشت كه همگي به نفع 
بازار طلاست. بر اساس ارزيابي شاخص فدواچ، با توجه به 
ادامه روند افزايشي نرخ تورم امريكا در ماه فوريه، ارزيابي 
تحليلگران و فعالان تجاري از شانس افزايش حداقل 0.2۵ 
درصدي نرخ بهره در ماه مارس به ۹۴ درصد رسيده است. 
ديويد مگر تحليلگر بازار طلا در موسس��ه هاي ريج هم 
گفت: »بسياري از عوامل افزايشي قيمت طلا مانند نرخ 
تورم و اختلال ها در زنجي��ره عرضه كالاها... كوتاه مدت 
هستند و احتمالا اثر اين عوامل قبلا در بازار پيش خور شده 
است.« در عين حال سوددهي اوراق قرضه ده ساله خزانه 
داري امريكا ديروز شاهد افزايش بود و موجب بالا رفتن 

هزينه فرصت سرمايه گذاري در بازار طلا شد.

    طلا همچنان در خواب زمستاني
قيمت فلز گرانبهاي طلا در روز جمعه با توجه به اظهارات 
ولاديمير پوتين، رييس جمهور روسيه در مورد پيشرفت 
در مذاكرات با اوكراين عقب نشيني كرد زيرا تقاضا براي 
اين داراي��ي امن را كاهش داد و به دليل احتمال افزايش 
نرخ هاي بهره امريكا تحت فشار بيشتري قرار گرفت. بهاي 
هر اونس طلا براي تحويل فوري به 1۹۹1 دلار و 10 سنت 
رسيد. بهاي معاملات اين بازار در روز گذشته 1۹۸۳ دلار 
و 60 س��نت بود. در بازار معاملات آتي امريكا، بهاي هر 
اونس طلا به 1۹۹2 دلار و 10 سنت رسيد و روز گذشته 
بهاي هر اونس طلا با 0.6۹ درصد كاهش، 1۹۸۴ دلار و 
60 سنت بسته ش��ده بود. اين بروزرساني قيمت طلا در 
ساعت ۸ و 2۵ دقيقه صبح به وقت شرقي است. روز جمعه 
هر اونس طلا با 1.1 درصد كاه��ش به 1۹7۳ دلار و ۸0 
سنت رسيد، اما همچنان منتظر افزايش هفتگي حدود 
0.۳ درص��دي بود زيرا نگراني ها در مورد روند مناقش��ه 
اوكراين سرمايه گذاران را نگران كرده بود. قيمت طلاي 
امريكا با 0.۹ درصد كاهش به 1۹۸1.۸0 دلار رس��يد. بر 
اساس گزارش FedWatch Tool CME، با افزايش 
تورم ايالات متحده در ماه فوريه، شرط بندي ها مبني بر 
اينكه بانك مركزي نرخ بهره يك شبه خود را حداقل 2۵ 
واحد در 16 مارس افزايش خواهد داد، به ۹۴ درصد رسيد. 
در همين حال، بازدهي ش��اخص 10 ساله خزانه داري 
ايالات متحده افزايش ياف��ت و هزينه فرصت نگهداري 

ش��مش بدون بازده را افزايش داد. ه��ر اونس نقره با 0.۵ 
درصد كاهش به 2۵.76 دلار رسيد و پلاتين با 0.1 درصد 
افزايش به 106۹.۸0 دلار رسيد، اما به سمت بزرگ ترين 

كاهش هفتگي خود از نوامبر پيش رفت.

    جريان تامين ارز كالاهاي اساسي
 بعد از حذف ارز ۴۲۰۰

بر اس��اس آخرين جريان تج��اري ايران، ب��ا حذف ارز 
ترجيحي تامين ارز حدود ۸7 درصد كالاهاي اساس��ي 
وارداتي از نرخ ۴200 تومان به نرخ نيمايي نزديك خواهد 
شد؛ اين ميزان مي تواند در سال آينده تغيير داشته باشد. 
مجلس اختيار حذف ارز ترجيحي در س��ال آينده را به 
دولت داده است و با توجه به اصراري كه دولت در ماه هاي 
گذش��ته در اين رابطه داشته، بعيد نيست به زودي و در 
اوايل سال جديد حذف تدريجي آغاز شود. اين تغيير در 
حالي رخ خواهد داد كه هفت قلم كالاي اساسي وارداتي 
با ارز ۴200 توماني در بين حدود 2۵ گروه كالايي، حجم 
قابل توجهي از حجم و ارزش را به خود اختصاص داده اند.

    ورود ۸۷ درصد واردات كالاي اساسي
 با نرخ ۴۲۰۰ 

آمار گمرك ايران نش��ان مي دهد كه در 11 ماهه امسال 
17.۵ ميليارد دلار كالاي اساس��ي به وزن 27.6 ميليون 
تن وارد شده كه از اين ميزان 1۳.6 ميليارد دلار به وزن 2۴ 
ميليون تن با ارز ترجيحي وارد شده است. بر اين اساس 
77.7 درصد ارزش واردات كالاهاي اساس��ي مربوط به 
ارز ۴200 توماني بوده است و حدود ۸7 درصد وزن اين 

كالاها را نيز در بر مي گيرد.

    فقط ۱۳.۷ درصد كالاهاي اساسي
 با ارز نيمايي  وارد مي شود

اما در مقابل، تامين ارز واردات كالاهاي اساسي از سامانه 
نيما قابل توجه نيست؛ به طوري كه در اين دوره 11 ماهه، 
۳.۵ ميليون تن ب��ه ارزش ۳.۸ ميليارد دلار با ارز نيمايي 
وارد شده است كه نشان مي دهد از مجموع واردات كالاي 
اساس��ي 21.7 درصد از نظر ارزش و 1۳.7 درصد وزن را 
به خود اختصاص داده است. حذف ارز ترجيحي موجب 
مي شود كه هزينه واردات كالاهاي اساسي از نرخ ۴200 
توماني به نرخي نزديك به بازار نزديك شود كه رشد چند 
برابري خواهد داش��ت؛ بر اين اس��اس به استناد واردات 

امسال تاكنون، مي توان گفت كه بيش از 77 درصد از نظر 
ارزش يا ۸7 درصد از نظر وزني، واردات اين اقلام با رشد 

حدود چند برابري هزينه ارز مواجه خواهد شد.

    هزينه هاي گمركي
 كالاهاي اساسي را بي نصيب نگذاشت

در كنار ح��ذف ارز ترجيحي، مصوبه مجل��س در مورد 
حذف نرخ ۴200 به عنوان مبناي محاسبه ارزش گمركي 
كالاهاي وارداتي نيز مطرح است كه براي سال آينده براي 
تمامي كالاها اعم از اساس��ي و غير اساسي، نرخ سامانه 
معاملات الكترونيك )اي تي اس( با نرخي نزديك به بازار 
مبنا است كه هزينه واردات را نيز افزايش خواهد داد. اين 
در حالي است كه براي كالاهاي اساسي، حقوق گمركي 
از چهار به يك درصد كاهش داشته ولي براي ساير كالاها 
از جمله اقلام مرتبط با توليد چهار درصد خواهد بود، در 
حالي كه در بودجه امس��ال مصوب شده بود براي ساير 

كالاها به دو درصد كاهش يابد. 

    مسائل ديگري هم مطرح است
به هر ترتيب با مجموعه اين تغييرات، افزايش هزينه 
كالاها و تاثير پذي��ري از اين چرخش ن��رخ ارز اتفاق 
خواهد افتاد و بنابر اعلام سازمان برنامه و بودجه به طور 
متوسط تورم كل را تا هفت درصد افزايش خواهد داد. 
گندم، جو، ذرت، كنجاله سويا، روغن، دانه هاي روغني 
و همچنين بخش��ي از دارو و تجهيزات پزشكي اقلام 
وارداتي با ارز ترجيحي است كه هر يك به دليل ارتباط 
مستقيم يا غير مستقيم با اقلام خوراكي و درماني از 
اهميت قابل توجهي برخوردار است و سبد هزينه خانوار 
را دس��تخوش تغيير مي كند.  در اين رابطه بايد رشد 
قيمت جهاني اقلام وارداتي اساسي و افزايش حجم آن 
به ويژه كالاهاي مشمول ارز ترجيحي نيز مورد توجه 
قرار گيرد كه احتمالا در سال بعد نيز ادامه داشته باشد، 
از سويي سازوكار فروش ارز دولت به نرخي غير از نرخ 
ثابت ۴200 تومان و بر مبناي سامانه اي تي اس است كه 
مي تواند دستخوش تغيير شود. نحوه مديريت آثار ناشي 
از حذف ارز ترجيحي و حداقل آسيب معيشت مردم به 
ويژه دهك هاي پايين از اهم جريان حذف ارز ترجيحي 
است ولي تنها برنامه اعلامي دولت تاكنون پرداخت 
يارانه ۹0 تا 120 هزار توماني بوده و فعلا واكنش��ي به 
پيشنهاد مجلس در مورد ارايه كالابرگ نداشته است. 
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ممنوعيت بلوكه كردن
بخشي از تسهيلات بانكي

مديركل روابط عمومي بانك مركزي در يكي از شبكه هاي 
اجتماع��ي از ممنوعيت دوباره بلوكه كردن بخش��ي از 
تسهيلات بانكي توسط شبكه بانكي خبر داد. مدير روابط 
عمومي بانك مركزي با اشاره به ممنوعيت بلوكه كردن 
بخشي از تسهيلات بانكي نوشت: انتظام بخشي و وحدت 
رويه درباره وثايق بانكي دستور كار جدي بانك مركزي 
اس��ت. مدير رواب��ط عمومي بانك مرك��زي در صفحه 
شخصي خود در فضاي مجازي نوشت: رييس كل بانك 
مركزي از چند ماه پيش و حتي در مصاحبه با خبرنگاران 
تأكيد كرد بانك ها حق ندارند مبلغي از تسهيلات را بلوكه 
كنند. هر بانكي كه به قوانين ابلاغ شده بي توجهي كند و 
آن را رعايت نكند به هيات انتظامي بانك مركزي معرفي 
مي شود و با متخلفان برخورد خواهد شد. از همان موقع 
نيز طي جلسات مختلف اصلاح دستورالعمل هاي مربوط 
به گذشته آغاز شد و عصر امروز نيز نتيجه نهايي پس از 
تصويب در جلسه هيات عامل بانك مركزي براي اجرا به 

بانك ها ابلاغ مي شود.
    افزايش نظارت بر اعطاي تسهيلات بانكي

 از طريق سامانه سمات
مديركل روابط عمومي بانك مركزي در توييتي نوشت: 
اعطاي هر فقره تسهيلات بانكي منوط به اخذ كد تاييد 
از سامانه س��مات بانك مركزي است تا افزايش دقت و 
نظارت بر اعطاي تسهيلات هدفمند، رعايت  بهداشت 
اعتباري و كاهش فش��ار تسهيلات تكليفي بر بانك ها 
تحقق يابد.  براي اصلاح نظام بانكي سه رابطه بايد شفاف 
و درست باشد، رابطه دولت و بانك مركزي بايد منظم 
باشد و دولت از بانك مركزي استقراض نكند كه منوط 
به نداشتن كس��ري در بودجه دولت است. رابطه دوم، 
ارتباط بانك مركزي و بانك هاس��ت تا ناترازي بانك ها 
تبديل به اضافه برداش��ت از بانك مركزي نشود. رابطه 
سوم هم ارتباط بانك ها با مشتريان اعم از سپرده گذاران و 
گيرندگان تسهيلات است كه به زودي  آيين نامه تسهيل 
وثايق به بانك ها ارسال مي شود. به گفته رييس كل بانك 
مرك��زي، اصلاح نظام بانكي نياز به حمايت مس��تقيم 
رييس جمهور و همكاري مجلس دارد. بانك مركزي در 
روز يازدهم تيرماه سال گذشته در بخشنامه اي خطاب 
به ش��بكه بانكي با اعلام اينكه بلوكه كردن بخش��ي از 
تسهيلات اعطايي به مشتريان، در قالب انواع سپرده ها 
ممنوع است، اعلام كرد در صورتي كه بانك ها قصد دارند 
معادل بخشي از مبلغ تس��هيلات اعطايي را به صورت 
وثيقه نقدي و در قالب س��پرده بپذيرند، بايد سود علي 

الحساب به آن سپرده تعلق بگيرد. 

قطع ارتباط روسيه با سوييفت 
تجارت غيردلاري را افزايش مي دهد

اتحاديه صادركنندگان تركيه اعلام كرد علي رغم تحريم ها 
و محدوديت هاي اعمال شده عليه روسيه، روابط تجاري 
بين دو كش��ور تحت تأثير قرار نگرفته اس��ت و صادرات 
به لير تركيه حدود صددرصد افزايش يافته است.  اتحاديه 
صادركنندگان تركي��ه اعلام كرد قطع ارتباط بانك هاي 
روسيه از سيستم پرداخت سوييفت تجارت بين روسيه و 
تركيه را با ارز ملي دو كشور افزايش مي دهد. در بيانيه اين 
اتحاديه آمده است: »علي رغم تحريم ها و محدوديت هاي 
اعمال ش��ده عليه روس��يه، صادرات به لير تركيه حدود 
صددرصد در فوريه س��ال جاري ميلادي افزايش يافته 
است«. اين سازمان اعلام كرد ممنوعيت سوييفت هيچ 
تأثيري بر عرضه محصولات كشاورزي تركيه به روسيه 
ندارد. روسيه و تركيه در اكتبر 201۹ قراردادي براي معامله 
و پرداخت با ارزهاي ملي امضا كردند. انتظار مي رود تركيه 
زيرساخت هاي لازم براي قبول نقل وانتقال هاي الكترونيكي 
از طريق سيس��تم »مير«، جايگزين روسي سوييفت، را 
گس��ترش دهد تا بانك ها و كسب وكارهاي اين كشور به 
سيستم پيام دهي مالي بانك مركزي روسيه متصل شوند، 
به اين ترتيب جايگزيني براي ويزا و مستركارت كه در زمان 
حاضر در روسيه تحريم شده اند يافت مي شود. روسيه در 
ماه فوريه با موجي از تحريم هاي يكپارچه امريكا و متحدان 
غربي آن روبرو شد. اين تحريم ها سيستم مالي، صادرات 

انرژي و ذخاير ارز خارجي روسيه را هدف گرفته اند. 

پرداخت وام به كارگزاري ها
در چه مواردي مجاز است؟

بانك مركزي مصوبه شوراي فقهي درباره »عقد تسهيلاتي 
قابل اس��تفاده در تس��هيلات اعطايي به ش��ركت هاي 
كارگزاري فعال در بازار سرمايه« را ابلاغ كرد. بانك مركزي 
ارديبهشت ماه امسال بخش��نامه اعطاي تسهيلات به 
شركت هاي كارگزاري، ش��ركت هاي سرمايه گذاري و 
هلدينگ را براي اجرا به شبكه بانكي ابلاغ كرد. براساس اين 
بخشنامه، اعطاي تسهيلات به شركت هاي كارگزاري در 
چارچوب ضوابط و مقررات مربوط بلامانع بوده و حداكثر 
مجموع تس��هيلات اعطايي به هر شركت كارگزاري در 
سطح كل شبكه بانكي، حداكثر معادل پنج برابر حقوق 
صاحبان س��هام ش��ركت كارگزاري بر اس��اس آخرين 
صورت هاي مالي حسابرس��ي شده شركت مزبور است. 
همچنين اعطاي تسهيلات به شركت هاي سرمايه گذاري 
و هلدينگ در چارچوب ضوابط و مقررات مربوط بلامانع 
اس��ت. پيرو اين بخشنامه ش��وراي فقهي بانك مركزي 
»مبناي قراردادي تس��هيلات اعطايي به ش��ركت هاي 
كارگزاري« را مورد بررسي قرار داده و بانك مركزي مصوبه 
اين شورا را به شرح زير ابلاغ كرده است:  اعطاي تسهيلات 
توسط موسس��ات اعتباري به ش��ركت هاي كارگزاري 
در چارچ��وب موارد زير مغاير با موازين ش��رع نيس��ت:  
1- موسسه اعتباري در قالب قرارداد وكالت، تسهيلات 
را در اختيار شركت كارگزاري قرار مي دهد تا آن شركت 
زمينه مشاركت موسسه اعتباري را با متقاضيان در زمينه 
خريد و فروش سهام فراهم نمايد. در اين روش، شخص 
دريافت كننده تس��هيلات، معادل تس��هيلات اعطايي 
موسسه اعتباري كه از طريق ش��ركت كارگزاري به آن 
تخصيص يافته، در سهام خريداري شده با موسسه اعتباري 
شريك خواهد بود. در روش مذكور، شركت كارگزاري از 
يك طرف وكيل موسسه اعتباري و از سوي ديگر، وكيل 
شخص دريافت كننده تسهيلات )خريدار سهام( محسوب 

شده و نسبت به خريد و فروش سهام اقدام مي نمايد.

طرح مجلس براي اصلاح قانون بيمه 
شخص ثالث خودروهاي لوكس

سخنگوي كميس��يون اصل نود مجلس شوراي 
اس��لامي از ثبت طرح اصلاح قانون بيمه اجباري 
ش��خص ثالث خبر داد و گف��ت: در اين اصلاحيه 
صاحبان خودروه��اي لوكس بايد با اس��تفاده از 
بيمه بدنه، خس��ارات وارد شده به خودروي خود 
را تامي��ن كنند تا به اقش��ار ضعيف جامعه هزينه 
اضافي تحميل نشود. »علي خضريان« روز شنبه 
با اعلام خبر ثبت طرح اصلاح قانون بيمه اجباري 
ش��خص ثالث به خبرنگاران گفت: در قانون بيمه 
اجباري شخص ثالث كه در سال 1۳۹۵ به تصويب 
مجلس شوراي اسلامي رس��يده است، خودروها 
به دو نوع متع��ارف و غيرمتعارف تقس��يم بندي 
ش��ده اند، در قانون مذكور چنانچه ارزش خودرو 
كمتر از نصف ديه كامل يك مرد مس��لمان در ماه 
حرام باش��د، خودرو متعارف و در غير اين صورت 
خودروي غيرمتعارف شناخته مي شود كه با نرخ 
اعلامي براي ديه در سال جاري خودروهاي بالاي 
۳20 ميليون تومان، در حكم غيرمتعارف شناخته 
مي شوند. سخنگوي كميسيون اصل نود مجلس 
شوراي اسلامي افزود: در قانون بيمه شخص ثالث 
عنوان گرديده كه »خسارت مالي ناشي از حوادث 
رانندگي صرفا تا ميزان خسارت متناظر وارده به 
گرانترين خودروي متعارف از طريق بيمه شخص 
ثالث يا مقصر حادثه قابل جبران خواهد بود.« اما 
در عمل صاحبان خودروي حادثه ديده با شكايت 
در دادگاه و طلب افت قيمت، مابقي خسارات وارد 
ش��ده به خودروي خود را از مقصر حادثه خواهند 
گرفت. كه اين قان��ون فقط تعه��دات بيمه گر را 
كاهش و شكايت در محاكم قضايي را افزايش داده 
و باعث فشار اقتصادي به مردم ضعيف شده است. 
در واقع زيان ديده اي كه خ��ودروي غيرمتعارف 
دارد پس از مراجعه به ش��ركت بيم��ه و دريافت 
خس��ارت طبق اصل تناظر از بيمه گر، مجددا به 
مقصر حادثه مراجعه و خواستار دريافت خسارت 
ناش��ي از افت قيمت خودرو مي ش��ود كه محاكم 
قضايي بدون درنظر گرفت��ن اصل تناظر و لحاظ 
كردن ميزان مس��ووليت ش��ركت بيمه اقدام به 
صدور حكم مي نمايند. تصور تصادف يك تاكسي 
پرايد با يك خ��ودروي لوكس چند ميلياردي كه 
در شهرها كم هم تردد ندارند، بسيار نگران كننده 
خواهد بود چرا كه در چنين ش��رايطي حتي كل 
قيم��ت پرايد در مقابل افت قيم��ت آن خودروي 
لوكس ناچيز خواه��د بود، در واق��ع مي تواند راه 
درآمدي ي��ا كل دارايي يك خانواده متوس��ط و 
ضعيف را از آنها بگيرد. سخنگوي كميسيون اصل 
نود افزود: در خص��وص افت قيمت خودرو نيز كه 
يكي از مصاديق خس��ارات مالي ناشي از حوادث 
رانندگي است بايد اصل تناظر اعمال شود و براي 
رفع ابهام موجود در قانون، جلوگيري از تش��تت 
آراء در محاكم و تضييع حقوق مردم، موضوع افت 
قيمت خودرو در طرح اصلاح قانون بيمه اجباري 
با تصريح بيشتري عنوان شده و صراحتا به عنوان 
يكي از مصاديق خسارت مالي به افت قيمت خودرو 
اشاره شده اس��ت تا زيان ديدگان به واسطه آن به 
شركت بيمه مراجعه و مطالبه خسارت نمايند و هم 
در خصوص خودروهاي لوكس اصل تناظر اعمال 
گردد و از افزايش فش��ار به عموم مردم جلوگيري 
شود. خضريان خاطرنشان كرد: در واقع صاحبان 
خودروهاي لوكس و غيرمتعارف بايد با استفاده از 
بيمه بدنه، ساير خس��ارات وارد شده به خودروي 
خود را تامين كنند و بايد از تحميل اين هزينه ها 

به قشر متوسط و ضعيف جامعه جلوگيري شود.

تسهيلات تكليفي منوط به
 مصوبه شوراي پول و اعتبار شد

محمدرض��ا پورابراهيم��ي، رييس كميس��يون 
اقتصادي مجلس گفت: در سال آينده، تصميمات 
در بحث تسهيلات بانكي بايد بر اساس مصوبات 
شوراي پول و اعتبار باشد.اين موضوع را در صحن 
علن��ي مجلس مطرح كردم و از رياس��ت محترم 
جلسه هم خواستم كه آنچه كه در مصوبات صحن 
قرار مي گيرد متناس��ب با نقطه نظراتي كه رهبر 
معظ��م انقلاب مطرح فرمودند باش��د.  در لايحه  
بودجه، در بحث تس��هيلات در حوزه  نظام بانكي 
ح��دود 600 هزار ميليارد توم��ان در نظر گرفته 
شده بود كه اين عدد در گزارش كميسيون تلفيق 
به بي��ش از 1۳00 ميليارد توم��ان افزايش پيدا 
كرده بود كه نگراني جدي براي وضعيت ناترازي 
نظام بانكي ايجاد مي ك��رد. در صحن علني يك 
بخش هايي از مصوبه  كميسيون تلفيق اصلاح شد 

اما همه اعداد و رقم ها اصلاح نشد.
ام��ا يك اتفاق را م��ا در صحن پيگي��ري كرديم. 
پيش��نهاد كميس��يون اقتص��ادي ب��ه هم��راه 
پيشنهادي كه كميسيون حمايت از توليد داشتند 
و آن پيش��نهاد اين بود كه آنچ��ه را كه به عنوان 
تصميمات در بحث تس��هيلات بانكي قرار است 
در سال 1۴01 انجام بشود بايد بر اساس مصوبات 
شوراي پول و اعتبار باشد.مصوبات شوراي پول و 
اعتبار، نظارت بانك مرك��زي بر فرآيند مديريت 

منابع و مصارف را تقويت مي كند.
 اين پيش��نهاد در صحن مطرح ش��د و راي آورد. 
به نظر مي رسد با اين مصوبه دغدغه رييس بانك 
مركزي، به جهتي كه بتواند با تاييد شوراي پول 
و اعتبار مس��ير حركت مصارف در س��ال 1۴01 
عملياتي بش��ود، برطرف مي شود..نگراني رييس 
كل بانك مركزي، ان شاءالله به واسطه  اين تصميم 
صحن علني كه در صورت تاييد ش��وراي محترم 
نگهبان به عنوان قانون بودجه سال 1۴01 خواهد 
بود، برطرف شده و مشكل خاصي را براي وضعيت 

ناترازي بانك ها ايجاد نكند.

تامين ارز ۸۷ درصد واردات كالاي اساسي با نرخ نيمايي در صورت حذف دلار ۴۲۰۰

دلار در كانال ۲6 هزار، سكه در كانال 1۲ ميليون تومان

در نامه رييس بازرسي رياست جمهوري به رييس كل بانك مركزي تصريح شد؛

قيمت سكه و طلا افزايش يافت

تخلف بانك ها در دريافت سود تسهيلات بالاي ۱۸ درصد
گروه بانك و بيمه | 

رييس بازرسي و نماينده ويژه رييس جمهور در امر مبارزه 
با فس��اد در نامه اي به رييس كل بانك مرك��زي با اعلام 
غيرقانوني بودن اخذ وثايق نقدي در قبال اعطاي تسهيلات 
بانكي، خواستار اصلاح بخشنامه بانك مركزي در اين زمينه 
جهت جلوگيري از ترفند بانك ها براي دريافت سود مازاد 
بر نرخ مصوب ش��وراي پول و اعتبار در اعطاي تسهيلات 

به مردم شد.
به گزارش ايسنا، در حالي كه شوراي پول و اعتبار حداكثر 
نرخ سود تسهيلات بانكي را 1۸ درصد اعلام كرده و سال 
گذش��ته ديوان عالي كش��ور طي رأي وحدت رويه 7۹۴ 
هرگونه توافق خصوصي بر خلاف آن را باطل اعلام داشته 
است، برخي بانك ها كماكان با تمسك قراردادن منفذي 
كه در يكي از بخش��نامه هاي بانك مركزي در اين زمينه 
ايجاد شده است از طريق اخذ وثايق نقدي، نرخ سود بانكي 

تسهيلات را به بيش از 2۵ درصد افزايش داده اند.
نماينده ويژه رييس جمهور و هيات وزيران در امر مبارزه 
با فس��اد طي ابلاغيه مورخ 1۴00/12/11 از رييس بانك 
مركزي درخواست كرده است ضمن اصلاح فوري بخشنامه 
مورد اش��اره به بانك ها ابلاغ كند در جهت رفع اين تخلف 
چنانچه مشتريان درخواست تبديل وثايق نقدي را كنند 

اقدام لازم به عمل آيد. 
متن ابلاغيه به شرح زير است: 

»جناب آقاي دكتر صالح آبادي رياست محترم بانك مركزي 
سلام عليكم، با احترام، گزارش هاي دريافتي نشان مي دهد 
علي رغم اينكه در مصوبه شوراي پول و اعتبار كشور نرخ سود 
تسهيلات عقود غيرمشاركتي بانك ها و موسسات اعتباري و 
همچنين نرخ سود مورد انتظار عقود مشاركتي قابل درج در 
قرارداد ميان بانك يا موسسات اعتباري و مشتري، حداكثر 
معادل ١٨ درصد تعيين و ابلاغ گرديده، برخي بانك ها و 
موسسات اعتباري در رويه ها و طرح هاي اعلامي و حتي 
در ترتيبات مصوبات كميته ها و اركان اعتباري و تمسك به 
روش هاي گوناگون از جمله الزام نمودن متقاضي تسهيلات 
به ارايه س��پرده نزد همان بانك به عنوان وثيقه وتضمين 
بخشي از تسهيلات و انسداد آن تا پايان دوره بازپرداخت 
تسهيلات، در مقام عمل از اجراي مصوبه تخطي و تسهيلات 
را با نرخ هاي موثر به مراتب بالاتر از نرخ مصوب شوراي پول 

و اعتبار به متقاضي واگذار مي نمايند. 
س��وابق امر نش��ان مي دهد قب��لًا از س��وي آن بانك در 
بخش��نامه هاي ابلاغي برخ��ي از اين مصادي��ق از جمله 
ممنوعيت بلوكه نمودن بخش��ي از تسهيلات اعطايي به 
مشتريان در قالب انواع س��پرده ها يا توافق بين موسسه 
اعتباري و تسهيلات گيرنده و توثيق نقدي بخشي از آن در 
قالب سپرده قرض الحسنه جاري يا سپرده قرض الحسنه 
پس انداز و انس��داد آن تا پايان تسهيلات، متذكر گرديده 
ليكن در بخشنامه شماره ۹۹/100۸۳2 مورخ 1۳۹۹/۹/۴ 

صادره از س��وي اداره مطالعات و مقررات بانكي آن مرجع 
اعلام ش��ده چنانچه وفق توافق بين موسس��ه اعتباري و 
تس��هيلات گيرنده و قبل از اعطاي تسهيلات، بخشي از 
وثايق به صورت نقدي و در قالب مس��دود نمودن سپرده 
توثيق ش��ود« منع قانوني ندارد ! كه برابر بررسي به عمل 
آمده، طرح و تجويز اين موضوع، مستمس��كي براي عدم 
رعايت نرخ تسهيلات و دور زدن مقرره لازم الاجراي شوراي 
پول و اعتبار در اين زمينه شده است، به نحوي كه مشتري 
متقاضي تسهيلات مجبور است جهت دريافت تسهيلات 
بانكي، درصدي از مبلغ وام كه بانك مقرر مي دارد )غالباً بين 
10 تا 20 درصد رقم تسهيلات( قبل از دريافت تسهيلات 
تامين و در بانك مذكور سپرده گذاري )در موارد متعدد به 
صورت سپرده قرض الحسنه و بدون سود( توثيق و به نفع 
بانك مسدود نمايد كه در نتيجه آن و در عمل، ضمن تحميل 
پرداخت اقساط بيشتر نسبت به مبلغ واقعي دريافتي، نرخ 
سود تسهيلات بيش از نرخ مصوب و تا 2۵ درصد و حتي 

بالاتر بر مردم تحميل مي گردد. 
اين در حالي است كه مس��تفاد از رأي وحدت رويه 7۹۴ 
هيات عمومي ديوان عالي كش��ور مصوب س��ال 1۳۹۹، 
مصوبه شوراي پول و اعتبار در اين ارتباط جنبه آمره دارد 
و توافقات خصوصي برخلاف آن به جهت مغايرت با نظم 
عمومي اقتصادي فاقد اعتبار و باطل مي باشد و نبايد با ارايه 
راهكارهاي به ظاهر قانوني و تجويز آن در بخشنامه هاي 

صادره بانك مركزي زمينه تقلب نسبت به قانون و بروز فساد 
و نارضايتي مردمي ايجاد و دستاويزي براي خدشه به قانون 
عمليات بانك داري اسلامي بدون ربا و اقدامي خلاف قصد 

و اراده مقنن و مقرره گذار فراهم شود. 
با عنايت به مراتب فوق و بر اس��اس اختي��ارات حاصل از 
اصل 127 قانون اساس��ي موضوع تصويب نامه ش��ماره 
101۴6۵/ت ۵۹۳11 ه� مورخ 1۴00/۹/6 مصوب هيات 
وزيران، ابلاغ مي گردد: هرگونه توافق يا اتخاذ تصميم در 
كميته ها و اركان اعتباري يا دستورات در قالب سياست ها 
و خط مشي هاي اعتباري كه منجر به عدم رعايت عملي 
مصوبه ش��وراي پول و اعتبار در زمينه حداكثر نرخ سود 
تس��هيلات از جمله اخذ وثيقه نق��دي در قبال پرداخت 
تسهيلات كه مغاير قواعد حقوقي مي باشد ممنوع بوده و 
علي هذا مقرر فرماييد ضمن اصلاح فوري بخشنامه مذكور 
و موارد مشابه در حد اين معني مراتب در قالب بخشنامه اي 
لازم الاجرا ب��ه مديران عامل كليه بانك ها و موسس��ات 
اعتباري كش��ور ابلاغ تا از اين روي��ه ناصواب جلوگيري و 
همچنين در صورت تقاضاي مش��تري، امكان بازيافت و 
تبديل وثايق نقدي مسدودي قبلي در قالب سپرده با ساير 
وثايق و تضمينات معتبر مورد قبول، فراهم و با اطلاع رساني 
لازم و ايجاد مسير دريافت وصول شكايات مردمي و انجام 
بازرسي نوبه اي بر حسن اجراي آن نظارت نموده و گزارش 
اقدامات انجام شده نيز تا تاريخ 1۴00/12/21 اعلام گردد.«



مجيد عشقي، رييس سازمان طي هفته اخير از امكان 
توثيق اوراق بهادار ب��راي دريافت وام بانكي خبر داده 
است. بر اساس گفته عشقي از فروردين ماه سال آينده، 
انواع اوراق بهادار ش��امل اوراق بدهي، سهام عدالت و 
ETF به عنوان پشتوانه توثيق وام  به كار گرفته مي شوند. 
تحليلگران اقتصادي اين اقدام را مثبت ارزيابي كردند 
و آن را در سطح خرد و كلان اقتصادي گامي رو به جلو 
مي دانند. با اين حال اما درباره امكان اجراي اين طرح 
در بستر بازارهاي پول و سرمايه ايران سوالات زيادي 

مطرح است.
 گرچه عشقي از جزييات نحوه اجراي اين طرح سخني 
به ميان نياورده است اما نوسانات بازار سرمايه ايران آن 
طور كه طي دو سال گذشته تجربه شد و اثرپذيري اين 
بازار از متغيرهاي متعدد غيرقابل پيش بيني، انجام اين 
طرح را با ابهامات زيادي روبرو مي كند. از سوي ديگر 
همچنين عملكرد منفعت طلبانه شبكه بانكي و نحوه 
تعامل اين ش��بكه با طرح هاي گوناگون اعطاي وام به 
مردم طي سال هاي اخير اين سوال را مطرح مي كند 
كه آيا بانك ها به توثيق س��هام ب��راي دريافت وام تن 

خواهند داد؟
بازار سرمايه ايران از سال گذشته بدين سو با نوسانات 
زيادي روبرو بوده و س��هام ش��ركت ها طي اين مدت 
درصد زيادي از ارزش خود را از دست داده اند. طي ۱/۵ 
سال گذشته، ارزش سهام برخي از شركت ها حتي تا 
۸۰ درصد ريزش را هم به خود ديده است. اين در حالي 
است كه همچنان دورنماي مثبتي براي بازگشت اين 
سهم ها با قله تاريخي ديده نمي شود. اين روند همچنين 
به صندوق هاي دولتي و سبد سهام عدالت هم سرايت 
كرده است. از كسي پوشيده نيست كه سهام موجود در 
صندوق هاي دولتي و پرتفوي عدالت هم از دومينوي 
ريزش هاي بازار در امان نبوده اند و اكنون اين سبدهاي 

س��هام پايين تر از ارزش ذاتي خود معامله مي شوند. 
اگرچه گفته مي شود در اثر احياي برجام و رفع تحريم ها 
بازار س��رمايه با ثبات و روند رو به رشد متعادلي روبرو 
خواهد شد اما تحليلگران همچنان نمي توانند مسير 

روشني را براي آينده بازار ترسيم كنند.
همچنين نوسان جزئي از بازار سرمايه است و روندهاي 
اصلاحي يا صعودي آن نيز غيرقابل تضمين خواهد بود. 
حالا سوال اينجاست كه اوراق سهام يك بازار نوساني 
و غيرقابل پيش بيني كه تضميني براي روندهاي آن 
وجود ندارد، چگونه و با كدام ساز و كار مي تواند خود به 
عنوان تضميني براي دريافت وام مورد وثوق قرار گيرد؟ 
به ويژه اينكه طي دو سال گذشته تجربه هاي تلخي از 
ضرر و زيان مردم و ش��ركت ها در اين بازار رقم خورده 
است. در سمت ديگر هم بازار پول يا به عبارت دقيق تر، 

نظام بانكي قرار دارد.

شبكه اي كه بر اساس تجربه هاي پيشين مشخص 
است به اين آساني ها نقدينگي در اختيار مردم قرار 
نمي دهد! همين چند هفته قبل بود كه وزير اقتصاد 
از اعط��اي وام ۱۰۰ ميليون تومان��ي بدون ضامن 
به بازنشس��تگان خبر داد اما اين ط��رح با مقاومت 
بانك ها روبرو و مش��خص ش��د هر روز به بهانه اي، 
حلقه مشمولان اين وام از سوي شبكه بانكي تنگ تر 
مي شود. بر همين اساس آيا اكنون مي توان به طرح 
اعلام شده از سوي رييس سازمان بورس اعتماد كرد 

و آن را عملي دانست؟

    جاي خالي ريپو در بازار سرمايه
رضا جعفري، كارشناس بازار سرمايه در اين خصوص 
مي نويس��د: اين اقدام درستي است. ما در حال حاضر 
در كشور يك نظام نامتقارن اعتباردهي داريم مبني 

بر اينكه عموما نظام بانكي ما بر پايه دارايي هاي ملكي 
ب��ه دادن اعتبار اقدام مي كند.در تمامي كش��ورهاي 
پيشرفته يك بازار بسيار قوي ريپو وجود دارد؛ يعني 
شما مي توانيد اوراق بهادار خود را وثيقه كنيد و در مقابل 
آن وجه نقد دريافت كنيد يا با ريپوي معكوس، عكس 
اين عمل را انجام دهيد؛ يعني پول بدهيد تا س��هام يا 
دارايي خود را بگيريد. در حال حاضر بانك مركزي هم 
يك بازار ريپوي بسيار بزرگ ايجاد كرده است اما بازار 
سرمايه متاسفانه در حال حاضر چنين امكاني را ندارد 

و عملا خللي در بازار وجود دارد.
به نظر مي رسد بر اساس تصميم اعلام شده قرار است 
تلاش شود كه اوراق بهادار اعم از اوراق سهام يا بدهي 
بتوانند در يك بازار مشابه ريپو مورد معامله قرار بگيرند 
و مردمي هم كه سهام يا اوراق دارند بتوانند به پشتوانه 
اين امر تس��هيلات بانكي دريافت كنند.اين اقدام در 
واقع كمك قابل ملاحظه اي هم به نظام بانكي اس��ت 
كه خيلي ملك محور نباشد و هم به كساني كه اوراق 
بهادار دارند.در مجموع اين تصميم هم در سطح خرد 
يعني براي عموم مردم و هم سطح كلان يعني بنگاه ها 

داراي ارزش است.
اين اقدام با حاشيه امن اجرا مي شود. لازم نيست بانك 
۱۰۰ درصد ارزش وثيق��ه را بپردازد و در واقع ممكن 
است درصدي از آن به عنوان وام پرداخت شود؛ اما نفس 
قبول كردن وثيقه هايي نظير اوراق سهام گام بلندي 
است.به عنوان مثال شما مي خواهيد ۱۰۰ تومان وام 
بگيريد و ۱۰۰ تومان هم س��هام داريد. بانك احتمالا 
۴۰ درصد اين مبلغ را وام مي دهد. بازار سهام هم بعيد 
است كه معادل ۶۰ درصد پايين بيايد، به همين خاطر 
رقم مهم نيست و اين مورد در دستورالعمل ها تعيين 
مي شود كه چگونه ريسك در حداقل خود نگاه داشته 
شود. اما نفس اين كار مهم است كه اقدام مثبتي است.
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اعطاي مجوز ۷۸ نهاد مالي 
جديد تا پايان بهمن ماه 

رض��ا نوحي، مدير نظ��ارت برنهادهاي مالي س��ازمان 
ب��ورس و اوراق به��ادار درباره عملكرده يك س��اله اين 
واحد نظارتي در ح��وزه نهادهاي مالي خدمات دهنده 
در س��ال جاري اظهار داش��ت: افزايش مي��زان دارايي 
قابل مديريت با تعداد تحليل گر و مدير س��بد كمتر در 
خصوص فعاليت سبدگرداني، تصريح به حضور تمام وقت 
مدير سبد و تحليلگر در ش��ركت انجام دهنده فعاليت 
س��بدگرداني و اعلام ممنوعيت فعاليت اش��خاص ياد 
شده در ديگر شركت ها، از جمله اقدامات يادشده بوده 
است. وي ادامه داد: اصلاح شرايط موسسان يا متقاضيان 
سهامداري نهادهاي مالي شركت هاي سبدگردان، مشاور 
س��رمايه گذاري، پردازش اطلاعات مالي، رتبه بندي و 
گروه خدمات بازار س��رمايه، تعمي��م فضاي تجاري به 
شرايط فضاهاي قابل اجاره توسط سبدگردان، مشاور 
س��رمايه گذاري و پردازش اطلاعات مالي در راس��تاي 
تسهيل در شرايط تاس��يس اين نهادها از جمله ساير 
اقدامات بوده اس��ت. نوحي با در نظر قرار دادن اقدامات 
اين واحد در راس��تاي مقررات اصلاحي ش��ركت هاي 
سرمايه گذاري و مادر )هلدينگ(، عنوان داشت: فراهم 
شدن امكان انتشار اوراق بدهي با موضوع خريد سهام 
در ش��ركت هاي س��رمايه گذاري و مادر )هلدينگ( و 
قرار گرفتن اي��ن موضوع، بازبيني در فرآيندهاي تاييد 
صلاحيت حرفه اي و كوتاه كردن زمان بررسي و اعلام 
نتايج تاييد صلاحيت حرفه اي داوطلبان تصدي سمت 
مديري��ت در نهادهاي مالي و بازبيني س��امانه مربوط 
به تاييد صلاحيت حرف��ه اي مديران نهادهاي مالي به 
منظور اطمينان از صحت ارس��ال پيامك به داوطلبان 
و تسريع در بررسي صلاحيت عمومي متقاضيان جزو 
اقدامات شايسته اي بود كه در اين حوزه انجام شد. مدير 
نظارت برنهادهاي مالي سازمان بورس و اوراق بهادار با 
مروري بر تعداد مجوزهاي صادر ش��ده از ابتداي سال 
جاري تا پايان بهمن ماه، بيان كرد: طي ۱۱ ماه س��ال 
۱۴۰۰، در حوزه مادر )هلدينگ( ۷ مجوز جديد صادر 
شده است و تعدادش��ركت هاي مادر )هلدينگ( از ۹۸ 
به ۱۰۵ رسيد. شركت هاي سرمايه گذاري با افزايش ۸ 
نهاد مالي جديد از ۹۳ شركت به ۱۰۱ شركت رسيدند. 
همچنين، شركت هاي مشاور سرمايه گذاري با افزايش 
يك شركت از ۱۹ به ۲۰ شركت رسيدند. وي اضافه كرد: 
در مدت يادشده، در حوزه شركت هاي سبدگردان ۱۸ 
مجوز جديد اعطا ش��د و تعداد اين نهادهاي مالي از ۳۸ 
شركت به ۵۶ شركت رس��يد. بيشترين اعطاي مجوز 
مربوط به صندوق هاي جديد بوده است. به بياني ديگر، 
صندوق هاي سرمايه گذاري با ۴۲ مجوز جديد از ۲۷۱ 
شركت به ۳۱۳ ش��ركت رسيدند. در مجموع از ابتداي 
سال جاري تا انتهاي بهمن ماه، ۷۸ مجوز جديد صادر 
شد و تعداد نهادهاي مالي از ۶۳۶ نهاد به ۷۱۴ نهاد رسيد. 
نوحي در ارتباط با برنامه هاي س��ال آين��ده اين واحد، 
گفت: توسعه تبادل الكترونيكي به منظور بررسي اصالت 
مدارك تحصيلي و تجربي داوطلبان متقاضي عضويت 
در هيات مديره نهادهاي مالي، تدوين دس��تورالعمل 
حاكميت شركتي و كنترل هاي داخلي نهادهاي مالي، 
تدوين راهنماي اصول مديريت ريسك در صندوق هاي 
س��رمايه گذاري، تدوين رويه حسابداري صندوق هاي 
خصوصي و صندوق در صندوق، همكار اصلي شركت 
س��پرده گذاري مركزي در ثبت اطلاع��ات دارندگان 
واحدهاي سرمايه گذاري صندوق هاي سرمايه گذاري، 
بررس��ي تجميع برخي از مجوزه��اي نهادهاي مالي 
خدمات دهنده و تس��هيل ش��رايط صدور مجوز آنها، 
تكميل سامانه نظارتي شركت هاي ارايه دهنده خدمات 
س��بدگرداني، تكميل فرآيند الكترونيك كردن ارايه 
درخواس��ت و صدور مجوز نهادهاي مالي و ساير موارد 

از جمله برنامه هاي مهم نظارت بر نهادهاي مالي است.

بهره برداري از
سامانه بومي معاملات بازار سهام

ايرنا| روح الله دهقان، مديرعامل شركت مديريت فناوري 
بورس تهران به آخرين اقدامات انجام شده براي استفاده از 
سامانه بومي معاملات در بازار سرمايه اشاره كرد و افزود: 
اكنون زيرساخت هاي فني مربوط به استفاده از اين سامانه 
در نظر گرفته شده است و فقط بايد تصميم گيري هاي 
مربوط به نحوه بهره برداري از آن انجام شود. وي ادامه داد: 
اين تصميم گيري بر عهده سازمان بورس و ساير اركان بازار 
سرمايه است تا نحوه بهره برداري از اين سامانه را مشخص 
كنند. دهقان خاطرنشان كرد: پيشنهاد ما اين است كه 
فعلا اين سامانه براي بخش كوچكي از بازار به بهره برداري 
برسد تا قابليت هاي خود را در ميان فعالان بازار مورد اثبات 
قرار دهد. مديرعامل شركت مديريت فناوري بورس تهران 
اظهار داش��ت: اكنون در انتظار نتيجه تصميم گيري ها 
هستيم تا جمع بندي هاي موردنياز و اطلاع رساني لازم 
انجام شود. وي با بيان اينكه اكنون كارگروهي در سازمان 
بورس براي پيگيري اين موضوع تش��كيل ش��ده است، 
افزود: اين اتفاق به دليل برخي از تحولات ايجاد شده در 
سازمان بورس با تاخير همراه شده است. به گفته دهقان، 
ممكن است در صورت اتمام تصميم گيري ها، اين سامانه 
بتواند در س��ال ۱۴۰۱ به بهره برداري برسد. مديرعامل 
ش��ركت مديريت فناوري بورس تهران ب��ا بيان اينكه از 
زمان تصميم گيري ها يك بازه زماني ۶ تا ۹ ماهه جهت 
فرآيند بهره برداري سامانه در نظر گرفته مي شود، گفت: 
سامانه معاملات بايد به برخي از سامانه ها مانند سامانه هاي 
نظارتي، سامانه هاي ثبت سفارش و سامانه هاي انتشار 
اطلاعات متصل ش��ود تا بعد از آن بتوانيم اقدامات لازم 
براي انجام معاملات را در دس��تور كار قرار دهيم. وي در 
پاسخ به سوالي مبني بر اينكه به كارگيري سامانه بومي 
معاملات تا چه ميزان مي تواند در سرعت بخشيدن به روند 
معاملات بازار سرمايه تاثيرگذار باشد، افزود: اين سامانه 
از لحاظ زيرساختي و توس��عه ابزارهاي جديد مي تواند 
بر سرعت بخش��ي انجام معاملات اثرگذار باشد. دهقان 
گفت: اين موضوع بايد در نظر گرفته شود كه سامانه بومي 
معاملات نمي تواند نقشي را در فاكتورهاي اقتصادي بازار 
ايفا كند، بلكه فقط در افزايش سرعت پياده سازي ابزارها 
و پشتيباني از تعداد تراكنش بيشتر، كمك كننده خواهد 
بود. مديرعامل شركت مديريت فناوري بورس تهران در 
پاسخ به سوالي ديگر در اين زمينه كه با استفاده از سامانه 
بومي معاملات مي توان اميدوار به رفع اختلالات ايجاد 
شده در بازار سرمايه باشيم، گفت: مشكلات ايجاد شده در 
سامانه معاملات طي سال گذشته، ناشي از حضور تعداد 
زيادي س��هامدار و ورود حجم انبوهي از سرمايه گذاران 
تازه وارد به اين بازار بود. وي گفت: چنين اتفاقي مي تواند 
هر سامانه اي را تحت تاثير خود قرار دهد و منجر به افزايش 
فشار در سامانه معاملات شود؛ بنابراين اين مساله باعث 
ايجاد كندي در فعاليت سامانه معاملات شده بود. دهقان 
تاكيد كرد: سامانه معاملات بومي از ظرفيت بيشتري براي 
پشتيباني معاملات برخوردار است؛ بنابراين با به كارگيري 
اين سامانه مش��كلات ناشي از افزايش بار بر روي سامانه 
معاملات رفع خواهد شد اما برخي از مشكلات كه ناشي 
از كاركرد سامانه هاي برخط ش��ركت هاي كارگزاري يا 
عملكرد سامانه هاي شركت سپرده گذاري است از حوزه 
عملكردي س��امانه بومي معاملات جدا شده و در محل 
خود مورد بررس��ي قرار مي گيرد. مديرعامل ش��ركت 
مديريت فناوري بورس تهران ادامه داد: اگر حضور افراد 
در بازار افزايش پيدا كند، سامانه بومي معاملات مي تواند 

پاسخگوي انجام بهتر معاملات در بازار باشد.

ثبات اقتصاد كلان؛ شرط لازم 
براي افزايش سرمايه گذاري

سنا| مصطفي دين محمدي، استاد دانشگاه با بيان اينكه 
پيش بيني رشد اقتصادي با توجه به شرايط اقتصاد كشور 
بسيار مشكل است گفت: اگر مذاكرات برجام به نتيجه برسد 
از چند منظر گشايش اقتصادي حاصل خواهد شد. نخست 
آنكه درآمدهاي نفتي به شكل معني داري افزايش يافته و 
ارز حاصل از آن به كشور بازمي گردد. دوم اينكه، حدود ۲۰ 
درصد كاهش هزينه از محل تعاملات تجاري ايجاد مي شود 
كه اين امر سبب باز شدن ظرفيت براي سرمايه گذاري هاي 
خارجي خواهد بود. در اين صورت شرايط متعادل تر شده و 
رشد اقتصادي ۶ تا ۸ درصد كاملا امكان پذير است. مصطفي 
دين محمدي در ادامه گفت: رشد در هر اقتصادي تابع دو 
مولفه رشد فيزيكي عوامل توليد و رشد حاصل از بهره وري 
به مفهوم عام اس��ت. اگر توافق حاصل شود بدون اينكه 
سرمايه گذاري زيادي انجام شود، ظرفيت توليد افزايش 
يافته و بهره وري ايجاد مي شود. به گفته اين استاد دانشگاه؛ 
اگر تحريم ها همچنان پابرجا باشد، رشد اقتصادي كاهش 
يافته و صفر خواهد بود همچنين بهره وري به سمت منفي 
شدن سوق يافته و نرخ سرمايه گذاري كاهش مي يابد. وي 
عنوان كرد: اگر خواهان رشد اقتصادي ۸ درصدي هستيم 
بايد حجم س��رمايه گذاري را تا رقم بسيار زيادي افزايش 
دهيم كه براي تامين آن بايد سرمايه گذاري خارجي داشته 
باشيم يا از محل پس انداز ملي استفاده كرد. از عايدات نفتي 
نيز مي توان براي اين منظور بهره برد.دين محمدي اظهار 
كرد: اگر در سال آينده رشد اقتصادي بالايي وجود داشته 
باشد، دليل بر توفيقات زياد در اقتصاد نيست. زيرا كرونا و 
خشكسالي تاثيرات منفي زيادي بر اقتصاد كشور به ويژه در 
بخش كشاورزي ايجاد كرده كه اميدواريم شرايط بهتر شود. 
شرط لازم براي افزايش سرمايه گذاري ثبات اقتصاد كلان 
است كه بخشي از آن متاثر از مسائل سياسي كشور است 
اين استاد دانشگاه تصريح كرد: براي يك رشد بلندمدت 
بايد بي ثباتي اقتصاد كلان در داخل كشور كنترل شود و 
شوك هاي وارد شده بر اقتصاد از نظر سياسي و اقتصادي 
مهار تا سرمايه گذاري معني دار ش��ود. زيرا سرمايه گذار 
همواره در پي كسب سود كه از مسير ثبات اقتصادي اين 
امر ميسر مي شود. با نگاه جامع تري به ۴ دهه رشد اقتصادي 
در كشور در مي يابيم، طي ۱۰ ساله اخير خالص رشد منفي 
و نزديك به صفر بوده است. از سال ۱۳۷۰ تا سال ۱۳۹۰، 
رش��د اقتصادي ۴ درصدي با نوسان بسيار زياد را تجربه 
كرده ايم و قبل از سال ۱۳۵۷ تا ۱۳۷۰ به دليل وقوع جنگ 
تحميلي و انقلاب رشد اقتصادي منفي ۱.۵ درصد شد. از 
سال ۱۳۴۰ تا ۱۳۵۶ رشد اقتصادي كشور ۱۰ درصد بوده 
است. بنابراين، هرچه اندوخته اقتصادي داريم از محل اين 

دو دوره رشد اقتصادي مثبت بوده است.

اگر سود دريافت نكرديم
چه كنيم؟

محمد باغستاني، مديرعامل شركت سپرده گذاري مركزي 
در خصوص جزييات واريز سود سهام عدالت با بيان اينكه 
در مجموع بيش از ۲۵ هزار ميليارد تومان س��ود سهام 
عدالت روز شنبه به حساب مشمولان واريز مي شود، اظهار 
داشت: سودي كه امروز به حساب مشمولين سهام عدالت 
واريز مي شود، براي عملكرد سال مالي ۱۳۹۹ شركت هاي 
سرمايه پذير است.  وي تصريح كرد: بر اساس مصوبه ۱۳ 
بهمن ماه امسال ش��وراي عالي بورس واريز سود سهام 
عدالت به شركت س��پرده گذاري مركزي اوراق بهادار و 
تسويه وجوه محول شد و با پيگيري هاي كه از شركت هاي 
سرمايه پذير انجام شد، در نهايت روز ۱۹ اسفند ماه جاري 
۹۹ درصد س��ودها دريافت و در كمترين زمان ممكن، 
فايل هاي واريز سود را براي بانك ها ارسال كرديم. باغستاني 
در خصوص ش��ركت هايي كه سود سهام عدالت را واريز 
نكرده اند، گفت: همه شركت هاي سرمايه پذير درصدد 
بودند كه با تامين مالي نسبت به واريز سود سهام عدالت 
اقدامات لازم را انجام دهند، اما ش��ركت مخابرات ايران و 
سيمان دشستان به تعهدات خود عمل نكردند و سود را 
واريز نكردند.  مديرعامل شركت سپرده گذاري مركزي 
افزود: با توجه به محاس��باتي كه انج��ام داديم، حدود ۳ 
ميليون نفر از هموطنان )مشمولان( به دليل اينكه فوت 
كرده اند، سود سهام عدالت را دريافت نمي كنند و از طرفي 
حدود ۲ ميليون نفر هم به دليل عدم ارايه شماره شباي 
معتبر نمي توانند سود را دريافت كنند.  وي با بيان اينكه 
براي هر ۲ روش مستقيم و غيرمستقيم مشمولان سهام 
عدالت سود روز جاري همزمان واريز مي شود، گفت: اگر 
فردي كه سود سهام عدالت سال هاي گذشته را دريافت 
كرده است، اما امسال آن را دريافت نكند، قطعا به دليل 
اشكال در شماره ش��باي آن فرد است كه بايد نسبت به 
اصلاح شماره شباي بانكي خود اقدام و در سامانه سجام 
شماره شباي جديد را ثبت كند تا در دوره بعدي اين سود 
را دريافت كند  باغس��تاني در خصوص زمان واريز سود 
سهام عدالت به حساب مشمولان، گفت: كارهاي مورد 
نياز و ارسال فايل سود سهام عدالت براي واريز به حساب 
مشمولان س��هام عدالت از سوي شركت سپرده گذاري 
مركزي انجام و ليست به بانك هاي عامل ارسال شده است 
و بر اساس اعلام سيستم بانكي، نهايتا در طي روز جاري 
اين سود به حساب مشمولان سهام عدالت واريز مي شود.

»تعادل« توثيق بازار سرمايه  براي  دريافت  وام  را بررسي كرد

بورسپشتوانهوامميشود؟

سود سهامداران ديروز پرداخت شد
مجيد عشقي، رييس سازمان بورس در نشست خبري با 
اصحاب رسانه به آخرين تصميمات اتخاذ شده در زمينه 
تغيير دامنه نوسان اشاره كرد و افزود: برنامه ريزي هاي 
لازم در اين زمينه انجام شده اما تاكنون تصميم نهايي 
در هيات مديره اتخاذ نشده است.  وي با بيان اينكه انجام 
اين كار نيازمند رفع برخي از ابهامات اساسي است، ادامه 
داد: در ابتدا بايد بحث بودجه به نتيجه برسد و همچنين 
موضوع ريس��ك هاي سياس��ي فروكش كند تا بتوان 
تصميم منطقي در اين خصوص اتخاذ كنيم. برنامه ما 
اين است تا دامنه نوسان به صورت تدريجي افزايش پيدا 
كند. وي انحصار زدايي را به عنوان يكي از فعاليت هاي 
جدي سازمان بورس عنوان كرد و گفت: نزديك به ۱۲ 
سال بود كه اقدامي براي تاسيس كارگزاري جديد انجام 
نشده بود اما از آبان ماه سال جاري موافقت اصولي براي 
صدور مجوز هشت كارگزاري انجام شد كه يك مجوز 
هم در چند وقت گذشته صادر شد.  اصولي براي تاسيس 
شركت سبدگردان، سه موافقت اصولي تاسيس مشاور 
س��رمايه گذاري و ۲ مجوز فعاليت پردازش اطلاعات 
مالي انجام شد. رييس سازمان بورس خاطرنشان كرد: 
امسال شاهد برخي از نوسانات بوديم اما با اين حال از 
ابتداي سال تاكنون نزديك به ۶۰۰ هزار ميليارد تومان 
تجهيز منابع با روش هاي مختلف سرمايه اي و بدهي را 
انجام داده ايم. اوراق بدهي در مجموع حدود ۲۲۴ هزار 
ميليارد تومان بود كه جم��ع كل تامين مالي عددي 

حدود ۶۰۰ هزار ميليارد تومان بود.

    پرداخت سود شركت ها از طريق سجام
رييس سازمان بورس به پرداخت سود شركت ها از طريق 
سجام اشاره كرد و اظهار داشت: اكنون به دنبال پرداخت 
سود شركت ها از طريق سجام هستيم.  وي ادامه داد: سال 
۹۹ تقريبا ۱۳۲ نماد سود بالغ ۲۵ ميليون نفر را از طريق 
سجام پرداخت كردند، از ابتداي سال ۱۴۰۰ تاكنون ۲۸۶ 
شركت از طريق سجام سود پرداخت كردند كه نزديك 
به ۴۵ ميليون نفر سهامدار بودند، دو پرونده نيز در جريان 

است كه تا اخر هفته انجام مي شود.

    سود سهام عدالت در حال واريز است
عش��قي به جزييات پرداخت سود س��هام عدالت اشاره 
كرد و افزود: عمليات واريز سود سهام عدالت بالغ بر ۴۳ 
ميليون و ۶۶۵ هزار و ۳۲۱ نفر از سهامداران سهام عدالت 
كه س��جامي بودند يا شماره ش��باي بانكي آنها از طريق 
سامانه سهام عدالت در اختيار ما قرار گرفته است از شب 
گذشته آغاز شده و س��ود دارندگان دارايي هاي مختلف 
متناسب با س��ودي كه به آنها تعلق گرفته در حال واريز 
است. رييس سازمان بورس خاطرنشان كرد: اميدواريم با 
همكاري هاي انجام شده با شبكه بانكي تا پايان امروز كل 
سود اين افراد بيش از ۴۳ ميليون نفر واريز شود. وي به رقم 
نهايي سود سهام عدالت اشاره كرد و افزود: براي كساني 
كه داراي پرتفوي ۴۹۲ هزار توماني سهام عدالت هستند 
۵ ميليون و ۳۲۰ هزار و ۳۹۹ ريال سود به آنها اختصاص 
پيدا مي كند. عشقي گفت: افراد داراي پرتفوي ۵۳۲ هزار 
توماني سهام عدالت، ۵ ميليون و ۷۵۲ هزار و ۹۴۴ ريال و 
دارندگان سهام عدالت يك ميليون توماني رقمي معادل 
۱۰ ميليون و ۸۱۳ هزار و ۸۷۱ ريال سود پرداخت مي شود. 
رييس س��ازمان بورس با بيان اينكه رقم هاي اعلام شده 
براي سال جاري است، گفت: برخي از افراد ممكن است 
بخشي از پرتفوي خود را فروخته باشند يا پاره اي از سهم 
را در اختيار داشته باشند، بنابراين ممكن است اين اعداد 
متفاوت باشد. عشقي خاطرنشان كرد: مسائل مربوط به 
زيرساخت ها و نيز فناوري اطلاعات )IT( از جمله مسائلي 
است كه با توجه به گسترش بازار بايد برنامه هاي حدي در 

اين زمينه در دستور كار قرار بگيرد كه در اين زمينه قرار 
است تا در هفته جاري اقدام به رونمايي از سامانه هوشمند 
پايش و نظارت بازارسرمايه كنيم. رييس سازمان بورس 
اعلام كرد: همچنين سامانه هايي براي نظارت موثرتر بر 
نهادهاي مالي مانند صندوق ها و س��بدگردان ها در نظر 
گرفته شده كه اكنون در حال بهره برداري از آن هستيم.

    پذيرش نخستين معدن طلاي كشور 
در بازار سرمايه

وي به پذيرش نخس��تين معدن طلاي كش��ور در بازار 
س��رمايه تاكيد كرد و گفت: گشايش قراردادهاي آتي در 
همه كالاهاي امكان پذير حاضر در بورس هاي كالا جزو 
برنامه هاي مدنظر اس��ت ت��ا بتوان آن را ب��ه مرحله اجرا 
رساند. عشقي اظهار داشت: در حوزه صندوق ها، در تلاش 
هستيم تا اقدام به راه اندازي صندوق هاي مختلف كنيم تا 
سرمايه گذاران و افرادي كه به دنبال سرمايه گذاري از طريق 
بازار سرمايه هستند بتوانند با توجه به برنامه ريزي هاي 
مختلف خود براي س��رمايه گذاري از اين ابزارها استفاده 
كنند ك��ه از جمله اي��ن صندوق ها، صن��دوق املاك و 

مستغلات بود كه در دستور كار سازمان بورس است.

    نمايش عمق مظنه نمادها از ۱۵ فروردين
 براي همه سهامداران

رييس سازمان بورس به برنامه هاي اين سازمان در زمينه 
بهبود ريزساختارهاي بازار سرمايه اشاره كرد و ادامه داد: 
نمايش عمق مظنه از جمله مشكلاتي بود كه با شب هاتي 
جدي همراه بود. براس��اس برنامه ريزي هاي انجام شده 
قرار بر اين است تا عمق مظنه نمادها از ۱۵ فروردين براي 
همه سهامداران نمايش داده شود. وي با اشاره به تعامل 
سازمان بورس با صنايع مختلف، گفت: به منظور همكاري 
بيش��تر با صنايع مختلف اقدام به راه اندازي ميز صنعت 
كرده ايم تا بتوان از اين طريق مشكلات حاكم در صنايع را 
مورد بررسي قرار دهيم. عشقي در ادامه به مديريت كانون 
سهامداران حقيقي اشاره و اظهار كرد: مديريت اين مساله 
به صورت سراسري اقدامي بسيار سخت است و برنامه ما 
اين است تا مديريت كانون سهامداران حقيقي به صورت 

منطقه اي و استاني يا تجميع چند استان انجام شود.

    اقدامات سازمان بورس 
در راستاي بهبود روند معاملات بورس

وي در مورد اقدامات انجام شده سازمان بورس در راستاي 
بهبود روند معاملات، تاكيد كرد: هميشه مشكلات حاكم 
بر بازار سرمايه از جمله دغدغه هاي جدي بازار بوده است 
كه در اين زمين��ه اقداماتي مانند ارتقا و تقويت صندوق 
تثبيت بازار سرمايه، تعيين سقف براي نرخ گاز طبيعي و 

نيز كاهش نرخ ماليات بر درآمد شركت هاي توليدي به 
۲۰ درصد انجام شده است تا بازار بتواند روزهاي خوبي 
را تجربه كند. اين مسائل از جمله مواردي هستند كه در 

بودجه ١٤٠١ هم مورد توجه قرار گرفته است

    برنامه هاي سازمان بورس در سال ١٤٠١
عشقي در خصوص به برنامه هاي در دستور كار سازمان 
بورس در سال ١٤٠١، گفت: اكنون برنامه هاي مختلفي 
در دستور كار سازمان بورس است و برنامه هاي گسترده اي 
را در حوزه هاي افزايش نقش بازارسرمايه درتامين مالي 

و نيز حمايت از حقوق سرمايه گذاران در نظر گرفته ايم.

     حاشيه هاي ايجاد شده در سهام سرخابي ها
عش��قي در پاس��خ به س��والي در خصوص عرضه سهام 
س��رخابي در فرابورس، بيان كرد: سازمان بورس سهم 
هيچ شركتي را براي خريد و فروش پيشنهاد نمي دهد، 
بنابراين در مورد استقلال و پرسپوليس هم هيچ توصيه اي 
را ب��راي خريد آن نداريم. رييس س��ازمان و اوراق بهادار 
ادامه داد: به طور حتم در صورت ورود اركان بازار سرمايه 
و پيشنهاد به سهامداران براي خريد و فروش سهام با آنها 
برخورد جدي خواهيم داش��ت و رويكرد سازمان بورس 
و ديگر اركان آن بايد فقط ايجاد شفاف س��ازي باش��د. 
وي به دعوت هاي انجام ش��ده از س��رمايه گذاران براي 
سرمايه گذاري در بورس اش��اره و اضافه كرد: با توجه به 
وجود نوسان در معاملات بورس نمي توان انتظار كسب 
سود بدون ريسك از بازار سرمايه داشت؛ بنابراين دعوت 
مردم بدون در نظر گرفتن دانش مالي و سطح پذيري مردم 

اقدامي كاملا اشتباه است.

    پيش بيني معاملات بورس در سال آينده
عشقي در پاسخ به سوالي در خصوص روند بورس براي 
سال آينده، اظهار داشت: روند معاملات بورس براي سال 
آينده وابسته به لايحه بودجه خواهد بود. با توجه به موارد 
در نظر گرفته ش��ده و نيز احكام كل��ي در لايحه بودجه، 
پيش پيني مي ش��ود كه تحت تاثير برخ��ي از اقدامات 
توسعه اي فروش شركت ها رشد چشم گيري را پيدا كنند.

    معافيت صندوق هاي سرمايه گذاري 
از ماليات

رييس سازمان بورس در ادامه در مورد صحبت هاي 
مطرح شده درخصوص اعمال ماليات بر صندوق هاي 
سرمايه گذاري، گفت: به لحاظ قانوني صندوق هاي 
سرمايه گذاري بايد معاف از ماليات باشند و سازمان 
بورس هم معتقد به معاف آنها از ماليات است. با توجه 
به حاشيه هاي ايجاد شده در اين زمينه اكنون در حال 

تعامل با با سازمان امور مالياتي هستيم تا بتوان هر 
چه سريعتر ابهامات ايجاد شده را برطرف كنيم.

    ضرر و زيان مردم چه زماني 
جبران مي شود؟

وي در پاسخ به س��والي مبني بر اينكه چه زماني ضرر و 
زيان مردم در بازار س��رمايه جبران خواهد شد، گفت: به 
هيچ عنوان نمي توان به صورت دقيق زماني را براي تعيين 
خروج مردم از ضرر و زيان و جبران آن اعلام كرد. عشقي 
اظهار داش��ت: در دو سال گذشته شاهد سرمايه گذاري 
مردم در س��هام مختلف بوديم و ميزان زيان آنها در اين 
بازار متفاوت با يكديگر اس��ت. رييس س��ازمان بورس 
با بيان اينكه خروج پول در يك س��ال گذش��ته از سوي 
حقيقي ها صورت گرفته است، گفت: اكنون در روزهاي 
اخير اين وضعيت بهبود پيدا كرده اس��ت و اميدواريم با 
ايجاد ثبات در متغيرهاي كلان روند اصلي بازار مشخص 
شود و سرمايه گذاران تصميمات خود را براي ورود به بازار 
سرمايه اتخاذ كنند. وي ادامه داد: اكنون بخش عمده اي 
از س��رمايه هاي مردم در صندوق هاي س��رمايه گذاري 
وجود دارند و بخش ديگر آن نيز از اين بازار خارج شد اما 
با مشخص ش��دن عوامل كلان تصميم گيري براي بازار 
سرمايه آسان تر مي شود. عشقي با بيان اينكه چشم انداز 
بازار وابس��ته به تصميم نهايي درخصوص لايحه بودجه 
اس��ت و پيش بيني از آن راحت نيست، گفت: نوسان در 
ذات بازار قرار دارد اما احكام اصلي كه تصويب شده است 
و اكنون در شوراي نگهبان قرار دارد به نفع بازار سرمايه 
است و در سال آينده شركت ها افزايش سرمايه خوبي را 
خواهند داشت. رييس سازمان بورس و اوراق بهادار اظهار 
داشت: سال ۱۴۰۱ س��ال خوبي براي شركت ها خواهد 
بود، فروش��ي كه ش��ركت ها در س��ال ۱۴۰۰ به صورت 
ماهيانه داشتند، مناس��ب بوده كه اين موضوع در سال 
آينده ادامه خواهد داشت. عشقي با اشاره به واريزي هاي 
انجام شده در صندوق تثبيت بازار سرمايه اشاره كرد و 
افزود: پيگيري هاي براي واريزي ها در حال انجام است 
و براساس تصميمات انجام شده مطالبه ۵۱۰ ميليارد 

توماني صندوق تثبيت واريز خواهد شد.

    جبران ضرر و زيان مردم 
در صندوق پالايشي يكم

رييس سازمان بورس و اوراق بهادار به راه هاي جبران ضرر 
و زيان مردم در صندوق پالايش يكم و دارايكم اشاره كرد 
و گفت: رأي يونيت هاي اين صندوق ها در اختيار دولت 
است و با مشورت فعالان در بازار اصلاحاتي براي اصلاح 

ساختار اين صندوق ها استخراج شده است.

    پتانسيل خوب سند تحول دولت
 براي بازار سرمايه

وي به سند تحول دولت اشاره كرد و گفت: سند تحول 
چند روزي است كه ابلاغ شده است و بيش از ۵۰ درصد 
از مسائل مطرح شده در سند تحول دولت در برنامه هاي 
سازمان بورس قرار دارد. در اين سند مسائل مربوط به 
نظارت بر بازار و نيز ايجاد برخي از زيرساختارها مطرح 
شده است. رييس سازمان بورس و اوراق بهادار با بيان 
اينكه در جلس��ات س��ند تحول دولت هم مسوولان 
حضور داشتند و نقطه نظرات لازم ابلاغ شد، گفت: بايد 
مسائل مطرح شده در جلسات بيشتر مورد بررسي قرار 
بگيرند و از نظر گروه هاي مشورتي استفاده شود. وي 
با بيان اينكه سند تحول دولت، پتانسيل خوبي را براي 
بازار سرمايه در نظر گرفته است، گفت: مواردي كه در 
سند مطرح شده اما در برنامه هاي سازمان بورس قرار 

ندارند را بايد مورد توجه قرار دهيم.



گروه راه و شهرسازي|
از آنجا كه جهش قيمت مس��كن اث��ر بلافصلي روي 
اجاره بها مي گ��ذارد، همواره مس��تاجران، در حالي 
كه متقاضي دس��ت به نقد خريد آپارتمان نيستند، 
ام��ا زودتر و بهت��ر از همه فش��ار جهش هاي قيمتي 
مسكن را احس��اس مي كنند. آنگونه كه كارشناسان 
مي گويند، براي حمايت از مس��تاجران در برابر رشد 
فزاينده قيمت ها دو راهكار مس��تقيم وغيرمستقيم 
وج��ود دارد. در راهكار مس��تقيم دول��ت مي تواند با 
اختصاص حمايت هايي همچون پرداخت وام وديعه 
يا حتي كمك پرداخت هزينه اجاره مسكن به اقشار 
ضعيف تر جامعه، از مس��تاجران حماي��ت كند. اما 
بي گمان، استفاده از اين شيوه صرفا يك راهكار موقت 
اس��ت و نمي تواند در طولاني م��دت ادامه يابد. البته 
تجربه كشورهاي پيشرفته در حمايت از مستاجران 
از طريق سيستم »مس��كن اجتماعي« قابل تامل و 
مطالعه است. سيستمي كه متاسفانه در كشور مجال 
بروز و ظهور نيافته اس��ت. اما در روش غير مستقيم، 
دولت به دو شيوه مي تواند به مستاجران كمك كند. 
در شيوه اول، دولت مي تواند با ثبات بخشي به اقتصاد 
كلان از طريق مهار تورم، ايجاد رشد اقتصادي و ايجاد 
فرصت هاي شغلي تازه از مستاجران در برابر تلاطمات 
قيمتي محافظت كند. در شيوه دوم نيز دولت مي تواند 
با ايجاد بس��ترهاي لازم براي رونق س��اخت و ساز و 
افزايش عرضه آپارتمان، مكانيسم هاي درون بازاري 
رش��د قيمت مس��كن را مهار كرده و از مس��تاجران 
حمايت كند. بي گمان، تركيبي از روش هاي مستقيم 
و غيرمستقيم، با توجه به تنوع مستاجران از نظر توان 

مالي و بنيه اقتصادي ضروري است.

     بي پناه ترين قشر
در اين حال، يك كارش��ناس مسكن با اشاره به اينكه 
بي پناه ترين قشر در كشور مستاجران هستند گفت: 
متاسفانه براي مستاجران در دستگاه عريض و طويل 
قضايي جايي وجود ندارد و اتفاقات بسيار ناگواري در 
بخش اجاره نشيني رخ داده و تعادل هاي اقتصادي به 

هم ريخته است.
گودرزي كارش��ناس مس��كن در برنامه تلويزيوني با 
موضوع »آينده ملك اس��تيجاري در كشور« عنوان 
كرد: بر اساس آمار ۳۰ ميليون ايراني، حدود ۷ ميليون 
خانوار مس��تاجر در كش��ور وجود دارد كه ۴۲ درصد 
س��اكنان پايتخت مستاجر هس��تند و طي ۱۰ سال 
گذشته رو به افزايش بوده و همچنان خواهد بود، چرا 
كه سياست گذاري ها در بخش مسكن به شكلي بوده 
كه اقشار ضعيف جامعه به خصوص قشر كارمند و كارگر 
و ساير اقشار كشور در تامين نياز مسكن با بحران جدي 

مواجه شدند.

    عوامل سه گانه دردسر مستاجران 
وي گفت: سه بخش در حوزه مسكن از جمله كاهش 

ارزش پول ملي، افزايش قيمت مسكن، وام هاي وديعه 
مسكن باعث فلاكت مستاجران شده است. همچنين، 
متاسفانه رهاش��دگي بي منطق و عجيب و غريب در 
قيمت مسكن داريم و بايد گفت كه اجاره نشيني يك 

انتخاب نيست، بلكه يك اجبار است.
به گزارش ايسنا، گودرزي با تاكيد بر اينكه مشكلات 
مس��كن يك بحران ملي اس��ت، افزود: بحران اصلي 

اقتصاد ايران، بحران ارزش افزوده است.
وي اذعان كرد: در بخش قانوني مسكن با مشكل جدي 
مواجه هستيم كه بخشي از آن ساماندهي شده است 
و با ضعف مديريت روبه رو هستيم. آشفته بازار مسكن 
بستر تحميل شرايط به مستاجران را فراهم مي آورد 
و موجران آگاهانه يا ناآگاهانه در اين فرآيند بهره مند 

خواهند بود. 

    معضل مسكن؛ كسري توليد 
همچنين بيت الله ستاريان، كارشناس مسكن گفت: 
مشكل ما در اين است كه قيمت ملك بالاست و قيمت 

اجاره بدان وابسته است.
وي با تاكيد بر اينكه نگاه مهندس��ي به مسكن بسيار 
غلط است، عنوان كرد: به مسكن بايد نگاهي اقتصادي 
داشت، مسكن يا ساختمان محصولي نهايي است كه 
زنجيره وسيعي از توليدات از مواد و مصالح اوليه، ثانوي 

و تركيبي است و ريشه آن در اقتصاد كلان است.
ستاريان افزود: اشتباه دولت هاي ما از ابتدا اين بوده كه 

همواره بر اساس تقاضاي موثر برنامه ريزي كرده اند.
 وي با بيان اينكه در حوزه مسكن با كسري توليد روبه رو

 هس��تيم، گفت: توليد به اندازه كافي نيست و عرضه 
با تقاضا مساوي نيست و در نتيجه ارزش مسكن بالا 
مي رود و سبب افزايش قيمت مي شود و راهكار آن بالا 
بردن توليد اس��ت امري كه از مدت ها قبل بايد به آن 

پرداخته مي شد.
س��تاريان بيان كرد: تمام ضعف ها و خسارات مسائل 
اقتصادي در مس��كن بروز پيدا مي كن��د، به گونه اي 
مي توان گفت كه مسكن ضربه گير اقتصادي ما شده 
است. تمام تلاطم هايي كه در بخش اقتصاد دولتي با 
توجه به تدابير و برنامه هاي عنوان شده به بخش مسكن 
تسري پيدا مي كند. در درون بدنه بخش مسكن قاعدتا 
نبايد مشكلي وجود داشته باشد، ليكن تمام مشكلات 
به ريشه هاي اقتصادي به كشور برمي گردد و بايد گفت 

كه ريشه هاي اقتصاد كشور غلط است.

     حوزه مسكن در شرايط اضطرار است
حسيني، عضو كميسيون عمران مجلس نيز در اين 
برنامه با بيان اينكه مس��كن بحثي فرابخش��ي است 
و تصميم در حوزه مس��كن ب��ه حوزه هاي مختلف بر 
مي گردد، اظهار كرد: ش��اخص ها در حوزه مسكن در 
دولت هاي مختلف نشان مي دهد كه با شاخص مسكن 

در قانون اساسي فاصله داريم.
وي خاطرنشان كرد: در حال حاضر يك سوم جمعيت 

كش��ور ناگزير به اجاره نشيني هستند و اين جمعيت 
رو به افزايش است. حسيني با اشاره به اينكه در حوزه 
مسكن در ش��رايط اضطرار قرار گرفته ايم، افزود: بايد 
نهادهاي تصميم گير براي حوزه مسكن وقت بگذارند. 
متاسفانه از حيث ساختار مديريتي و اراده انجام كار در 

حوزه مسكن با ضعف روبه رو هستيم.
حسيني با بيان اينكه مسكن استيجاري بخش اجتناب 
ناپذير اقتصاد مسكن است، اضافه كرد: در كشور دو گونه 
اجاره داري بخش خصوصي و اجتماعي وجود دارد كه 
در هر دو بخش دولت در بستر قانوني بايد فضايي ايجاد 
كند كه مسكن استيجاري براي قشر آسيب پذير و كم 

درآمد استطاعت پذير باشد.
وي به بخش شخصي سازي در حوزه مسكن اشاره كرد 
و گفت: در حوزه اجاره داري حرفه اي در كش��ور هيچ 

قانوني نداريم.
حسيني افزود: واقعيت مطلب اين است كه مطالعات 
طرح جامع دركش��ور نشان دهنده آن است كه بايد ۴ 
ميليون مسكن ساخته ش��ود تا به تعادلي در عرضه و 

تقاضا در حوزه مسكن دست يابيم.
وي اضافه كرد: اگر قراراست كه بخشي از مسكن ندارها، 
مسكن دار شوند، نيازمند آن هستيم كه اركان مختلف 

اين ساختار اجرا با هم حركت كنند.
حس��يني همچنين گفت: واقعيت اين است در حال 
حاضر در بخش حوزه اجاره داري تنها در حوزه مسائل 

وديعه مسكن توانايي كمك به مردم را داريم.
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ارايه خدمات بيمه اي 
در مقابل تحويل پسماند خشك

ش��هردار منطقه ۱۰ تهران از اراي��ه خدمات بيمه اي 
به ش��هروندان در مقابل تحويل پسماند خشك براي 
نخستين بار در پايتخت خبر داد. به گزارش فارس، رضا 
شرفي، شهردار منطقه ۱۰ درباره ابتكار اين منطقه در 
خصوص كمك به تفكيك از مبدا پسماند تحت عناوين 
گلماند، پسماند ماركت و پسماند بيمه شهر تهران گفت: 
از آنجا كه تفكيك از مبدا پس��ماند از تاكيدات شهردار 
تهران و برنامه سوم توسعه است، در حوزه فرهنگ سازي 
ابتدا تصميم گرفتيم زيرساخت اين موضوع را در منطقه 
۱۰ ارتقا دهيم؛ بر همين اساس تصميم بر اين شد كه 
هايپرماركتي را در موضوع تفكيك پسماند در منطقه 
راه اندازي كنيم؛ زيرساخت لازم اين كار را تهيه و توافق 
نامه ها را انجام داديم و در خيابان كميل به عنوان نقطه 
مركزي منطقه حدود ۵ يا ۶ واحد تجاري به مساحت 
حدود ۵۰۰ متر مربع را به اين موضوع اختصاص داديم 
كه خدمات متنوعي را به شهروندان ارايه مي كند. وي 
افزود: اين واحدها در مقابل دريافت پسماند خشك، هم 
انواع خدمات بيمه اي و هم در قالب سوپرماركت مايحتاج 
و ارزاق عمومي را به شهروندان ارايه خواهد كرد؛ در حوزه 
فضاي سبز نيز گلهاي تزييني و گل و گلدان باغچه اي و در 
ديگر حوزه نيز خدمات مربوط به ميوه و تره بار در مقابل 
دريافت پسماند خشك به مردم ارايه خواهد شد؛ حتي 
شهروندان مي توانند از فيش هايي كه در ازاي تحويل 
پسماند خشك دريافت مي كنند در همان روز استفاده 

نكنند و در زمان هاي ديگر مورد استفاده قرار دهند.

لزوم تشكيل فوري سازمان 
گردشگري در شهرداري تهران

عضو شوراي شهر تهران بر لزوم تشكيل فوري سازمان يا 
معاونت گردشگري در شهرداري تأكيد كرد. به گزارش 
فارس، س��يد احمد علوي در جلسه كميته تخصصي 
گردش��گري، ميراث فرهنگي و صنايع دستي شوراي 
ش��هر تهران گفت: رس��يدن به اهداف تعيين شده و 
سياست هاي شوراي شهر تنها با تشكيل اين سازمان يا 
معاونت گردشگري در شهرداري تهران محقق مي شود. 
وي با بيان اينكه ب��دون اصلاح ديدگاه خود به موضوع 
گردشگري، به موفقيت دست پيدا نخواهيم كرد افزود: 
اين نگاه فراغتي به گردشگري بايد اصلاح گردد و نگاه 
اقتصادي و صنعتي به اين موضوع داشته باشيم. تا زماني 
كه نگاه مان اصلاح نش��ود، پروژه هايي مانند پاناروماي 
باغ موزه دفاع مقدس مي سازيم، اما كاركرد آن در حد 

سرمايه گذاري كه شده است، نيست.

افزايش 2 ميليون نفري
مسافران متروي تهران در اسفند 
طي هفته گذشته تاكنون وضعيت ترافيك در پايتخت 
گلايه بسياري از ش��هروندان را به همراه داشته است و 
بسياري از تهراني ها درخواست افزايش واگن هاي مترو 
به ويژه در روزهاي پاياني سال دارند آيا تمهيداتي در اين 
راستا براي روزهاي پاياني سال در نظر گرفته شده است؟ 
مهدي شايسته، مديرعامل شركت بهره برداري مترو 
تهران در پاسخ به اين سئوال با اعلام افزايش ۲ ميليون 
نفري مسافران مترو در اسفند ماه سال جاري اظهار كرد: 
بله، براي كمك به مديريت و كاهش ترافيك در پايتخت 
يك ساعت به فعاليت قطارهاي مترو در خطوط داخل 
شهري افزايش يافته تا شهروندان كمتر از خودروهاي 
شخصي استفاده كنند و امكان استفاده بيشتر از مترو 
وجود داشته باشد همه واگن هاي مترو در حال حاضر 
با ۱۰۰درصد ظرفيت مشغول فعاليت هستند و همه 
همكاران ما در شركت بهره برداري مترو اقدامات لازم 
را براي رفع مشكلات مربوطه انجام داده اند. وي افزود: 
خدمات رساني مترو پيش از اين ساعت ۲۲ و ۳۰ دقيقه 
بود كه در پي مصوبه جلسه مسوولان معاونت حمل و 
نقل با مديران پليس راهور از اسفند به ۲۳ و ۳۰ دقيقه 
افزايش يافته و بر اين اساس از ساعت ۵ و ۳۰دقيقه تا ۲۳ 
و ۳۰ دقيقه مترو به مسافران خدمت رساني مي كند. 
شايسته درباره آمار مسافران مترو تهران و ميزان افزايش 
آن نسبت به سال قبل نيز گفت: بر اساس بررسي هاي 
دقيقي كه صورت گرفته در ۱۵ روز نخست اسفند امسال 
نسبت به ۱۵ روز اسفند سال 99، ۲ ميليون و ۱۰۰ هزار 
نفر به آمار مسافران مترو افزوده شده است و در برخي از 
ايستگاه ها مانند ايستگاه ۱۵ خرداد ۳9 درصد افزايش 
آمار مسافر را داشته ايم و به طور كلي مي توان گفت، در 
ماه اسفند در همه ايستگاه ها به طور متوسط نسبت به 
ماه هاي قبل ۱۵ درصد تعداد مسافران بيشتر شده است.

۷:۳۰ تا ۱۷؛ ساعت طرح ترافيك 
در ۱۴۰۱

عمار سعيديان فر، سرپرست معاونت بهره برداري از 
سيستم هاي حمل و نقل و محدوده هاي ترافيكي 
ش��هرداري تهران؛ س��اعت اجراي طرح ترافيك تا 
شرايط شيوع بيماري كرونا در سال جديد را از ساعت 
۷:۳۰ تا ۱۷ اعلام كرد. به گزارش ايسنا، سعيديان فر 
ب��ا بيان اينكه همزم��ان با آغاز س��ال ۱۴۰۱ طرح 
ترافيك اجرا مي شود، عنوان كرد: ساز و كار اجرايي 
مصوبه مديريت محدوده ط��رح ترافيك و كنترل 
آلودگي هوا در سال ۱۴۰۱ مطابق با طرح ترافيك 
سال ۱۴۰۰ اس��ت و تنها تفاوت آن نسبت به سال 
۱۴۰۰، افزايش تعرفه ها طبق مصوبه شوراي اسلامي 
شهر تهران است. به گفته او، طبق مصوبه شوراي 
اسلامي شهر تهران نرخ عوارض تردد در محدوده 
طرح ترافيك در سال آينده، ۲۵ درصد نسبت به 
سال ۱۴۰۰ افزايش يافته است. سعيديان فرافزود: 
نرخ پايه عوارض سال ۱۴۰۱ مبلغ ۴۳ هزار و۸۰۰ 
تومان است كه نسبت به امسال ۲۵ درصد افزايش 
يافته اس��ت. اگ��ر متقاضيان در مح��دوده طرح 
ترافيك تردد كنند ضري��ب محدوده تردد ۱.۵و 
اگر در محدوده كنترل آلودگ��ي هوا تردد كنند 

ضريب ۰.۷۵ محاسبه مي شود.

هشدار درباره پيشروي يك نقطه 
رانشي در جاده كندوان 

رييس اداره راهداري و حمل ونقل جاده اي چالوس 
درباره احتمال پيشروي بيشتر يك نقطه رانشي در 
جاده كندوان كه تصاويرش طي ساعات گذشته در 

شبكه هاي اجتماعي منتشر شد، هشدار داد.
به گزارش ايرنا، روز شنبه ۲۱ اسفند ماه تصاويري 
از ترك ه��اي طولي ايجاد ش��ده در ي��ك جاده در 
ش��بكه هاي اجتماعي شهرس��تان هاي نوشهر و 
چالوس از سوي برخي از كاربران منتشر و ادعا شده 

كه مربوط به جاده كندوان است.
مهدي صفايي در گفت وگو ب��ا ايرنا، تاييد كرد كه 
تصاوير منتشر شده مربوط به محدوده پل زنگوله 
خط ش��مال به جن��وب جاده كندوان اس��ت ولي 

جديد نيست.
وي توضيح داد: فرونشس��ت زمين در اين نقطه از 
جاده مربوط به بيش از يك س��ال پيش است ولي 
قبلا طول اين مسير رانشي كمتر از يكصد متر بود، اما 
اكنون به خاطر بارندگي هاي مستمر، ريزش برف و 
ديگر تغييرات جوي به حدود ۲۰۰ متر رسيده است 
و درصورت ترميم نشدن مي تواند تهديد جدي براي 

خودروهاي عبوري تبديل شود.
صفايي گفت: از زمان ايجاد ترك ها در سطح جاده 
تاكنون مكاتبات زيادي با مسوولان استاني به منظور 
تامين اعتبار جهت ترميم اين نقطه رانشي صورت 
گرفت و حتي هفته پيش مكاتبه اي در اين زمينه 
مبني بر فرارسيدن سال جديد و آغاز اوج سفرهاي 
نوروزي با دستگاه هاي اجرايي ذيربط انجام گرفت 
كه متاس��فانه تا اين لحظه اعتباري در اين بخش 

داده نشد.
جاده كن��دوان با قدم��ت حدود ۸۸ س��ال، ۱۶۰ 
كيلومتر ط��ول دارد ك��ه نيمي مرب��وط به حوزه 
جغرافيايي استان مازندران و بقيه آن نيز جزو استان 
البرز است. طبق آمارهاي رسمي روزانه دستكم ۳۵ 

هزار دستگاه خودرو در اين جاده تردد مي كنند.

 توافق براي ساخت بزرگراه 
۵۵ كيلومتري زنگزور-نخجوان

در سفر وزير راه و شهرسازي ايران به كشور آذربايجان، دو 
كشور براي احداث يك بزرگراه جهت اتصال »زنگزور« 
به نخجوان به توافق رسيدند. به گزارش تسنيم، در ديدار 
رستم قاسمي وزير راه و شهرسازي با رييس جمهوري 
آذربايجان، الهام علي اف دو طرف يادداش��ت تفاهمي 
براي ساخت بزرگراه ۵۵ كيلومتري جهت اتصال زنگزور 
آذربايجان به جمهوري نخجوان امضا كردند. اين بزرگراه 
به عنوان بخشي از كريدور شمال-جنوب است كه تاثير 
بسزايي در ارتقاي زيرساخت هاي حمل ونقل دو كشور 
و انتقال برق خواهد داشت.  رييس جمهور آذربايجان در 
اين نشست از مشاركت شركت هاي ايراني در بازسازي 
مناطق آزادراه ش��ده قدرداني شد. در اين گفت وگو بر 
اهميت همكاري هاي دوجانبه جمهوري آذربايجان و 
ايران در زمينه حمل و نقل براي دو كشور، منطقه و در 
سطح بين المللي تاكيد شد. همچنين طرفين از اهميت 
راه اندازي پروازها استقبال كردند. بر اساس اين گزارش، 
توافقنامه ساخت بزرگراه ۵۵ كيلومتري زنگزور-نخجوان 
با حضور رييس جمه��وري آذربايجان بين ش��اهين 
مصطفي اف معاون نخست وزير و رستم قاسمي وزير 
راه و شهرس��ازي امضا شده است. وزير راه و شهرسازي 
ايران در ديدار ب��ا رييس جمهوري آذربايجان با تأكيد 
بر توسعه همكاري هاي دو كشور در حوزه حمل ونقل 
گفت: پيوستگي فرهنگي ملت هاي دو كشور هميشه 
موجب رشد و توسعه روابط دوستانه و برادرانه شده است. 
قاسمي در ديدار با الهام علي اف رييس جمهور آذربايجان 
با ابراز خرسندي از توسعه همكاري هاي دو كشور اظهار 
كرد: گشايش هاي سرزميني در جمهوري آذربايجان 
فرصت مناس��بي را ب��راي همكاري ه��اي منطقه اي 
ايجاد كرده اس��ت. وي افزود: امضاي تفاهم نامه ايجاد 
ارتباط جاده اي بين نخجوان و مناطق غربي جمهوري 
آذربايجان از مس��ير خ��اك ايران را جل��وه اي از روابط 
دوستانه ارزيابي مي كنيم و اطمينان داريم اين گذرگاه 
جديد گشايش هاي جديدي در زمينه هاي اقتصادي، 
حمل ونقل و انرژي ايجاد كند. وي افزود: مطمئن هستيم 
اين مسير، گذرگاه بين المللي مهمي براي منطقه خواهد 
بود. رييس جمهور آذربايجان نيز با تأكيد بر حضور 
ش��ركت هاي ايراني در بازس��ازي مناطق آزادشده  
جمهوري آذربايجان گفت: از آغاز فعاليت شركت هاي 
كشور دوست، ايران در امر بازسازي مناطق آزادشده  
كشورمان خرسنديم. در اين جلسه رستم قاسمي 
وزير راه و شهرس��ازي ب��ه عنوان ريي��س ايراني 
كميسيون مشترك همكاري هاي اقتصادي ايران 
و جمهوري آذربايجان با ابلاغ سلام رييس جمهور 
كش��ورمان به الهام عل��ي اف گفت: پيوس��تگي 
فرهنگي ملت هاي دو كشور هميشه موجب رشد 

و توسعه روابط دوستانه و برادرانه شده است.

راهكارهاي توانمندسازي قشرمتوسط در برابر تلاطم هاي قيمتي ملك چيست؟

»تعادل« عملكرد 2 گروه صنعتي مستقر در اصفهان را بررسي مي كند

سرايت بحران مسكن به بازار اجاره

شبهه زدايي از صنايع پيشروي داخلي
تعادل|

به گواه آمارهاي رسمي، طي دهه هاي اخير و به ويژه 
در دهه ۱۳9۰ شاخص هاي كلان اقتصاد ايران بنا به 
دلايل متعددي مانند سوءمديريت، تحريم ظالمانه 
عليه كشور، دوري از اصل شايسته سالاري و البته در 
راس همه اين موارد، »سياست گذاري هاي اشتباه« 
اقتصادي روندي نزولي داش��ته اند به گونه اي كه از 
س��ويي منابع طبيعي و زيست محيطي، و از سويي 
سرمايه اجتماعي و انساني تحليل رفته اند و همزمان 
توان و سرمايه مالي »دولت« و »مردم« نيز به شدت 
افت كرده است. در چنين شرايطي اما برخي صنايع 
كه اتفاقا در دوره پس از انقلاب اس��لامي راه اندازي 
ش��ده اند، با اتخ��اذ رويكردهاي نوي��ن مديريتي و 
بهره گي��ري از روش هاي علمي و آزموده ش��ده، نه 
تنها توانس��ته اند گليم خود را از آب بيرون بكشند 
كه براي ديگران نيز الهام بخش بوده اند و درصددند 
با هدف »تداوم توليد و ايجاد پايداري براي كس��ب 
و كار خود« در حوزه هايي همچون گاز و برق ورود 
و س��رمايه گذاري كنند تا ب��اري را از دوش دولت و 

مردم بردارند.

    تار و پود زندگي از فولاد است
شايد تا حالا نشنيده باش��يد كه »تار و پود زندگي 
از فولاد اس��ت«، اما آيا واقعا چنين است؟ با نگاهي 
ريزبينان��ه به اجزاي زندگي م��درن معاصر متوجه 
مي ش��ويم كه اين جمله در واقع درس��ت اس��ت و 
مصنوعات مختلفي از خودرو تا ظروف آش��پزخانه 
و لوازم خانگي و هزاران كالاي ريز و درش��ت ديگر 
همگي از فولاد درست شده اند. براي شناخت بهتر 
صنعت فولاد به بزرگ ترين مجتمع فولادي كشور 
يعني فولاد مباركه سفر كرديم. مجتمعي كه ارزش 
روز آن بي��ش از ۳۰۰ هزار ميلي��ارد تومان )بالغ بر 
يك درصد توليد ناخالص داخلي كش��ور( اس��ت و 
س��همي ۵ درصدي از رشد بخش صنعت را به خود 

اختصاص داده است. 
براي ارايه تصويري واضح تر از اين مجتمع صنعتي 
)شامل ۱۰۰ شركت( مرور چند آمار خالي از لطف 
نيس��ت. اينكه در بالادس��ت فولاد مباركه اصفهان 
۲۸۰۰ تامين كننده مواد اوليه فعال هس��تند و در 
پايين دست اين مجتمع فولادي ۴۰۰۰ شركت ريز 

و درشت مشتري محصولات آن به شمار مي روند و 
براي ۳۸۰ هزار نفر به طور مستقيم و غير مستقيم 
فرصت شغلي ايجاد كرده است. همچنين ۳۵ درصد 
از توليد فولاد كشور و ۷۰ درصد از توليد ورق فولاد 
در جهان در اختيار فولاد مباركه است. با اين حال، 
حرف و حديث پش��ت سر فولاد مباركه كم نيست، 
از ات��لاف منابع آب زاين��ده رود تا ايج��اد آلودگي 
هواي اصفهان و اثرگذاري در قطعي برق مشتركان 
اصفهان��ي! اما مش��اهدات ما به انضم��ام اظهارات 
مسوولان رده بالاي اين مجتمع فولادي نه تنها اين 
حرف و حديث را تاييد نمي كند كه س��ويه ديگري 
از مسووليت پذيري شركتي اين مجتمع فولادي را 

»در عمل« ارايه مي دهد.

    مقايسه هندوانه و فولاد!
آب، برق و گاز س��ه منبع اصلي ضروري براي تداوم 
فعاليت هر فولادس��ازي به ش��مار مي رود. آب در 
فرايند توليد فولاد نقش اساس��ي دارد. با خش��ك 
شدن زاينده رود يا حتي در برخي از خشكسالي هاي 
گذش��ته در ده��ه ۱۳۷۰، نگاه م��ردم متوجه اين 
مجتم��ع صنعتي بوده اس��ت، مجتمع��ي كه خود 
به اندازه يك ش��هر اس��ت. به اين معني كه يكي از 
علل اصلي خش��كي زاينده رود، صنايع مستقر در 
اصفهان و در راس آنها فولاد مباركه اس��ت. اين در 
حالي است كه آمارها حكايت ديگري دارند. به گواه 
آماره��ا بيش از 9۰ درص��د از مصرف آب در بخش 
كش��اورزي، حدود ۸ درصد در بخش خانگي و تنها 
حدود ۲ درصد از مصرف آب كشور در بخش صنعت 
شكل مي گيرد و در اين ميان، فولاد مباركه از سهم 
بسيار اندكي از مصرف آب در كشور برخوردار است 
و به طور مش��خص، سهم بسيار اندكي از آب زاينده 
رود )ي��ك درص��د از آب اين رودخان��ه معادل ۱۰ 
ميليون متر مكعب( دارد. در عين حال، مصرف آب 
اين مجتمع ف��ولادي حدود ۳۰ ميليون مترمكعب 
است كه يك سوم آن از »بازچرخاني آب« مصرفي 
و يك س��وم ديگر آن از »تصفيه فاضلاب چند شهر 
مجاور« صورت مي گيرد. تصفيه آب در فولاد مباركه 
اما خود داستان مفصل و البته پر هزينه اي است. به 
گفته مسوولان اين مجتمع فولادي، بنا به مسووليت 
اجتماع��ي و اتخاذ رويكرد »ش��هروند ش��ركتي« 

هزينه اي ۶۵۰ ميليارد توماني براي ساخت تصفيه 
خانه صورت گرفته است تا به محيط زيست و مردم 
اصفهان بار مضاعفي تحميل نش��ود. در اين تصفيه 
خانه، فاضلاب چند شهر اطراف خريداري و در سه 
مرحله تصفيه و آماده استفاده در خطوط توليد فولاد 
مي شود. استدلالي كه پشت اين هزينه هاي اوليه و 
جاري وجود دارد، در اين جمله خلاصه مي شود كه 
»مي توان هندوانه نخورد، اما نمي توان بدون فولاد 

به زندگي ادامه داد.«

    ساخت نيروگاه خورشيدي 
۵۰۰ مگاواتي

مجتمع صنعت��ي فولاد مبارك��ه اصفهان در بحث 
مصرف برق به ويژه طي س��ال جاري، پس از اعمال 
برخي خاموشي ها در شهرهاي مختلف كشور نيز در 
سيبل انتقادات قرار دارد و از همين رو، بنا به تصميم 
مراكز دولتي همچون ساير صنايع، مجبور به توقف 
توليدات خود شده است و در سال جاري حدود ۱۰ 
هزار ميليارد تومان دچار زيان عدم توليد شده است. 
در چنين شرايطي است كه مسوولان اين مجتمع 
فولادي پيش��نهاد احداث ني��روگاه ۵۰۰ مگاواتي 
نيروگاه خورشيدي را به دولت ارايه كرده اند. آنگونه 
كه محمد ناظمي هرندي، معاون تكنولوژي فولاد 
مباركه اصفه��ان مي گويد، در واق��ع فولاد مباركه 
با اين پيش��نهاد س��رمايه و پول حدود ۵۰ ميليون 
سهامدار خود را آورده تا توليد دو سال آينده خود را 
تضمين كند. البته اين پيشنهاد مشروط به دريافت 
تضمين انتقال برق توليدي اي��ن نيروگاه به فولاد 

مباركه و نه شبكه برق سراسري است.
ناظمي همچنين با اشاره به مشكلات موجود براي 
»تامين گاز« در كش��ور اضافه مي كند، در صورتي 
كه دولت در توسعه زيرساخت هاي گاز دست بسته 
است و نياز به سرمايه گذار داشته باشد، فولاد مباركه 
آماده سرمايه گذاري در اين حوزه نيز هست تا به اين 
ترتيب، هم تداوم توليدات ف��ولادي تضمين و هم 

زيرساخت هاي كشور تقويت شود.

    ماجراي قيمت لوازم خانگي
صنعت ل��وازم خانگي ب��ه دليل اش��تغالزايي بالا، 
فراگي��ري اس��تفاده از ل��وازم خانگي در كش��ور، 

جلوگي��ري از خ��روج ارز از كش��ور، و درآمدزايي 
ارزي، يك صنعت »اس��تراتژيك« به شمار مي رود. 
اين مساله در دور جديد تحريم هاي يكجانبه عليه 
كش��ورمان بيش از پيش رخ نمود ب��ه گونه اي كه 
در س��ال 9۷ واردات ل��وازم خانگي ممنوع ش��د و 
به اين ترتي��ب، فضا و فرصت جدي��دي در اختيار 
توليد كنن��دگان داخلي قرار گرفت تا با توليد انبوه، 
لوازم خانگي مورد نياز مردم را با قيمت هاي مناسب 
عرض��ه كنند، اما رش��د قيمت ل��وازم خانگي طي 
ماه هاي اخير، گلايه رهبري را در پي داش��ت. گروه 
صنعتي انتخ��اب كه انواع لوازم خانگي از ماش��ين 
لباسشويي تا تلويزيون و يخچال و ... را با برند اسنوا 
توليد مي كند، به عنوان »قطب صنعتي لوازم خانگي 
كش��ور« يكي از متهمان اصلي رشد قيمت ها بوده 
است. اما آنگونه كه مسوولان گروه صنعتي انتخاب 
در جريان بازيد خبرنگاران از كارخانجات ۱۲ گانه اي 
اين گروه صنعتي اعلام كردند، پس از گلايه رهبري 
محصولات اي��ن كارخانه هيچ گونه افزايش قيمتي 
نداشته اند. در عين حال، افزايش قيمت هاي صورت 
گرفته پيشين، به هيچ عنوان سوءاستفاده از شرايط 

ممنوعيت واردات نبوده است.

در پرونده اجرایی شماره  0000543 باتوجه به توقیف یک قطعه زمین به مساحت 482 متر 
مربع متعلق به محکوم علیه آقای عثمان بابایی، نظر به درخواست وکیل مدافع محکوم 
له خانم سحر خسروی در خصوص فروش از طریق مزایده جهت استیفیای دین محکوم 
له، لهذا جهت فروش ملک مزبور به کارشناس رسمی ارجاع ، نظریه ی وصول ، به طرفین 
ابلاغ گردیده و مصون از تعرض مانده اس�ت . قیمت ارزیاب مبلغ 7/069/000/000 تومان 
میباشد.مشخصات ملک بدین شرح میباشد: قطعه زمین فوق باقیمانده پلاک ثبتی 54 
اصلی سرخیدر با کاربری اداری میباشد . ملک قولنامه ای به محکوم علیه واگذار گردیده 
است. ملک فاقد پرداخت عوارضی ، پی کنی و فنس کشی میباشد. جهت جلسه مزایده در 
مورخ  1401/01/09 راس ساعت 10 صبح در محل اجرای احکام مدنی دادگستری جوانرود 
برگزار میگردد. شرکت برای عموم آزاد میباشد. متقاضیان شرکت در مزایده باید ده درصد 
قیمت پایه را به حساب سپرده دادگس�تری واریز نموده تا در مزایده شرکت داده شوند.
خری�داران مال میتوانند 5 روز قبل از انجام مزایده جهت بازدید از ملک باهماهنگی این 
اجرا از ملک بازید نمایند. برنده مزایده کس�ی خواهد بود که بالاترین قیمت  را پیشنهاد 
نماید. برنده مزایده باید فی المجس ده درصد قیمت پیشنهادی را واریز و مابقی طی مدت 
یک ماه به حساب س�پرده واریز نماید. درصورتی که نتواند در مهلت مقرر مابقی قیمت 
مال را واریز نماید ده درصد پرداخت پس از کسر هزینه های مربوطه به نفع صندوق دولت 

ضبط و اخذ خواهدشد.

آگهی مزايده اموال غير منقول-   نوبت اول
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سند تحول دولت در حوزه رمزارزها با نگاهي مثبت تر به 
اين حوزه تدوين شده و در آن تا حدودي به دغدغه بخش 
خصوصي توجه شده است. اين سند پر از پيشنهاداتي براي 
رفع چالش هاي موجود در حوزه تبادل، نگهداري و استخراج 
رمزارزها است اما هيچ اشاره اي به ساز و كارهاي اجرايي اين 
پيشنهادها نشده است. به نظر مي رسد دولت قصد دارد به 
جاي برخورد قهري با اين حوزه، آن را ساماندهي كند اما 
همچنان نگراني هايي براي آن وجود دارد كه باعث شده 
باز هم شاهد محدوديت هايي در زمينه رمزارزها باشيم؛ 
مواردي همچون عدم امكان استفاده از رمزارزها براي خريد 
كالا يا رصد تراكنش ها و كيف پول اشخاص از جمله مواردي 

هستند كه اين موضوع را تاييد مي كنند.
دولت س��يزدهم به تازگي سند تحول دولت مردمي را به 
عنوان برنامه راه خود در موضوعات و مس��ائل اولويت دار 
كشور منتشر كرده اس��ت. از اين برنامه به عنوان سندي 
براي پيشرفت ايران ياد شده كه عدالت محور، مردم پايه، 
دانش بنيان و خانواده مدار اس��ت. اين سند در سه بخش 
تنظيم شده كه در بخش دوم آن به برنامه تحول بخش هاي 
پيشران و موضوعات فرابخشي اختصاص دارد. فصل دوم 
اين بخش درباره سرمايه گذاري و نظام تامين مالي است كه 
در يكي از مبحث ها به بحث رمزارزش ها مي پردازد. پيش از 
اين پيش نويس ابتدايي سند مذكور درباره رمزارزها منتشر 
شده بود كه اگرچه نكات مثبتي در آن ديده مي شد اما به 
نظر مي رسيد دولت كنترل كامل بازار رمزارزها در كشور را 
به ساماندهي آن ترجيح داده است. اما در سند جديد حداقل 
روي كاغذ، شاهد نرمش دولت در اين زمينه هستيم. آن 
طور كه در اين سند آمده است بايستي نگاه تهديد محور، 
منفعلانه، دس��توري، سلبي و مجوزمحورانه اين حوزه به 
نظام حكمراني فرصت مح��ور، فعالانه، ايجابي با رويكرد 
مديريت مخاطرات و روش هاي نوين تنظيم گري تغيير يابد. 
موضوعي كه بارها بخش خصوصي بر آن تاكيد كرده و اگر 
چنين ديدگاهي در دولت به حقيقت تبديل شود، مي توان 
آينده اي روش��ن براي بازار رمزارزها در ايران متصور شد. 
همچنين در سند تحول دولت بر لزوم توجه جامع به تمامي 
ابعاد فناوري زنجيره بلوكي )بلاكچين( تاكيد شده است تا 
تمركز تنها در زمينه صنعت استخراج رمزارزها نباشد. يكي 
از بخش هاي اين سند، به تعيين اهداف بلندمدت در زمينه 
رمزارزها اختصاص دارد. طبق آن بايس��تي ايران در بين 
كشورهاي برتر منطقه از نظر ميزان جذب سرمايه گذاري 
خارجي و هزينه تحقيق و توس��عه در ح��وزه كرابردهاي 
فناوري هاي دفتر كل توزيع ش��ده قرار بگيرد. در زمينه 
استخراج رمزارزها )ماينينگ( نيز بر توسعه توليد كالاهاي 
داراي بازدهي بهينه و بالا بردن صادرات برق در كنار مديريت 
مصرف و ترويج مصرف كالاهاي داخلي همراه با برنامه ريزي 
براي ارتقاي كيفيت و رقابت پذيري در توليد تاكيد شده 
است. بازارهاي مبادله و معامله داخلي نيز بايستي شفاف 
و سالم بوده و از اقدامات و زمينه هاي فسادزا در حوزه هاي 
پولي، تجاري و ارزي خودداري شود. نكته قابل تامل در اين 
بخش حفظ و صيانت از ارزش پول ملي است كه مشخص 

نيست اين امر چطور محقق خواهد شد.

    مخاطره بالاي سرمايه گذاري مردم 
در بازار رمزارزها

در بخش ديگر اين س��ند، به چهار چال��ش اصلي حوزه 
رمزارزها و عوامل آن اشاره شده و راهبردهايي نيز در نظر 
گرفته شده اس��ت. يكي از اصلي ترين نگراني هاي دولت 
در برخورد با رمزارزها، هجوم مردم به اين بازار و نوس��ان 
قيمت ها است؛ با توجه به اتفاقات سال گذشته براي بورس 

اي��ران و هجوم افراد بدون دانش كافي ب��ه اين بازار و ضرر 
س��نگين آنها، چنين دغدغه اي طبيعي به نظر مي رسد. 
دولت عاملي همچون ت��ورم را يكي از دلايل هجوم مردم 
به بازار رمزارزها دانسته و براي آن دو راهبرد كارآمدسازي 
دستگاه هاي اجرايي كشور در حل مساله تورم و ارتقاي سواد 
مالي و اقتصادي مردم را در نظر گرفته است. براي آگاهي 
بخشي به مردم نيز توليد برنامه هاي آموزشي و اطلاع رساني 
آموزش فعاليت در بازار رمزارزها در رسانه هاي ملي و فضا 
مجازي با همكاري س��ازمان هاي مختلف از جمله صدا و 
سيما پيش بيني شده است. تنظيم گري نامناسب در حوزه 
سياست هاي مديريت دارايي و نگهداري رمزارزهاش نيز از 
ديگر خطرات فعاليت مردم در اين حوزه از نظر دولت است. 
در اين راستا نيز بر لزوم توسعه ظرفيت نهادي و ابزارهاي 
بازار سرمايه جهت مديريت خطرات سرمايه گذاري در بازار 
رمزارزها تاكيد شده است. از اهم اقدامات اين حوزه مي توان 
به ايجاد صندوق هاي سرمايه گذاري قابل معامله رمزارزش 
در بورس، تشكيل نهاد امين دارايي هاي ديجيتالي و شركت 
سپرده گذاري رمزارزش ها، توسعه زيرساخت هاي خدمات 
حضانتي رمزارزشي بورس و مجموعه هاي خدمات مشاره 
س��رمايه گذاري رمزارزش با تاكيد بر افزايش توان توليد 
رمزارزش ها در كشور و اخذ تدابير مالياتي متناسب اشاره 
كرد. صندوق هاي س��رمايه گذاري قابل معامله در بورس 
بس��يار متداول بوده و افراد به ج��اي خريد دارايي مذكور 
و نگران��ي درباره نگه��داري آن، مي توانند اين صندوق ها 
را كه متناس��ب با قيمت جهاني تغيير ك��رده، خريداري 
كنند. همانند آنچه كه اكنون درباره طلا ش��اهد هستيم 
و علاقه مندان به اين فلز گرانبها مي توانند به جاي خريد 
فيزيكي طلا، صندوق هاي بورسي مبتني بر آن را خريداري 
كرده و سود كنند. به نظر مي رسد برخلاف پيش نويس اوليه 
اين طرح كه قوانين سفت و سختي براي نگهداري رمزارزها 
در نظر گرفته شده بود )تعيين سقف براي نگهداري دارايي 
ديجيتال توسط خود اشخاص(؛ اين بار شاهد ارايه راهكاري 
مناس��ب براي نگهداري دارايي ها در قالب يك پيشنهاد 
و نه اجبار هستيم. همچنين تبديل دارايي هاي فلزي به 
دارايي هاي ديجيتالي فلزات گرانب ها و دارايي هاي دولتي و 
خصوصي و هدايت شركت هاي دولتي و خصوصي به سمت 
ايجاد توكن هاي كارب��ردي براي ارايه كالا و خدمات يكي 
ديگر از پيشنهادهايي است كه در اين سند بر آن تاكيد شده 
است. علاوه براين دولت بر لزوم انتشار توكن ريال مبتني 
بر فناوري دفاتر كل توزيع ش��ده عمومي تاكيد كرده تا از 

كسب وكارهاي بلاكچيني مبتني بر قراردادهاي هوشمند 
حمايت شده و توس��عه يابند و بالطبع آن كاربردپذيري 

رمزپول ملي افزايش يابد. 

     روند افزايشي سهم استخراج پنهان
 از كل بازار توليد رمزارزش ها در كشور

يك��ي ديگر از دغدغه هاي س��ال هاي آتي دول��ت درباره 
رمزارزها، ماينينگ غيرقانوني است كه فشار بسياري را به 
شبكه توزيع برق وارد مي كند. در سند تحول رمزارزها دو 
عامل فقدان ساختار هوشمند رصد و كنترل الگوي مصرف 
برق و تعرفه گذاري نامناسب حامل هاي انرژي و تبعيض در 
مواجهه با صنعت استخراج رمزارزها نسبت به ساير صنايع، 
به عنوان دلايل اصلي افزايش ماينينگ غيرقانوني در كشور 
برشمرده شده است. از همين رو دولت بر لزوم ايجاد سامانه 
رصد هوشمند و آنلاين مصرف برق در كليه سطوح توليد، 
انتقال و توزيع، اس��تفاده از ظرفيت گزارش هاي مردمي، 
اصلاح نظام يارانه انرژي و سياست هاي ارزي، هدايت صنعت 
استخراج رمزارزش ها به سمت توسعه شبكه توليد، انتقال و 
توزيع برق تاكيد كرده است. تسهيل گري براي ايجاد مزارع 
اس��تخراج رمزارزها بر پايه تامين برق از منابع انرژي هاي 
تجديد پذير يا تامين انرژي از محل افزايش بهره وري نظير 
توليد برق از گاز مشعل، كاهش تلفات برق توليدي در شبكه 
انتقال از ديگر مواردي است كه از نظر دولت به افزايش سهم 

استخراج قانوني رمزارزها كمك خواهد كرد.

    ضعف در مديريت كلان رمزارزش ها
دولت وضعيت فعلي كش��ور در حوزه رمزارزها را ناشي از 
ساختار ناكارآمد حكمراني در مواجهه فعالانه با رمزارزش ها 
و فناوري دفتر كل توزيع شده مي داند؛ از همين رو پيشنهاد 
شده است در كوتاه مدت با تشكيل ستاد ملي رمزارزش ها با 
ماموريت شناخت، تبيين، سياست گذاري، تقسيم وظايف 
بين وزارتخانه ها و دستگاه هاي مربوط و نظارت بر حسن 
اجراي وظايف محول و فعال سازي كليه ظرفيت هاي اين 
حوزه در جهت بهبود وضعيت فعلي اقدام كنند. اين ستاد با 
حضور معاون اقتصادي رييس جمهور، بانك مركزي، وزارت 
امور اقتصادي و دارايي، وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات و 
وزارت اطلاعات تشكيل خواهد شد. حضور وزارت اطلاعات 
در اين ستاد به نظر مي رسد ناش��ي از نگاه امنيتي دولت 
به ب��ازار رمزارزها و نگراني از مواردي همچون پولش��ويي 
باشد. همچنين س��ازمان اداري و اس��تخدامي و معاون 

اقتصادي رياست جمهوري در كنار سه وزارتخانه اقتصاد، 
ارتباطات و اطلاعات موظف هستند تا در جهت آماده سازي 
زيرساخت هاي حقوقي، نرم افزاري و سخت افزاري لازم براي 
تحقق سياست هاي كلان رمزارزش ها با تاكيد بر استفاده 
از ظرفيت بخش غيردولتي س��اختار و سازوكار مناسبي 
طراحي كنند. يكي ديگر از ضعف هاي شناسايي شده در اين 
سند ضعف رصد، كنترل، نظارت و خودتنظيم گري در بازار 
توليد، نگهداري و تبادل رمزارزش ها است به همين منظور 
پيش بيني شده است كه زيرساخت هاي رصد هوشمند 
مبتني بر فناوري هاي تنظيم گري ايجاد شود. بدين منظور 
بايستي خدمات برخط )آنلاين( احراز هويت كليه اشخاص 
براي بهره برداري كس��ب وكارهاي حوزه رمزارزش ها اعم 
از سكوهاي تبادل و نگهداري رمزارزش ها ايجاد شود. در 
اين راستا پيشنهاد ش��ده است از الگوي مشاركت بخش 
عمومي-خصوص��ي ب��راي ايجاد زيرس��اخت هاي فني 
يكپارچه استفاده ش��ود. همچنين بايد براي توسعه اين 
بخش امكان ارايه خدمات برخط ثبت آدرس هاي زنجيره 
بلوكي و حساب هاي ريالي متناظر با هويت هاي احرازشده 
اشخاص، اعم از سكوهاي تبادل و نگهداري رمزارزش ها، 
فراهم ش��ود. به نظر مي رس��د منظور از ثبت آدرس هاي 
زنجيره بلوكي اشخاص همان كيف پول افراد باشد كه شايد 
در نگاه اول با توجه به بحث پول ش��ويي لازم به نظر برسد 
اما امكان دسترس��ي به اين آدرس ها مي تواند با توجه به 
بحث تحريم ها براي كاربران ايراني دردسرزا شود. تحليل 
و رصد داده ها و تراكنش هاي زنجيره بلوكي با استفاده از 
فناوري هاي تنظيم گري براي شناس��ايي تراكنش هاي 
مشكوك، تعيين ريسك و گزارش به نهادهاي ذي ربط نيز 
يكي ديگر از اقداماتي است كه بايد براي آنها زيرساخت هاي 
فني يكپارچه آماده شود. اين موضوع نيز از مواردي است كه 
اگرچه نسبت به پيش نويس قبلي بهبود يافته اما همچنان 

متضاد با ساختار بلاكچين و ماهيت رمزارزهاست

    از دست رفتن فرصت  بهره برداري
 از ظرفيت  رمزارزها در حوزه پرداخت 

رهاسازي و بلاتكليفي بس��ترهاي تبادل و پرداخت 
رمزارزش ها در داخل كشور يكي ديگر از چالش هاي 
اي��ن ح��وزه از نظ��ر دولت اس��ت كه بدي��ن منظور 
پيش بيني شده اس��ت تا اس��تانداردهاي لازم براي 
تبادل رمزارزش ها با تاكيد بر شناخت مشتري، قواعد 
نگهداري، اعتبارسنجي، صيانت مستمر از تراز مثبت 
ارزي و فهرس��ت كردن رمزارزش ها با تاكيد بر حذف 
رمزارزش هاي تحريم پذير براي س��كوها و بسترهاي 
تبادل رمزارزش ها به يكديگر ص��ورت گيرد. به نظر 
مي رسد دولت با همه گيري رمزارزها مخالف است از 
همين رو بر ممنوعيت تبادل مستقيم رمزارزش ها با 
كالا و خدمات در داخل كش��ور تاكيد كرده است. اما 
طبق اين سند بايستي استانداردهاي لازم در چارچوب 
قواعد حاكم بر عقد معاوضه تدوين ش��ود تا با رعايت 
مقررات پيشگيري و مبارزه با پولشويي، كسب وكارهاي 
نوآورانه بتوانند با رعايت اصول تبادل رمزارزش ها به 
ريال و استفاده از ريال در پرداخت و تسويه مبادلات كالا 
و خدمات در داخل كشور، توسعه يابند. رصد، نظارت 
و كنترل ابزارهاي پرداخت و تسويه در معاملات كالا و 
خدمات داخلي با ايجاد زيرساخت هاي فني يكپارچه 
و افزايش عرضه و توليد رمزارزش هاي استخراج شده 
در بازار داخلي به منظور تامين نياز و تقاضاي داخلي 
رمزارزش ها از ديگر اقداماتي است كه طبق سند تحول 

رمزارزش ها بايد صورت پذيرد.
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تاثير قطعي پهناي باند بين الملل 
بر كيفيت اينترنت

به گفته يك كارشناس فناوري اطلاعات، قطعي فيبر 
دريايي و كاهش ظرفيت پهناي باند بين الملل، برخي 
اختلالات مقطعي در شبكه اينترنت در ساعات پيك 
ايجاد مي كند و به كاهش كيفيت و س��رعت كاربران 
منجر مي شود. به گزارش ايس��نا، توسعه نقاط اتصال 
كشور به اينترنت در سال هاي گذشته حاكي از آن است 
كه در حال حاضر تقريباً در همه مرزهاي غربي، شمالي 
و جنوبي ما اتصال اينترنت داريم. به همين دليل امكان 
قطع اينترنت كش��ور به  يك  باره، به دليل قطعي يك 
مسير، تقريباً وجود ندارد. زيرا اگر از يك ورودي قطعي 
اينترنت داشته باشيم، مي توان آن را از ورودي هاي ديگر 
جبران كرد. با وجود اين در ماه هاي گذش��ته، چندين 
بار خبر قطعي فيبر نوري و از دس��ت رفتن پهناي باند 
بين الملل ش��ركت ارتباطات زيرساخت منتشر شده 
اس��ت. در ماه هاي آذر و دي ماه سال جاري، چندين  بار 
قطعي هاي مكرر در حوزه اينترنت بين الملل رخ داد كه 
البته به سرعت بازيابي شد و مجددا در مدار مصرف قرار 
گرفت. همچنين چن��د روز پيش ۴۰۰ گيگ ظرفيت 
پهناي باند بين الملل كشور به دنبال بحران اوكراين از 
دست رفته بود، كه اين ظرفيت هم جبران شد. در اين 
راستا علي محمدي -كارشناس فناوري اطلاعات- در 
گفت وگو با ايسنا، درباره تاثير قطعي فيبر و پهناي باند بر 
كيفيت اينترنت گفت: با قطعي هاي اين چنيني، اينطور 
به نظر مي رسد كه ۱۰ درصد از مجموع ظرفيت پهناي 
باند كاهش يافته اس��ت و اين باعث مي ش��ود كه همه 
كاربران، سرعتشان در شرايط پيك مصرف، ۱۰ تا ۲۰ 
درصد كاهش پيدا كند. همچنين اين قطعي ها، باعث 
 مي شود كيفيت بازي ها به شدت افت كند و پينگ گيم ها 
بيشتر از چيزي كه كيفيت اينترنت كاهش پيدا كرده، 
تحت تاثير قرار مي گيرد. اين كارشناس فناوري اطلاعات 
خاطرنشان كرد: ممكن است برخي اختلالات مقطعي 
در شبكه اينترنت در ساعات پيك مربوط به قطعي اين 
ظرفيت پهناي باند بين الملل باشد. چون در ساعات غير 
پيك ترافيك، مشكلي از لحاظ ظرفيت پهناي باند ندارد 
و ظرفيت فعلي شبكه زيرساخت بالاتر از حد تقاضا است 
اما در ساعات پيك ترافيك كه مصرف كاربران افزايش 
مي يابد، قطع��ي كابل دريايي و پهن��اي باند مقداري 
مش��كلات ايجاد مي كند. البته مشكلات اينترنتي در 
كشور، كه كيفيت و سرعت كاربران را تحت تاثير قرار 
داده، بيشتر از اينكه به دليل كاهش ظرفيت پهناي باند 
بين الملل به صورت باشد، مشكلات زيرساختي است، 
كما اينكه عيس��ي زارع پور -وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات- بارها عنوان كرده كه عدم س��رمايه گذاري 
مناسب در سال هاي گذشته، امكان توسعه اينترنت ثابت 
را سلب و به شبكه اپراتورهاي همراه فشار وارد كرده و 

مشكلات اينترنت را سبب شده است.

بهار بيت كوين نزديك است؟
طي دو ماه گذشته، زماني كه بازارهاي دارايي جهاني 
توس��ط تصميمات فدرال رزرو و حمله روسيه به 
اوكراين تحت تاثير قرار گرفت، بيت كوين همچنان 
سرس��ختانه در محدوده اي خاص باق��ي ماند. به 
گزارش ايسنا، به نقل از كريپتو نيوز، كمترين افت 
قيمت بيت كوين به زير ۳۳ ه��زار دلار بود و هرگز 
بالات��ر از ۴۶ ه��زار دلار قرار نگرف��ت. با طولاني تر 
ش��دن تجارت جانبي، جنگ ولاديمير پوتين در 
اوكراين و تحريم هاي مالي گسترده اي كه در اقدام 
تلافي جويانه بر روس��يه اعمال شد بحث در مورد 
ارزهاي ديجيتال نيز گس��ترده تر از گذش��ته شد. 
تحليلگران تكنيكال، موارد غيرعادي تري را مشاهده 
مي كنند، به عنوان مثال، شناسايي سطوح عددي و 
الگوهاي معاملاتي كه ممكن است نشان دهنده يك 
شكست پايدار باشد چيزي كه مي تواند بيت كوين 
را از محدوده خود خارج كند و باعث بهبودي قوي يا 
بازار نزولي ديگري شود. كتي استاكتون، بنيان گذار 
 )Fairlead Strategies( شركت فرليد استراتژيز
از الگوهاي معاملاتي سخن مي گويد كه آنها را »ابر 
روزانه« و »ابر هفتگي« مي نامد، شاخص هاي پيروي 
از روندي كه به شناسايي س��طوح حمايت فني و 
مقاومت كمك مي كنند. وي بيان كرد كه بيت كوين 
با مقاومت بعدي خود در منطقه ۵۰ هزار تا ۵۱ هزار 
دلاري قرار مي گي��رد و ميزان افزاي��ش ثانويه آن 

نزديك به ۵۵ هزار دلار است.

عدم دسترسي چين به داده هاي 
كاربران امريكايي تيك تاك 

تيك تاك در آستانه توافقي با شركت اوراكل است 
كه بر اساس آن دسترسي شركت چيني مالك آن 
موسوم به بايت دنس به داده هاي كاربران امريكايي 
تيك تاك ناممكن مي شود. به گزارش خبرگزاري 
مهر ب��ه نقل از رويترز، قرار اس��ت با تغيير ش��يوه 
ذخيره سازي داده هاي كاربران امريكايي تيك تاك 
نظر مثبت نهادهاي رگولاتوري در ايالات متحده 
جلب شود تا اين اپليكيشن بتواند به فعاليت هاي 
خود در خاك امريكا ادامه دهد. اين توافق يك سال و 
نيم پس از آن رخ مي دهد كه نهادهاي امنيتي امريكا 
به بايت دنس دستور دادند تيك تاك را واگذار كند 
تا از انتقال اطلاعات كاربران امريكايي اين نرم افزار 
به دولت چين جلوگيري شود. اين در حالي است كه 
تيك تاك بارها چنين اتهامي را رد كرده است. اين 
فرمان پس از اينكه جو بايدن سال گذشته جانشين 
دونالد ترامپ رييس جمهور ايالات س��ابق متحده 
شد، اجرا نشد. در عين حال همچنان نگراني هايي 
در مورد امنيت داده ها در تيك تاك وجود دارد كه 
بايت دنس وعده داد به آنها رس��يدگي كند. هنوز 
مش��خص نيس��ت همكاري تيك تاك و اوراكل، 
مشكلات امنيت ملي مدنظر امريكا را حل خواهد 
كرد يا خير. اوراكل در سال ۲۰۲۰، زماني كه بايت 
دنس تحت فشار ايالات متحده براي فروش برنامه 
تيك تاك قرار داشت، درباره خريد سهام تيك تاك 
مذاكراتي انجام داده بود. اوراكل قصد دارد تمامي 
داده هاي كاربران تيك تاك در ايالات متحده را در 
سرورهاي داده خود ذخيره كند. برخي از داده هاي 
تيك تاك در حال حاضر بر روي س��رورهاي كلود 

گوگل ذخيره مي شوند.

اختلال اينترنت ماهواره اي 
اوكراين به علت حمله هكري

آژانس هاي اطلاعاتي غربي در حال بررس��ي يك 
حمله سايبري توسط هكرهاي ناشناخته هستند 
كه دسترس��ي به اينترنت ماهواره اي پرس��رعت 
در اوكراي��ن را همزمان با حمله روس��يه مختل 
كرده ان��د. به گ��زارش خبرگزاري مه��ر به نقل از 
رويترز، تحليلگ��ران در آژانس امنيت ملي ايالات 
متحده، س��ازمان امنيت س��ايبري دولت فرانسه 
و س��ازمان اطلاعات اوكراين در حال بررسي اين 
مساله هستند كه آيا خرابكاري هكري كه موجب 
اختلال سرويس ارايه دهنده اينترنت ماهواره اي 
اوكراين شده، كار هكرهاي تحت حمايت روسيه 
بوده يا خير. حملات هكري به سرويس ماهواره اي 
اينترنت پرسرعت اوكراين در صبح روز ۲۴ فوريه 
آغاز شد، اين حملات مصادف با آغاز حمله زميني 
و هوايي روسيه به اوكراين بود. بنا بر اعلام شركت 
مخابراتي وياس��ت ايالات متحده ك��ه مالك اين 
شبكه آسيب ديده است، عواقب اين رويداد هنوز 
در حال بررس��ي اس��ت، اما مودم هاي ماهواره اي 
متعلق به ده ها هزار مش��تري اين شركت در اروپا 
از كار افتاده ان��د. با اينكه بيش از دو هفته از حمله 
مذكور گذش��ته، اما هنوز مودم هاي هك شده به 
حالت عادي بازنگش��ته اند. اين يكي از مهم ترين 
حملات س��ايبري جنگي اس��ت ك��ه تاكنون به 
صورت علني فاش شده و مورد توجه سازمان هاي 
اطلاعاتي غربي قرار گرفته، زيرا وياست به عنوان 
يك پيمانكار دفاعي هم براي ايالات متحده و هم 
براي چندين متحد اين كش��ور فعاليت مي كند. 
اين ش��ركت به واحدهاي ارتش و پليس اوكراين 
هم خدمات مي دهد. كارشناسان معتقدند اختلال 
اتصال اينترنت ماهواره اي مي تواند توانايي اوكراين 
براي مبارزه با نيروهاي روسي را مختل كند. زيرا 
استفاده از سيستم هاي هوشمند مدرن، سلاح هاي 
هوشمند و تلاش براي انجام مانورهاي تسليحاتي 
تركيبي بدون دريافت اطلاعات از طريق خدمات 

اينترنت ماهواره اي ممكن نيست.

سوءاستفاده امريكا از رايانه هاي 
چيني براي حمله سايبري به روسيه

چين روز جمعه اعلام كرد از آدرس هاي اينترنتي 
در ايالات متحده براي در دس��ت گرفتن كنترل 
رايانه ه��اي چين��ي و حمله هكري ب��ه بلاروس، 
روسيه و اوكراين اس��تفاده شده است. به گزارش 
خبرگزاري مهر به نقل از شين هوا، چين از فوريه 
س��ال جاري حملات سايبري مستمري را تجربه 
كرده اس��ت كه موج��ب نگراني مرك��ز واكنش 
اضطراري شبكه كامپيوتري ملي/مركز هماهنگي 
چين )CNCERT/CC( شده است. اين مجموعه 
يك مركز فني امنيت سايبري است كه تلاش ها 
را براي پيشگيري و شناس��ايي تهديدات امنيت 
س��ايبري در چين مديريت و هدايت مي كند. در 
گزارش اين مركز آمده است: با نظارت ما مشخص 
شد كه از اواخر فوريه، اينترنت چين به طور مداوم 
با حملات س��ايبري از خارج از كشور مواجه شده 
است. گروه هاي خارج از كشور با در دست گرفتن 
كنت��رل رايانه هاي موجود در كش��ور براي انجام 
حملات س��ايبري به روس��يه، اوكراين و بلاروس 
تلاش كرده اند. در ادامه اين بيانيه آمده است: پس 
از تجزيه و تحليل گس��ترده مشخص شد، بيشتر 
آدرس هاي اين حملات مربوط به ايالات متحده 
امريكا بوده است. حملات س��ايبري نقطه اصلي 
تنش بين ايالات متحده و متحدانش با چين بوده 
اس��ت، زيرا غرب چين را به راه اندازي يك پيكار 
جهاني جاسوسي سايبري متهم كرده و چين نيز 
اتهامات مشابهي را بر عليه واشنگتن و هم پيمانان 
اروپايي آن مطرح كرده اس��ت. چين مي گويد كه 
در حملات س��ايبري ش��ركت نمي كند و چنين 

ادعاهايي را »اظهارات مخرب« خوانده است.

سند تحول دولت سيزدهم منتشر شد

نرمش براي پذيرش ارزهاي ديجيتال

ثبت و پيگيری شکايت از کسب وکارهای اينترنتی، آنلاين شد
مرکز توسعه تجارت الکترونيکی صبح شنبه ۲۱ اسفند، 
با ه��دف حمايت از مص��رف  کنندگان، فروش��ندگان و 
همچنين بهبود شرايط در قوه قضائيه، در فضای تجارت 
الکترونيکی، اقدام به رونمايی از سامانه هوشمند رسيدگی 
به شکايات از کسب  و کارهای اينترنتی و داوری جمعی 
برخط )CODR(، کرد. در اين مراس��م که با حضور وزير 

صمت، وزير دادگس��تری، رئيس مرکز توس��عه تجارت 
الکترونيکی و جمعی ديگر از مسوولان مرتبط با جريان 
تجارت الکترونيکی کش��ور برگزار ش��د، اثر گذاری اين 
س��امانه بر افزايش امنيت خريدهای اينترنتی با تکيه بر 
اينماد مورد تاييد مسوولان قرار گرفت.رئيس مرکز توسعه 
تجارت الکترونيکی در مراسم رونمايی از سامانه هوشمند 

رسيدگی به شکايات از کسب و کارهای اينترنتی و داوری 
جمعی برخط )CODR(، با بيان اينکه تعرفه رسيدگی به 
شکايات در اين سامانه بين دو تا ۲۰ درصد از مبلغ خريد 
تعريف شده از کمک اين سامانه به افزايش اعتماد در تجارت 
الکترونيکی خبر داد. علی رهبری با تاکيد بر اينکه با استفاده 
از سامانه هوشمند رسيدگی به شکايات از کسب و کارهای 
اينترنتی و داوری جمعی بر خط )CODR( مردم پيش 
از خريد اينترنتی کالا می توانند اطلاعات شناسنامه ای و 
تخلفات را بررسی کنند، گفت: »بعد از کسب اعتماد نسبت 
به فروشگاه اينترنتی نيز در نهايت در صورت مواجه شدن 
با مشکل، اين امکان وجود دارد که با ورود به بخش اينماد 
سايت شکايت مورد نظر ثبت شود. رضا فاطمی امين وزير 
صمت در اين مراس��م، گفت: »وزارت صمت با محوريت 
مرکز توس��عه تجارت الکترونيکی، از سال  ها پيش اقدام 
به ايجاد بخش شکايت در سامانه نماد اعتماد الکترونيکی 
)اينماد( کرده و از س��ال گذش��ته نيز واحد رسيدگی به 
شکايت از کسب  و کارهای اينترنتی در سازمان حمايت 
مصرف  کنندگان و توليدکنندگان راه  اندازی شده است.« 
فاطمی امين با تاکيد بر اينکه اين سامانه علاوه بر بهبود 
شرايط ثبت شکايت برای فروشگاه های اينترنتی موقعيتی 
را ايجاد خواهد کرد که خدمات بهتری ارائه دهند، گفت: 
»اين سامانه بازدارندگی قابل توجهی ايجاد خواهد کرد و 
منجر به آن خواهد شد که خدمات به بهترين شکل ممکن 
ارائه شوند.« او همچنين از اجرای گسترده رتبه بندی در 
فروشگاه های الکترونيکی و فيزيکی توسط وزارت صمت 
در سال آينده خبر داد. از سويی ديگر در اين مراسم، امين  
حسين رحيمی، وزير دادگستری با اشاره به تخلفات مرسوم 
در سفارشات اينترنتی به اهميت اثرگذاری اين سامانه در 
بهبود ش��رايط تاکيد کرد و گفت: »اين سامانه هزينه را 
کاهش و سرعت رسيدگی به شکايات را افزايش خواهد 
داد. همچنين مهمترين ضامن اجرايی شدن حکم دادگاهی 
مجازی همان ابطال مجوز کسب و کار اينترنتی است که 
موجب احقاق حقوق زيان ديده می شود.« رهبری در بخش 
ديگری از اين مراسم، با بيان اينکه اگر رتبه اعتماد فروشگاه 

اينترنتی پايين بود، بهتر اس��ت گزينه پرداخت در محل 
انتخاب شود، گفت: »اگر بعد از خريد مشکلی ايجاد شد، 
مشتری می تواند در همان بخش اطلاعات شناسنامه ای 
اينماد گزينه ثبت ش��کايت را انتخاب کند و وارد مسير 
شکايت شود.« درمورد تعرفه داوری نيز رئيس مرکز توسعه 
تجارت الکترونيکی گفت: »تعرفه داوری شکايت بين دو 
تا ۲۰ درصد است که ابتدا شاکی و در نهايت متخلف بايد 
آن را پرداخت کند. بنابراين از شکايت صوری جلوگيری 
می شود. اين در حالی است که پيش از اين، عده ای برای 
تخريب يک کسب و کار شکايت ثبت می کردند. همچنين 
اگر رای به نفع مصرف کننده نباشد، راه بر او بسته نيست و 
می تواند به مرجع رسيدگی مراجعه کند.« رهبری با اشاره 
به فعاليت ۳۵ داور در اين سامانه گفت: »نسبت شکايات به 
تعداد فروش هم به زودی اضافه خواهد شد. اما اين سامانه 
برای بعد از خريد است تا به صورت الکترونيکی به شکايات 
رسيدگی و اختلاف حل شود.« در صورتی که کسب وکار 
اينترنتی يک هفته بعد از اعلام حکم داوری جمعی اقدام 
به حل مشکل نکند، مجوز آن لغو خواهد شد. رئيس مرکز 
توسعه تجارت الکترونيکی، همچنين با بيان اينکه در حوزه 
تجارت الکترونيکی در زمان نارضايتی مصرف کنندگان 
و خريداران محصولات، شاهد سردرگمی آنان بوديم که 
برای شکايت از کجا اقدام و چه مدارکی برای ثبت شکايت 
آماده کنند،  گفت: »اتلاف هزينه، زمانبر ش��دن فرآيند 
ش��کايت، اجحاف به مصرف کنندگان و ارتباط نداشتن 
مراجع ذی ربط با يکديگر، از ديگر مشکلات موجود بود که 
انتظار می رود با به آغاز کار اين سامانه کاهش يابد.« رئيس 
سازمان توس��عه تجارت الکترونيکی همچنين درمورد 
زمان رسيدگی به شکايات ثبت شده در اين سامانه گفت: 
»برنامه ريزی شده رسيدگی به شکايات از طريق اين سامانه 
بين ۳ تا ۲۱ روز انجام ش��ود.« رهبری با اش��اره به اجرای 
قانون نماد اعتماد الکترونيکی از حدود ۲ سال پيش برای 
شرکت های خدمات پرداخت گفت: »فاز دوم اين الزام از 
آذر ماه امسال اجرا شده که دريافت درگاه پرداخت مشروط 

به داشتن نماد الکترونيک شده است.« 
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برآورد و تخصيص 115 ميليون ليتر  
سوخت  جهت  بخش كشاورزي 

كردستان در سال 1401 
در راس��تاي ارايه خدمات مطلوب به كشاورزان استان 
و با هماهنگي و تعامل با س��ازمان جهاد  كش��اورزي و 
كميسيون برنامه ريزي و نظارت بر مبارزه با قاچاق كالاو 
ارز اس��تان نسبت به برآورد   115 ميليون ليتر سوخت 
جهت بخش كش��اورزي اس��تان كردس��تان در سال 
 1401    اقدام شد .    مدير منطقه شركت نفت افزود.  نقش 
و جايگاه پر اهميت كشاورزي استان در ايجاد اشتغال، 
توسعه و  توليد، اهميت تامين و توزيع مطلوب سوخت 
بخش كشاورزي استان را حائز اهميت كرده است كه 
 خوشبختانه با برنامه ريزي و ايجاد زير ساخت هاي لازم 
توسط پخش منطقه كردستان اين مهم به  نحو مطلوبي 
صورت پذيرفته است .  محس��ن معاني كه در سومين 
جلسه كميس��يون برنامه ريزي و هماهنگي مبارزه با 
قاچاق استان سخن  مي گفت با اشاره به اينكه اين ميزان 
سهميه تخصيص يافته بر اساس سطح زمين زير كشت 
و تعداد  ادوات كشاورزي انجام گرفته است، افزود: باتوجه 
به شرايط آب و هواي استان و ارايه خدمات  مطلوب به 
جامعه كش��اورزي ميزان 3 ميليون ليتر نيز به عنوان 
ذخيره مازاد بر سهميه تعيين شده  برآورد گرديد تا در 

صورت نياز به بخش كشاورزي استان تحويل گردد  . 

بر اساس يك گزارش تلويزيوني 
بررسي شد

آدرس غلط رسانه ملي
درباره بحران صنعت خودرو

به نق��ل از جه��ان صنع��ت آدرس غلط رس��انه 
ملي درب��اره بحران در صنعت خ��ودروي ايران و 
تقليل گرايي خاص در كاهش ريشه هاي مشكل به 
مسائل فرعي باعث واكنش كارشناسان شده است، 
زيرا در گزارش پخش شده اشاره اي هرچند گذرا به 
بحران ذاتي شركت هاي دولتي كه بايد منطبق بر 

منطق بازار اداره شوند، ديده نمي شود.
رسانه ملي در گزارش خود با استناد به راي شوراي 
رقابت در سال 13۹0 كه حضور قطعه سازان را در 
هيات مديره خودروسازان غيرقانوني اعلام كرده 
بود، حضور سهامداران شركت قطعه سازي كروز 
را با واس��طه تدبير س��رمايه آراد در هيات مديره 
ايران خودرو به عنوان مش��كل اساس��ي صنعت 
خودروسازي كشور معرفي كرد. در حالي كه راي 
بدوي شوراي رقابت در ۲۹ بهمن ماه سال 13۹۷ 
به وسيله هيات تجديدنطر شوراي رقابت با شماره 
۹۷/40/ ه ت نقض شده و ارجاع رسانه ملي به راي 

سال 13۹0، غيركارشناسي و غيراخلاقي است.
در اي��ن برنام��ه با اس��تناد ب��ه س��خنان برخي 
كارشناسان، اين شركت قطعه ساز به عنوان ريشه 
افزايش قيمت خودرو در سال هاي اخير معرفي شد 
كه مورد انتقاد كارشناس��ان اقتصادي قرار گرفته 
است، زيرا فارغ از مباحث كلان قابل اهميت كه بايد 
توضيح داده شود، ايران خودرو و سايپا شركت هايي 
بورسي هستند كه معاملات آنها در سامانه كدال 
ثبت مي شود و علني است. ضمن اينكه به عنوان 
يك بنگاه توليدي به تش��ريفات خريد )مناقصه 
و اس��تاندارد كيفي( عمل مي كنند و مش��كلات 
خودروه��اي داخلي كه به طراح��ي ضعيف آنها 
بازمي گردد را نمي توان به ضعف قطعه نسبت داد. 
سمند، تيبا و مدل هاي ضعيف ديگر خودروسازان 
داخلي داراي طرح هاي ضعيف هستند و نمي توان 
با بحث درباره كيفيت قطعه از آنها انتظار عملكرد 

با استانداردهاي جهاني داشت.
به گزارش موسسه مطالعاتي تحريريه، تقليل دادن 
ريش��ه گراني، همان تورم كه به دليل هرج ومرج 
ش��ديد در بازار پولي بر اقتصاد كشور حاكم شده 
اس��ت، به عملك��رد صنايع مختل��ف از لبنيات تا 
پوشاك، خودرو و...، به رويه جاري در كشور تبديل 
شده و هرازگاهي شاهد معركه گيري هاي سياسي 
و رسانه اي، حتي در سطح رسانه ملي هستيم كه 
ميكروفن به دس��ت در خيابان ها به دنبال كسبه 
خُرد دويده و آنها را مقصر تورم در اقتصاد معرفي 

مي كنند.
حضور معاون اول رييس جمهور در بازار تهران يا 
حضور رييس كل بانك مركزي در ميدان فردوسي 
براي نظارت بر ب��ازار كالا و ارز به صورت س��وال 
پرسيدن درباره قيمت هاي روزانه، از لوبيا فروشان 
و دلارفروشان و... كه پايين ترين حلقه در زنجيره 
نظام اقتصادي هس��تند، خطاي فه��م از اقتصاد 
كلان را نش��ان مي دهد و بارها در دهه هاي اخير 

تكرار شده است.
در شرايطي كه قيمت دلار در چهار سال اخير بيش 
از ۷00 درصد افزايش يافته اس��ت، چطور ممكن 
اس��ت قيمت قطعات اتومبيل كه عمدتا از فلزات 
)آلياژها( و مواد پتروشيمي تشكيل مي شوند كه از 
قيمت هاي جهاني برمبناي دلار تبعيت مي كنند، 
افزايش پيدا نكند؟ تورم داخل هم ركورد ۷0 سال 
اخير را شكس��ته و رالي قيمت ها ب��ه دليل خلق 
پول سرس��ام آور نظام بانكي ادامه دارد و طبيعتا 
به افزايش قيمت خودرو و هم��ه كالاهاي ديگر، 

ضريب مي دهد.
قيمت گذاري بي منطق ش��وراي رقابت در دوران 
حسن روحاني كه پايين تر از قيمت كارخانه انجام 
مي شد )و هنوز مي شود( باعث شده است تا عرضه 
از طرف خودروسازان متوقف )كاهش شديد( شده 
و شاهد تورم ناشي از جانب عرضه نيز باشيم كه به 
تورم پولي اضافه شده و يكي از بدترين دوران هاي 
بازار خودرو كش��ور را رقم زده است. علاوه بر آن، 
سركوب دستمزدها در هشت سال اخير باعث شده 
درآمد كاركنان دولت از 1500 دلار در سال 13۹0 
به 300 دلار در سال 1400 كاهش يابد و اوضاع را 
پيچيده تر كند. نابود شدن قدرت خريد خانوارها 

در تحليل هاي سياست گذاران جايگاهي ندارد.
در چنين شرايطي، رسانه ملي در گزارش خود با 
هدف ريشه يابي بحران در صنعت خودرو كشور، 

چشم خود را بر: 
1- بنگاهداري دولت در صنعت خودروسازي

۲- رال��ي بي س��ابقه قيمت دلار از 4 س��ال پيش 
تاكنون

3- نقش مخرب شوراي رقابت
4- ع��دم تصري��ح مالكي��ت در ش��ركت هاي 

خودروسازي
5- عدم وجود رقابت

۶- انباشت ناكارآمدي 3۲ ساله در صنعت خودرو
۷- تورم بي سابقه در ۷0 سال اخير

بس��ته و مش��كل صنعت خودرو را كه به ساختار 
سياست گذاري صنعتي غلط كشور بازمي گردد، 
به عملكرد يك قطعه س��از تقليل داده اس��ت. آن 
هم با استناد به بخشنامه شوراي رقابت كه هشت 
س��ال پس از ابلاغ در س��ال 13۹0، توسط هيات 
تجديدنظر همان نهاد )شوراي رقابت( نقض شد.

رشد 41 درصدي
صادرات ايران به شانگهاي

سخنگوي گمرك گفت: در 11ماهه امسال، 48ميليون 
و ۹03هزار تن كالا به ارزش 3۲ميليارد و ۷1۲ميليون 
دلار بين ايران و اعضاي شانگهاي تبادل شد كه نسبت 
به مدت مشابه 31درصد در ارزش تجارت و 41درصد 
در صادرات رشد داش��ته است. سيد روح الله لطيفي، 
افزود: در 11ماهه س��ال 1400، تجارت  كشورمان با 
11 عضو شانگهاي 48ميليون و ۹03هزار و 1۲3تن، 
ب��ه ارزش 3۲ميلي��ارد و ۷1۲ميلي��ون و ۲33هزار و 
۲۷3دلار بوده است كه نس��بت به مدت مشابه سال 
قب��ل رش��د 31درصدي داش��ته اس��ت. لطيفي در 
خصوص ميزان صادرات كش��ور به اعضاي شانگهاي 
توضيح داد: 40ميلي��ون و ۶4۲هزار و ۲۷۲تن كالاي 
ايراني به ارزش 18ميليارد و ۲۹5ميليون و ۶3۷هزار 
و 304 دلار در 11ماه س��ال 1400به اعضاي سازمان 
همكاري هاي شانگهاي صادر شد كه نسبت به مدت 
مشابه س��ال قبل 41درصد افزايش داشته است.وي 
افزود: چين باخريد 1۲ميلي��ارد و ۶34ميليون دلار، 
افغانس��تان با يك ميلي��ارد و ۶55ميليون دلار، هند 
ب��ا يك ميليارد و ۶34ميليون دلار، پاكس��تان با يك 
ميليارد و 1۲۹ميليون دلار، روس��يه با 43۹ميليون 
دلار، پنج مقصد نخست كالاهاي ايراني در بين اعضاي 
ش��انگهاي بودند. لطيفي در ادامه گفت: ازبكستان با 
خريد 3۶8ميليون دلار، قزاقس��تان با 1۶5ميليون 
دلار، تاجيكس��تان با ۷۹ميليون دلار، قرقيزستان با 
۷4ميليون دلار، بلاروس با 1۶ميليون دلار و مغولستان 
با 483هزار دلار ب��ه ترتيب در رتبه هاي بعدي خريد 

كالاهاي ايراني در بين اعضاي شانگهاي قرار دارند.

پارسايي، نماينده پيشين مجلس از پشت پرده شكست طرح واردات خودرو مي گويد

لابي پنهاني خودروسازان با نمايندگان
فرشته فريادرس |

»حلقه مافياي خودروس�ازي بسيار گسترده 
و فع�ال اس�ت؛ از دولت گرفته تا ش�ركت هاي 
تودرتو كه قدرت هاي پنهان در آن سهم دارند.« 
نگران كننده ت�ر آنجاس�ت كه حلق�ه مافيا در 
مجل�س و نهادهاي بالادس�تي نظ�ام هم نفوذ 
كرده اس�ت. مافيايي كه طرح ها را همانطور كه 
خواست آنهاس�ت به برخي نمايندگان ديكته 
و در مجلس پيش مي برند. نفودش�ان تا حدي 
است كه طرح ساماندهي بازار خودرو كه امضاي 
200 نفر را پاي خود داش�ت، در رفت و برگشت 
بين مجلس و ش�وراي نگهبان از مس�ير اصلي 
منحرف مي ش�ود. »نيروهاي مافي�ا نه تنها در 
مجلس، بلكه در همه جا فعالند.« اين را نماينده 
مجلس دوره دهم مي گويد. »بهرام پارس�ايي« 
كه از طراحان اصلي س�اماندهي ب�ازار خودرو 
اس�ت، در گفت وگو با »تع�ادل« از لابي پنهاني 
مافي�اي خودروس�ازان با برخ�ي نمايندگان و 
دستگاه ها براي عقيم سازي واردات خودرو پرده 
 برمي دارد و دست به افشاگري زد. او مي گويد: 
لابي سنگين خودروسازان با كميسيون صنايع 
و معادن مجلس سبب ش�د تا طرح ساماندهي 
واردات خودرو از مس�ير اصل�ي خود منحرف 
ش�ود؛ هرچند برخي اعضا مخال�ف بودند، اما 
توان مقابله با اكثريت را نداشتند. بنابراين آن 
چيزي كه مدنظر خودروس�ازان ب�وده با تغيير 
دادن هدف اصلي طراحان، در اين كميس�يون 
تصويب و خروجي همان مي ش�ود كه از سوي 
خودروسازان ديكته و خواسته آنها بوده است. 
جالبتر رفتار مجمع تش�خيص مصلحت نظام 
است؛ چراكه قبل از اينكه طرح از سوي شوراي 
نگهبان رد و به مجلس برگردد، به شوراي نگهبان 
نامه مي زند و آن را مخالف سياست هاي حمايت 
از توليد مي داند! پارس�ايي بر اين باور است كه 
اين چيزي جز لابي مافياي خودرو نيست! با اين 
حال، نماينده پيشين مجلس، با تاكيد بر اينكه 
براس�اس قانون، واردات خ�ودرو نبايد ممنوع 
باشد، مي گويد: اگر دولت رييسي قصد شكستن 
انحصار و حباب قيمت خودرو را دارد، مي تواند در 
عرض چند دقيقه در هيات دولت ثبت سفارش 
واردات خودرو را براي افراد حقيقي و حقوقي، 
آنهم با شفاف سازي نحوه ثبت سفارش، تنها به 
ميزان ۵ درصد توليد داخلي باز كند. به گفته او، 
نتيجه اين مصوب�ه مي تواند تا ۵0 درصد قيمت 
خودرو را كاه�ش داده و بازار را از تلاطم و تنش 
نجات دهد. از س�وي ديگر، خودروساز به جاي 
دپوي خ�ودرو و گران فروش�ي، ناگزير اس�ت 
محصولات خود را راهي بازار كند. مشروح اين 

گفت وگو را در ادامه دنبال كنيد. 

   جناب پارسايي! به عنوان فردي كه هم در خانه 
ملت هم حضور داش�تيد هم منتقد انحصار در 
صنعت خودرو هستيد، مي خواهم خيلي صريح 
بپرس�م، آيا در صنعت خودروي كش�ور مافيا 

وجود دارد؟ 
در مورد اينكه در صنعت خودروي كشور مافيا وجود 
دارد، شكي نيست، رفتاري كه اين صنعت با 80 ميليون 
ايراني انجام مي دهد، نمونه آن را در هيچ صنعتي در 
هيچ كجاي دنيا نمي توان يافت. تاس��ف بارتر اينكه با 
همه تضييع حقوق مصرف كننده به كسي هم پاسخگو 
نيستند. قيمت خودرو، نحوه فروش، ايمني، كيفيت، 
پلتفرم )طراحي(، خدمات پس از فروش، ميزان مصرف 
سوخت و ش��دت آلايندگي در صنعت خودروسازي 
كشور داراي ايرادات جدي و فراوان است و همه اينها 
به دليل انحصاري بودن اين صنعت است. اما در ساير 
كشورها به دليل رقابتي كه وجود دارد، مشتريان چون 
حق انتخاب دارند از خودرويي كه خريداري مي كنند، 
رضايت دارند. اما اينجا مصرف كننده چاره اي جز اينكه 

هرچه توليد شد، مصرف كند، ندارد.
  خب اين مافياچه كساني هستند و چراصنعت 

خودرو را گروگان گرفته اند؟
حلقه مافياي خودروسازي بس��يار گسترده است، از 
دولت گرفته كه س��هم قابل توجه��ي در اين صنعت 
دارد تا شركتهاي تو درتو كه قدرت هاي پنهان در آن 
س��هم دارند. اگر ادعاي خودروسازان در تعداد توليد 
سالانه صحيح باش��د، مي توان حدس زد؛ چيزي بالغ 
بر 100هزار ميليارد تومان گرانفروشي از جيب مردم 
به كيسه اين مافيا سرازير مي شود. اين رانت كلان از 
مهم ترين دلايل گرو گرفتن مردم توسط اين صنعت 

است.
  آيا نمايندگان مجلس ه�م در حلقه اين مافيا 

قرار دارند؟
با تجربه حضور در مجلس دهم، در مورد نمايندگان 

مجلس، متاسفانه بايد بگويم بله.
  مطابق طرح ساماندهي صنعت خودرو كه در 
سال ۹7 مطرح شد، واردات خودروهاي دست 
دوم تا پنج س�ال آزاد مي شد كه بايد در صحن 
علني مجلس مصوب مي شد، اما اجازه ندادند؛ 

چرا؟ 
بيشترين شكايات واصله به كميسيون اصل نود در مورد 
خودرو بود؛ اين يعني مردم از شرايط خودرو به شدت 
ناراضي اند. حال جز نفوذ خودروسازان در مجلس چه 
دليلي مي توان يافت كه طرح ساماندهي بازار خودرو 
كه با بيش از ۲00 امضا مطرح شد؛ نهايتا در كميسيون 
صنايع و رفت و برگشت بين مجلس و شوراي نگهبان از 
مسير خود منحرف شد؟ نه تنها در مجلس كه در همه 

جا نيروهاي اين حلقه فعال هستند.
  چرا بايد چندين مرجع مختلف درباره صنعت 
خودرو اظهارنظر  كنند؛ اساسا چه لزومي دارد؟!

در اين مورد مساله قابل توجه اينكه طبق قانون مجمع 
تشخيص زماني مي تواند در مورد مصوبات مجلس نظر 
دهد كه مصوبه توسط ش��وراي نگهبان رد و مجلس 
مجدد ب��ر آن اصرار كن��د. اما مجم��ع در مورد طرح 
س��اماندهي بازار خودرو قبل ازاينكه توسط شوراي 
نگهبان رد و به مجلس برگردد به شوراي نگهبان نامه 
زد و آن را مخالف سياست هاي حمايت از توليد دانست 

و اين چيزي جز لابي مافياي خودرو نيست.
    خب چرا وقتي دولت قبل واردات خودرو را به 
بهانه خروج ارز از كشور ممنوع كرد، نمايندگان 

مجلس مخالفتي نكردند؟
در مورد مخالفت نمايندگان مجلس با بس��ته شدن 
ثبت سفارش، متاسفانه بايد عرض كنم كه مجلس در 
اين موارد عملا هيچ كاره يا منفعل است. اعتراضاتي 
از س��وي اينجانب و برخي ديگر از نمايندگان صورت 
گرفت، اما راه به جايي نبرديم. واردات خودرو در حالي 
به بهانه ارز بري ممنوع شد، كه ارزبري واردات قطعه 
از آن بيش��تر است و اين هم بخش��ي از مافياي پشت 
پرده اس��ت. از ديرباز تكليف خودروس��از هم با مردم 
مشخص است كه اساسا به واس��طه قدرتي كه دارند 
و حمايت هايي غيرمنطقي كه از اين صنعت مي شود، 

حق مصرف كننده برايشان در اولويت نيست.
   چرا طرح ساماندهي خودرو، به انحراف كشيده 
شد و عملا خواسته اصلي كه مدنظر طراحان آن 

بود، اجرايي نشد؟ 
در مورد طرح س��اماندهي خ��ودرو در مجلس دهم 
بندهاي بس��يار دقيق و كارشناسي ش��ده اي وجود 
داش��ت كه خودروس��از را مكلف به مسوليت پذيري 
ناامني خودرو و شفاف كردن قيمت تمام شده مي كرد. 
به طورمث��ال، در يك بند آن، خودروهاي هيبريدي و 
برقي در راستاي قانون هواي پاك از حقوق گمركي و 
وارداتي معاف بودند. به طوري كه در بند 11 آن آمده 
است: »ش��ركتهاي خودروس��ازي موظفند، همگام 
فروش، قيمت تمام شده خودرو، درصد سود و قيمت 
قطعي را محاسبه و به شوراي عالي رقابت اعلام كنند. 
تخلف از اين امر جرم محسوب شده و مرتكب به يكي 
از مجازات هاي تعزيري درجه )۶( موضوع ماده )1۹( 
قانون مجازاتهاي اس��لامي مصوب ۹۲/۲/1 محكوم 
مي ش��ود.« يا در بند ديگري، خودروساز را در مقابل 
خسارات ناشي از نقص خودرو و صدمات ناشي از ايمن 
نبودن خودرو طبق نظر كارشناس مسوول مي دانست 
و مكلف به پرداخت خسارت مي كرد و بندهاي ديگر 
كه متاسفانه با لابي خودروسازان و نفوذ در كميسيون 
صناي��ع و مجلس و برگش��ت طرح از طرف ش��وراي 
نگهبان براي اصلاح، طرح از مسير اصلي خارج شد. با 
اجرايي شدن اين طرح، مي شد به انحصار خودروسازان 

پايان داد.
   منظورتان اين اس�ت كه بين خودروسازان و 
برخ�ي نمايندگان زد بندهاي�ي صورت گرفته 

است؟ 
متاسفانه لابي سنگين خودروس��ازان با كميسيون 
صنايع و معادن مجلس س��بب ش��د تا طرح از مسير 
اصلي خود منحرف ش��ود؛ البته برخ��ي از اعضا اين 
كميسيون مخالف اين شرايط بودند. اما توان مقابله با 
اكثريت اعضا را نداشتند. بنابراين آن چيزي كه مدنظر 
خودروسازان بود با تغيير دادن هدف اصلي طراحان 
توسط كميسيون صنايع در اين كميسيون تصويب 
شد و خروجي كميس��يون صنايع و معادن مجلس، 
آن چيزي بود كه از سوي خودروسازان ديكته شده و 
خواسته آنها بود. اين درحالي است كه ما روي اين طرح 
خيلي كار كرديم و تلاش مان اين بود كه بازار خودرو 
تعديل شود؛ چندين بار از وزير صمت، معاونين وزارت 
صمت، مديران خودروسازان، نمايندگان مجلس كه 
حامي خودروس��ازان با شرايط فعلي بودند، دعوت به 
مناظ��ره كرديم، در اين رابطه، صداو س��يما هم يكي 
دوبار هماهنگي ها لازم را براي اين مناظره انجام داد، اما 
حاميان صنعت فشل خودرو حاضر به شركت در جلسه 
نشدند. اكنون هم از اين افراد براي مناظره در مبحث 

خودرو دعوت مي كنم. با اين شرايط مجلس هم در برابر 
اين كاره اي نيست.

   آيا دولت ها عمدا اجازه نمي دهند؛ بازار خودرو 
رقابتي شود؟

دولت ها دستش��ان براي حل اين مشكل باز است، اما 
چون در خودروسازي سهم دارند اين كار به نفعشان 
نيست. از سوي ديگر، لابي هاي پشت پرده، اجازه گره 

گشايي از اين موضوع را به نفع مردم نمي دهند.
   گفته مي شود كه دولت قبل، با اجرايي شدن 
برجام، بازار خودرو را به نفع دو خودروساز بزرگ 
كشور مهندسي كرده؛ اين موضوع صحت دارد؟

ايراد جدي كه به دولت قبل وارد هست؛ بستن ناگهاني 
ثبت سفارش خودرو و به نوعي ممنوع كردن واردات 
بود كه باعث ش��د بازار خودرو 100درصد به انحصار 
خودروسازان داخلي درآيد؛ به طوري كه الان شاهديم 
كه پرايد از ۲0 ميليون آن زمان به قيمت غيرقابل باور 
فعلي رسيده است و همين افزايش شديد قيمت را در 
س��اير خودروهاي داخلي و خارجي نيز شاهديم؛ به 
عبارتي ديگر، افزايش بيش از 10 برابري كه در بيشتر 
خودروها رخ داده است. يكي از دلايل اين رفتار دولت 
مي تواند اين باشد كه 35 درصد سهام خودروسازان يا 
شركت هاي اقماري اين صنعت، زير مجموعه دولت 
هستند و انتخاب مديران عامل اين صنايع هم با دولت 
است. اما موضوع اينجاس��ت، درآمدي كه از صنعت 
خودروسازي حاصل مي شود، شفاف نيست و مشخص 
نيست كجاها هزينه مي ش��ود؟ چرا يك خودروساز 
انحصاري، با اينكه توليدات خود را چندين برابر قيمت 
واقعي به مصرف كننده مي فروش��د و بر عكس همه 
جاي دنيا كه خودروي اقس��اطي در اختيار مردم قرار 
مي دهند تنها جايي هست كه خودروي خود را پيش 
فروش مي كند، بايد زيانده باشد؟! شرايط زيان دهي 
اعلامي از طرف خودروسازان طوري هست كه طبق 
قانون تجارت بايد ورشكس��تگي آن را اعلام و تعطيل 
ش��ود؛ اما صنعت زيانده خودروي ما قدرتمند به كار 

خود ادامه مي دهد!
   تولي�د خودرو با هدف رف�ع نياز مردم وجلب 
رضاي�ت آن در دس�تور كار ب�وده، اما ن�ه نياز 
داخل رفع ش�ده و نه مردم رضاي�ت دادند، كار 
به جايي رسيده كه رهبر انقلاب نيز از وضعيت 
خودروس�ازان داخل�ي و كيفي�ت خودروه�ا 
گلايه مند شدند و حق را به مردم دادند؛ چرابايد 
براي داش�تن خودرو مدت ها در صف تحويل يا 
قرعه كشي ماند و صبر كرد؛ واقعا كجاي دنيا اين 

نوع محدوديت ها را اعمال مي كنند؟
در مورد صحبت رهبري، برخ��ورد دوگانه مجلس و 
دولت را ش��اهديم كه باز نشان از قدرت مافيا دارد. در 
آخرين هفته كاري مجلس در سال 88 مجلس كاهش 
۲0 درص��دي تعرفه واردات خ��ودرو را تصويب كرد. 
مصوبه اي كه با مخالفت آق��اي محمود احمدي نژاد، 
ريي��س دولت وقت ق��رار گرفت و با بي��ان اينكه اگر 
تعرفه خودرو گران قيم��ت وارداتي را كاهش دهيم ، 
چه چيزي به جيب مردم م��ي رود؟ آن را به باد انتقاد 
گرفت. اما نهم فروردين سال 8۹ رهبري در بازديدي 
از س��ايت خودروسازان اين مصوبه را در تضاد با توليد 
ملي دانستند و مجلس در اولين هفته كاري سال 8۹ 
آن مصوبه را به نوعي لغو كردند )مصوبات مجلس بعد 
از تاييد شوراي نگهبان تا ۶ ماه غير قابل تغيير است(، 
حالا وقتي رهبري از شرايط قيمت و كيفيت خودروي 
داخلي اب��راز نارضايتي مي كنند هيچ بازخورد عملي 
از مجلس و دولت نمي بينيم؛ چون منافع خودروساز 
مهم تر از منافع مردم است. اين هم باز نشان از قدرت و 

نفوذ مافياي خودرو دارد.
    آي�ا واقعا مبالغي كه مردم درحال حاضر بابت 
خريد خودرو )چه داخلي وخارجي( مي پردازند، 

واقعي است؟
قيمت خودروها چه داخلي و چه خارجي كاملا ظالمانه 
و ناباورانه هس��ت. قيمت خودروهاي خارجي داخل 
كشور بيش از 10 برابر مشابه خارجي خود است؛ يعني 
1000درصد )هزار درص��د( گران تر. به باور اينجانب 
خودروهاي داخلي هم همين شرايط را دارند و چندين 

برابر قيمت واقعي به مردم تحميل مي شود.

   اگ�ر قيم�ت پرايد را ش�اخص بگيري�م؛ اين 
خودرو 1۹ ميليون تومان قيمت داشت، يك باره 
اعلام شد كه قيمت اين خودرو به 1۵0 ميليون 
تومان خواهد رس�يد؛ آيا اين افزايش قيمت ها 

برنامه ريزي شده بود؟
در مورد افزايش قيمت ها بازي اختلاف قيمت بازار و 
كارخانه بازي خود خودروسازان بود، آنها به دپو كردن 
خودرو و تاخير بس��يار زياد در تحويل كه تا زماني كه 
من در مجلس بودم حدود 500 هزار خودرو كه زمان 
تحويل آن گذشته بود را به خريداراني كه پيش خريد 
كرده بودند به بهانه هاي مختلف تحويل نداده بودند و 
اين اختلاف بسيار زياد در عرضه و تقاضا كه انحصاري 
در دست خودروسازان بود باعث افزايش وحشتناك 

خودرو شد.
   در سال هاي گذشته در مجموع واردات 777 
هزار دستگاه خودرو به كشور انجام شده، حال 
با سيگنال دولت، مجوز واردات 70هزار دستگاه 
خودرو از س�وي مجلس صادر شده، آيا واردات 
اين تعداد خودرو مي تواند بازار تش�نه خودرو 

ايران را متعادل كند؟
در مورد شعار مجلس به نام تصويب آزادسازي واردات 
خودرو يا فرمان 8 بندي آقاي رييسي براي شكستن 
انحصار مي توانم بگويم، توهين به شعور مردم است. اول 
اينكه در هيچ يك از قوانين موضوعه و قوانين تجارت 
كشور، واردات خودرو ممنوع نبوده و نيست كه مجلس 
دنبال تصويب قانون آزادسازي خودرو باشد . دوما اين 
مصوبه مجلس دقيقا بر خلاف آزاد سازي خودرو است؛ 
چرا كه واردات خودرو كه ممنوعيتي براي آن نبوده را 
مشروط به صادرات خودرو كرده است. كاملا واضح و 
روشن اس��ت كه واردات هم به انحصار خودروسازان 
در مي آورن��د و به نوعي واردات را ممنوع مي كند. اين 
درحالي است كه دولت مي تواند بدون هيچ محدوديتي 
ثبت سفارش واردات را باز كند و تمام اشخاص حقيقي و 
حقوقي با ثبت سفارش، خودرو وارد كنند، اما با مصوبه 
به اصطلاح آزادسازي خودرو كه مورد ادعاي مجلس 
است دولت ديگر نمي تواند ثبت سفارش را باز كند، مگر 

براي خودروساز داخلي.
   هش�ت فرم�ان خودرويي رييس�ي را چقدر 
عملياتي مي داند و اينكه آيا با اين دس�تورات 

مشكل صنعت خودرو حل مي شود؟
آقاي رييس��ي در دس��تور 8 ماده اي خود، خواستار 
شناس��ايي موانع پيش روي واردات ش��ده و خواهان 
شكستن انحصار شده اس��ت. در وهله اول بايد گفت، 
صنعتي به اين بزرگي و به اين ناكارآمدي با دستورات 
بدون برنامه وكارشناسي نش��ده، هرگز قابل اصلاح 
نخواهد بود. دوم اينكه هيچ ممنوعيتي براي واردات 
خودرو نيس��ت؛ جز مخالفت دولت ها. دولت قبل به 
راحتي تصويب كرد و ثبت سفارش واردات را در عرض 
 چند دقيقه بست كه مهم ترين عامل در گراني و يكه تازي 
خودروسازان داخلي شد. حال چنانچه آقاي رييسي 
واقعا خواهان شكستن انحصار و شكستن حباب قيمت 
خودرو است، مي تواند در عرض چند دقيقه در هيات 
دولت ثبت سفارش واردات خودرو را براي افراد حقيقي 
و حقوقي، البته با شفاف س��ازي نحوه ثبت سفارش، 
آن هم تنها به ميزان 5 درصد توليد داخلي حل كند. 
نتيجه اين مصوبه مي تواند تا 50 درصد قيمت خودرو 
را كاهش داده و ب��ازار را از تلاطم و تنش نجات دهد. 
اگر اين كار انجام ش��ود، علاوه بر كاهش قيمت هاي 
ظالمانه، خودروساز به جاي دپوي خودرو و گرانفروشي، 
محصولات خ��ود را راهي بازار مي كن��د و تا اندازه اي 
جوابگوي تقاضاي بازار خواهد بود. از س��وي ديگر، به 
دليل همين 5 درصد رقابتي كه به وجود مي آيد مجبور 

به افزايش كيفيت خودرو مي شود.
   بهترين نسخه تعديل بازار خودروي ايران در 

اين شرايط چيست؟
تنها يك راه براي برون رفت از ش��رايط ظالمانه اي كه 
صنع��ت خودرو به آن گرفتار ش��ده؛ »اعم از كيفيت، 
قيمت، شرايط فروش و خدمات پس از فروش« وجود 
دارد آن هم شكس��تن انحصار با آزاد س��ازي واردات 
خودرو با تعرفه منطقي و مشابه تعرفه ساير كشورها 

است.

با وجود افزايش قيمت گمرک در سال جديد
گروه بهمن شرايط فروش 

آخرين مرحله ديگنيتی و فيدليتی 
را با قيمت قطعی اعلام کرد

فروش اينترنتی محص��ولات ديگنيتی و فيدليتی در 
روزهای پايانی سال 1400 نيز متوقف نخواهد شد. به 
همين ترتيب با برگزاری هشتمين مرحله فروش فيدلتی 
و نهمين مرحله فروش ديگنيتی در روزهای پايانی سال 
1400 رکورد تعدد مراحل فروش محصولات خودرويی 
در انحصار گروه بهمن باقی خواهد ماند. از تيرماه سال 
جاری گروه بهمن با هدف جلب رضايت مشتريان خود، 
تاکنون طی ۹ مرحله محصولات خود را به فروش رسانده 
است که اين تعداد فروش اينترنتی، گروه بهمن را از ساير 
رقبا در شاخصه مشتری مداری متمايز کرده است. به 
همين ترتيب گروه بهمن به منظور تکريم مشتری و 
احترام به حقوق خريداران، همواره نس��بت به رعايت 
دقيق موعد تحويل خودروها حساس بوده و در ۹ مرحله 
گذشته، هرگز تاخيری در تحويل خودرو نداشته است و 
طبق توافق اوليه با مشتری ها خودرو تحويل آنها گرديده 
اس��ت. گروه بهمن با وجود آنکه کمينه و رقابتی ترين 
قيمت را نسبت به خودروهای مش��ابه در بازار در نظر 
می گيرد، با اين حال محصولات خود را با قيمت قطعی 
به فروش می رساند. در همين راستا بايد يادآور شد، گروه 
بهمن اعلام قطعی قيمت خودرو را جزو حقوق مشتريان 
خ��ود می داند و تلاش می کند ب��ا برنامه ريزی دقيق و 
شناسايی نوسانات بازارهای جهانی و تاثير قوانين داخلی 
بر قيمت تمام شده، فش��ار روانی ناشی از اين تحولات 
اقتصادی را متوجه مصرف کننده نکند تا آرامش خانواده 
مشتريان بهمن همواره حفظ گردد.  حال گروه بهمن 
حتی در واپسين روزهای انتهايی سال با علم يقين به 
اين که مانند روال هر ساله، قيمت گمرک و ساير مسائل 
به دليل مشکلات جهانی از ابتدای سال آينده  چند برابر 
افزايش پيدا خواهد، جديدتري��ن فروش خودروهای 
ديگنيتی و فيدليتی با قيمت قطعی و  تحويل 30 روزه 
کاری را اعلام کرده است تا مانند هميشه رضايت مشتری 

را در صدر اولويت های خود قرار دهد.
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خبرروز

تداوم توفان شن در اصفهان و يزد
رييس س��ازمان امدادونجات جمعيت هلال احمر از امدادرس��اني به حادثه ديدگان توفان شن در استان هاي اصفهان و يزد 
خبر داد. مهدي ولي پور با اش��اره به وقوع توفان ش��ن گفت: با توجه به گرفتاري مردم در توفان ش��ني كه منجر به انس��داد 
جاده اردكان-نايين ش��د، تاكنون هفت تيم از امدادگران و نجاتگران به محل حادثه اعزام ش��ده و با وجود شرايط بد جوي، 
امدادرس��اني را آغاز كرده اند. او بيان كرد: امدادگران اقلام غذايي را ميان حادثه ديدگان توزيع و اقدام به برپايي چادرهاي 
اس��كان اضطراري نيز كرده اند، همچنين هشت تيم هم براي امدادرساني به آسيب ديدگان از توفان شن به عنوان پشتيبان 

حضور دارند. طبق گزارش هاي رسيده سرعت وزش باد بيش از ۱۲۰ كيلومتر بر ساعت رسيده است.

رويداد

برخي افراد تمايلي براي تزريق واكس��ني را ندارند كه 
مرگ، بيماري، بستري و گرفتار شدن در بيمارستان 
را در پي دارد؛ اين مس��اله بس��يار مهمي است چرا كه 
ع��لاوه بر اينكه جان خ��ود آنها را به خط��ر مي اندازد، 
ممكن اس��ت براي افرادي كه واكس��ينه شده اند نيز 
خطرناك باشد چون براساس آمار وزارت بهداشت ۹۰ 
درصد افراد بستري يا فوت شده از اين افرادي هستند 
كه تمايل به زدن واكسن ندارند، بلكه براي ديگر افراد 
نيز مشكلاتي را ممكن است به دنبال داشته باشد كه 
ج��ان آنها نيز به خطر بيفت��د. از روز ۲۱ بهمن ۱۳۹۹ 
واكسيناسيون سراس��ري در ايران آغاز شد و از همان 
روزها برخي افراد باورهاي غلطي را براي زدن واكسن 
داشتند كه بعد از گذشت يكسال از تزريق واكسن ديگر 
افراد جامعه كه تاكنون بدون هيچ عارضه اي به زندگي 
خود ادامه مي دهند اما اين افراد اصلا تمايل به واكسينه 
ش��دن ندارند و حتي برخي از آنها اعض��اي خانواده را 
نيز از تزريق واكس��ن كرونا محروم مي كنند. براساس 
آمارهاي موجود در حال حاضر ۹۱ درصد از جمعيت 
هدف كشور دز اول واكسن كرونا را تزريق كرده اند كه 
در اين زمينه آمار نسبتا خوبي است اما مي بايست در دز 
دوم و سوم نيز به چنين آماري برسيم تا زمينه ايمني 
بيشتر در جامعه نيز فراهم شود. اين در حالي است كه 
بر اساس اعلام سخنگوي ستاد ملي كرونا در مجموع 
۲۶ درصد از جمعيت كشور شامل كودكان زير ۱۲ سال 
و ديگر گروه هاي هدف اصلا واكس��ن نزده اند كه اين 
خود مي تواند براي اين بخش  از جمعيت كشور بسيار 

خطرناك و در واقع نگران كننده باشد. 

    روند كاهشي اميكرون
 و پشت سر گذاشتن پيك ششم

عباس ش��يراوژن درباره وضعيت كنوني اميكرون در 
كش��ور گفت: با وضعيتي كه در حال حاضر كشور در 

زمينه اميكرون دارد، خوشبختانه ما تقريبا قله و پيك 
بيماري را پش��ت سر گذاش��ته ايم چون آمارها نشان 
مي دهد كه ميزان ابتلا و بس��تري در مراكز درماني و 
بيمارستاني نزولي شده است.او درباره ميزان فوتي هاي 
ناشي از ويروس كرونا در سويه اميكرون اظهار داشت: 
اما ميزان فوتي هنوز روند نزولي ندارد و معتقديم كه اين 
روند فوتي ها با تاخير نزولي مي شود كه اميدواريم در 
روزهاي آينده شاهد كاهش آمار فوتي ها و روند نزولي 
آن باشيم. شيراوژن ادامه داد: اگر با همين ميزان رعايتي 
كه مردم از نظر شيوه نامه ها و پروتكل هاي بهداشتي 
انجام مي دهند و حتي درصد رعايت ش��يوه نامه هاي 
بهداشتي و انجام واكسيناسيون گروه هاي هدف نيز 
روند مطلوب تري داشته باشد، به طور يقين پيك ششم 
را پش��ت سر خواهيم گذاش��ت ولي اگر مردم رعايت 
نكنند يا از واكسيناسيون خودداري كنند ممكن است 

پيك همچنان ادامه داشته باشد.

    تزريق دز سوم بايد 
به رقم بالاي ۹۰ درصد برسد

سخنگوي س��تاد ملي مقابله با كرونا درباره آمار كلي 
تعداد افراد واكس��ن زده در كش��ور نيز گفت: براساس 
آمارهاي موجود در حال حاضر ۹۱ درصد از جمعيت 
هدف كشور دز اول واكسن كرونا را تزريق كرده اند كه 
در اين زمينه آمار نسبتا خوبي است اما مي بايست در 
دز دوم و سوم نيز به چنين آماري برسيم تا زمينه ايمني 

بيشتر در جامعه نيز فراهم شود. 
شيراوژن درباره تزريق واكسن در دزهاي دوم و سوم 
در گروه هاي هدف اين آمار را ارايه داد و اظهار داشت: 
اكن��ون در دز دوم ۸۰ درص��د و دز س��وم حدود ۳۰ 
درصد جمعيت هدف تزريق واكس��ن كرونا را انجام 
داده اند كه بايد براي ايمني بيشتر مردم براي تكميل 
واكسن خود در دزهاي دوم و سوم سريع اقدام كنند. 

او در ادامه در پاسخ به سوالي كه چند درصد جمعيت 
كشور هنوز واكس��ن نزده اند تصريح كرد: بخشي از 
جمعيت كودكان زير پنج سال و بخشي از كودكان 
۵ تا ۱۲ سال در كش��ور وجود دارند كه متاسفانه به 
دليل اينكه واكسن زدن اين كودكان دير انجام شد و 
درصدي از سنين مختلف در گروه هاي هدف تاكنون 
اقدام به تزريق واكسن نكرده اند كه بايد اين افراد نيز 
براي داش��تن ايمني و بالا رفتن آمار واكسيناسيون 
و كاهش افراد واكسينه نشده هرچه سريعتر به اين 
جمعيت بالاي افراد واكسينه شده بپيوندند. شيراوژن 
خاطرنش��ان كرد: البته تعدادي از افرادي كه مدت 
زماني از واكس��ن آنها گذشته باشد نيز مي توانند در 
معرض خطر ابتلا به اين س��ويه باشند چون ممكن 
اس��ت بيش از س��ه ماه يا ۱۰۰ روز از آخرين تزريق 
واكسن آنها گذشته باشد كه اين موضوع باعث مي شود 
كه سطح ايمني در دز اول و دوم در اين افرد پايين آيد.

    شدت بيماري در واكسن نزده ها
 بيشتر است

سخنگوي ستاد ملي مقابله با كرونا ادامه داد: با توجه 
به اينكه انجام واكسيناسيون در كاهش ابتلا، بستري و 
مرگ و مير اين ويروس تاثير جدي دارد و در مطالعات 
مكرر مشاهده شده است كه ميزان شدت بيماري در 
واكسن نزده ها خيلي بيشتر است و حتي در افرادي 
كه واكسيناسيون خود را ناقص انجام داده اند يا افرادي 
كه هنوز دز يادآور خود را تزريق نكرده اند؛ اين بيماري 
ممكن است نسبت به افراد واكسينه شده شديدتر 
باش��د، پس بايد روند واكسيناسيون جدي گرفته 
شود. اكنون در دز دوم ۸۰ درصد و دز سوم حدود ۳۰ 
درصد جمعيت هدف تزريق واكسن كرونا را انجام 
داده اند كه بايد براي ايمني بيشتر مردم براي تكميل 
واكسن خود در دزهاي دوم و سوم سريع اقدام كنند.

۲۶ درصد جمعيت كشور هنوز واكسن نزده اند

گليماندگار|
 ش��مارش معكوس فرا رس��يدن سال 
۱4۰۱ آغاز شده اس��ت، روزهاي پاياني 
س��ال اما همراه با سنتي است كه اگر چه در سال هاي 
خيلي دور يك جش��ن به حس��اب مي آمد و در واقع 
براي استقبال از بهار و بدرقه زمستان برگزار مي شد، 
اما حالا چند سالي اس��ت كه تبديل به ميدان جنگ 
با ش��مار مصدومان بالا شده است. چهارشنبه سوري 
كه هر سال با س��هل انگاري، ندانم كاري و بي تفاوتي 
به تمام هش��دارهايي كه قبل از آن داده مي ش��ود، به 
چهارشنبه س��وزي هاي دردناكي تبديل مي شود. هر 
سال تعداد مصدومان اين جش��ن پايان سال بيشتر 
از قبل مي ش��ود، حتي قرباني ه��م دارد و چند نفري 
هم در همين ترقه بازي هاي غير استاندارد جان خود 
را از دس��ت مي دهند. اما هر س��اله قبل از فرا رسيدن 
چهارشنبه س��وري هم پليس هش��دار مي دهد، هم 
آتش نش��اني و اورژانس و هم خانواده ها از جوانانشان 
مي خواهند تا دس��ت به كارهاي خطرناك نزنند، اما 

كو گوش شنوا.
هنوز چهارشنبه س��وري از راه نرسيده نزديك به ۵۰ 
نفر مصدوم در اين زمينه داشته ايم. اين مصدوميت ها 
البته به سادگي بر طرف نمي شوند، هر ساله شمار قابل 
توجهي از نوجوانان و جوانان بر اثر استفاده از وسايل غير 
استاندارد آتش بازي، داراي مصدوميت هاي ماندگار 
مي شوند، بيش از همه كساني هستند كه بينايي خود را 
از دست مي دهند. قطع دست و پا، قطع انگشتان دست 
و پا، سوختگي هاي شديد كه اثر آن بر روي صورت يا 
ديگر اعضاي بدن باقي مي ماند، تمام اين اتفاقات فقط 
براي يك ش��ب آن هم برگزاري جشني كه اصلا قرار 
نبود به اين شكل برگزار ش��ود رخ مي دهد و بسياري 
از خانوادها با بروز اين اتفاقات ناگوار براي عزيزانشان 
به اس��تقبال س��ال نو مي روند. اما اين بار هش��دارها 
جدي تر شده اس��ت، حتي رييس انجمن حمايت از 
بيماران سوخته با اشاره به مشكلات موجود در زمينه 
سوختگي در كشور خواستار آن شده تا مسوولان با 

تصويب قوانين بيشتر و سختگيري هاي بيشتر مانع 
از وقوع سوختگي در آخرين چهارشنبه سال شوند. 

    درباره پيشگيري از سوختگي
 قانون گذاري شود

دكتر محمدجواد فاطمي در اين باره مي گويد: موضوع 
چهارشنبه س��وري بيش��تر يك مش��كل فرهنگي و 
مديريتي است. مردم در همه طبقات اجتماعي چيزي 
به نام پيش��گيري را نمي شناس��ند و به آن بي توجه 
هس��تند. ما مردمِ بعد از وقوع حادثه هس��تيم؛ يعني 
صبر مي كني��م تا اتفاقي رخ دهد و بعد به فكر برطرف 
ش��دن آن مي افتيم. صبر مي كنيم آخر سال شود تا 
نهايتا يك هفته قبل از چهارشنبه سوري همه به ياد 
اين مناسبت بيفتند؛ درحالي كه اگر قرار است اقدام 
مناسبي انجام شود بايد در طول سال هم به فكر باشيم 
و فرهنگ پيشگيري از حوادثي همچون سوختگي را 
تقويت كنيم. او با تاكيد بر اهميت آموزش و پيشگيري 
در مبحث چهارشنبه س��وري، مي افزايد: سوختگي 
و آتش س��وزي علاوه بر تمام آس��يب هايش عوارض 
اقتصادي هم به دنبال دارد. بايد قانون گذاري كرد زيرا 
قانون ها كمك مي كن��د در اين زمينه اقداماتي انجام 

دهيم كه به پيشگيري از سوختگي كمك كند.
دكتر فاطمي اظهار م��ي دارد: در مبحث مديريتي 
اعتقاد قوي دارم كه دليل مشكل چهارشنبه سوري، 
ناكارآمدي سياس��ت هاي ارگان ها و سازمان هاي 
مسوول در اين زمينه است. چه اتفاقي افتاده است 
كه يك جش��ن ملي ما تبديل به يك شب دلهره آور 
همراه با آسيب ديدن و معلول شدن افراد جامعه به 
ويژه جوانان شده است؟ چه كار كرديم كه شبي كه 
بايد با ش��ادي، دور هم جمع شدن و آجيل خوردن 
باش��د تبديل به ش��ب بمب پرتاب كردن و آسيب 
رساندن شده است؟ تمام اينها به علت رويكردهاي 
اشتباهي است كه به جاي اينكه از اين روزهاي خاص 
براي شادي بيشتر مردم استفاده شود، رويكردهايي 

به كار گرفته شد كه كافي نيست.

    چهارشنبه سوري به صورت جشن ملي 
برگزار شود

ريي��س انجمن حماي��ت از بيماران س��وخته تاكيد 
مي كند: انجم��ن حمايت از بيماران س��وخته اصرار 
و اعتق��اد دارد كه مهم ترين اق��دام در اين زمينه ابتدا 
قبول اين ش��ب به عنوان يك جش��ن ملي و س��پس 
برگزاري مراس��مي ملي در اين ش��ب همراه با شادي 
و برنامه ه��اي خوب با هم��كاري ارگان هاي ذي ربط 
مانند اورژانس، آتش نشاني، وزارت بهداشت و... است. 
مراسم چهارشنبه سوري نيازمند نگاه و سياست جديد 
است و تا زماني كه اين اتفاق نيفتد ترس و دلهره از آن 

وجود دارد.
او در پايان مي گويد: متاس��فانه طي چند س��ال اخير 
وضع س��وختگي و درمان آن در كشور به مراتب بدتر 
ش��ده اس��ت؛ در واقع اتفاقاتي مانند كرونا، تحريم و 
سياست هاي نادرست دولت ها بر اين موضوع موثر بوده 
است. در حال حاضر متاسفانه خيلي از پانسمان هاي 
نوي��ن، خدمات كاردرمان��ي و مش��اوره ها و برخي از 
جراحي هاي پلاستيك را بيمه ها پوشش نمي دهند. 
اين در حالي اس��ت كه اكثر پانسمان هاي سوختگي 
وارداتي هستند و متاسفانه در كشور در زمينه توليد 
پانسمان هاي نوين تقريبا به هيچ چيزي نرسيديم. ما 
در زمينه پوشش هاي بيمه اي مكاتبات و پيگيري هاي 
زيادي داشتيم ولي كسي نمي خواهد كاري انجام دهد 
چ��ون اين اقدامات به گونه اي اس��ت كه بار هزينه اي 

داشته و نتيجه آن چندسال بعد مشخص مي شود.

    چرا جشن چهارشنبه سوري 
به جنگ تبديل شد

اين سوال سال هاست كه ذهن بسياري از مردم را به 
خود مشغول كرده، چه عواملي باعث شد تا جشني 
ملي كه باعث شادي و ش��ور در روزهاي پاياني سال 
براي استقبال از سال جديد باشد، به معضلي چنين 
ترسناك بدل شود. هر روز خبر دستگيري عده اي با 
وسايل غير استاندارد آتش بازي و وسايلي كه بيشتر به 

كار جنگ مي آيند تا جشن منتشر مي شود. اما تغيير 
اين رفتارهاي اجتماعي معلول كدام علت ها مي تواند 
باشد. پونه كدخدايي، جامعه ش��ناس در اين باره به 
»تعادل« مي گويد: جامعه هميشه راه خودش را براي 
رد ش��دن از بن بست ها پيدا مي كند. زماني برگزاري 
جشن چهارشنبه سوري ممنوع ش��ده بود، بعد اين 
ممنوعيت ها شكل و فرم اين جشن و برگزاري آن هم 
عوض شد، حتي در مقطعي كه خطرات اين جشن كه 
بيشتر شبيه به جنگ بود و هست، بيشتر شد، تصميم 
بر جلوگيري كامل از برگزاري آن گرفته شد، هنوز هم 
هر سال پليس به جوانان تذكر مي دهد كه هر كس در 
چهارشنبه سوري دستگير شود تا آخر تعطيلات عيد 
در بازداشتگاه خواهد ماند. حال سوال اينجاست واقع 
اين برخوردهاي قهرآميز و رفتارهاي ضد اجتماعي 
با جوانان تا چه حد توانست مانع از بروز اتفاقات تلخ 
آخرين چهارش��نبه سال باش��د. قطعا اگر بخواهيم 

منصفانه جواب بدهيم بايد بگوييم: هيچ!

    هر برخورد قهرآميزي 
با شكست روبه رو مي شود

اين جامعه شناس در بخش ديگري از سخنانش مي گويد: 
تجربه به ما ثابت كرده كه هر برخورد قهرآميزي با اتفاقات 
اجتماعي و حتي با معضلاتي كه بايد براي حل آنها دست 

به اصلاح زيرس��اخت ها زد، با شكست مواجه مي شود. 
وقتي براي جلوگيري از جشن هاي چهارشنبه سوري 
پاي پليس و بگير و ببند به ميان بيايد، اين مي شود كه 
جوانان ترجيح مي دهند دس��ت به كارهايي بزنند كه 
هم خشمشان را از اين رفتارها نشان بدهند، هم انرژي 
جواني شان را تلخيه كنند و هم به خيال خودشان سنت 
ديرينه اي را كه از آنها دريغ مي شود، زنده نگه دارند. حال 
اگر اين مراس��م به صورت قانوني در ميدان هاي بزرگ 
شهر و با حضور گسترده مردم و بر اساس همان سنت ها 
و آيين هاي ديرينه اش اجرا مي ش��ود، نه تنها ما هر در 
هفته هاي آخر هر سال شاهد انتشار اخباري نبوديم كه هر 
روز از تعداد مصدومان بر اثر استفاده از وسايل آتش بازي 
گزارش بدهد، كه واقعا آنطور كه بايد به استقبال سال نو 
مي رفتيم. اين جشن اگر به طور اصولي برگزار شود حتي 
مي تواند براي آنهايي كه در سال پشت سر گذاشته شده، 
مشكلاتي داشته اند، عزيزي از دست داده اند يا گرفتاري 

دارند را به آغاز سال جديد اميدوار كند. 

    جشن هاي ملي را نبايد حذف كرد
پون��ه كدخدايي مي افزايد: نبايد جش��ن هاي ملي را از 
تقويم حذف كنيم. اينها مي توانند س��وپاپ اطمينان 
براي رفتارهاي درست اجتماعي باشند. اين جشن ها هم 
انرژي جواني را تخليه مي كنند هم خشم هاي فروخورده 

در جامعه را به ش��ادي تبديل مي كنند. شما حتي اگر 
هزاران مشكل هم داشته باشي وقتي در موقعيتي شاد 
قرار مي گيري بي اختيار لبخند مي زني، همين لبخند 
ميزان زيادي از خشم درون فرد را تخليه مي كند. باعث 
مي شود رفتارهاي اجتماعي بهتري مي شود. در حالي 
كه هر گونه رفتار قهرآميز و دس��توري مي تواند خشم 
دروني جامعه را افزايش دهد و ميزان نااميدي را بالا ببرد.

    چهارشنبه سوري سنت زيبايي است
بهتر است قبل از اينكه بخواهيد براي چهارشنبه سوري 
ترقه و نارنجك و... بخريد، نگاهي به تاريخچه اين جشن 
بيندازي��د، براي ي��ك بار هم كه ش��ده، تصميم بگيرد 
چهارشنبه سوري را مانند همان سنت زيبايي قديمي 
كه هست برگزار كنيد، پريدن از روي آتش، فال گوش 
ايستادن، قاشق زني، شعر خواني و ... هيچ وقت در هيچ 
زماني از تاريخ در چهارشنبه سوري صداي ترقه و نارنجك 
نبوده. مردم با هم آواز مي خواندند، پايكوبي مي كردند، 
براي رسيدن بهار جشن مي گرفتند. آنها جشني به اين 
زيبايي را به جنگ تبديل نمي كردن��د. ما هم نوادگان 
همان نسل هاي گذشته ايم و بايد به سنت هاي زيبايي 
كه نياكانمان براي ما به جا گذاشته اند، احترام بگذاريم. 
تا هم جانم��ان را از گزند در امان داريم و هم با لبخند به 

استقبال سال جديد برويم، نه به درد و عذاب. 

گزارش

وضعيت درمان سوختگي در كشور خوب نيست

استقبال از عيد با نارنجك و ترقه
چهارشنبه سوري را به چهارشنبه سوزي تبديل نكنيد

يادداشت

امروز يكي از معضلاتي كه 
جامع��ه با آن مواجه اس��ت 
عدم اعتماد به نفس در بين 
نوجوانان و جوانان اس��ت، 
مساله اي كه باعث مي شود 
بسياري از آنها به عمل هاي 
جراحي زيبايي روي بياورند. 
اگر نگاهي به آمار شكايت از 
جراحان زيبايي بيندازيم متوجه مي ش��ويم كه تب 
عمل هاي جراحي زيبايي در كش��ور بسيار بالا رفته 
اس��ت. مراكز زيبايي با ش��عارهاي دهن پركن مثل 
»سال نو چهره نو« افراد را به انجام اين عمل ها ترغيب 
مي كنند. در واقع عمل جراح��ي زيبايي به نوعي در 
كشور ما به يك فرهنگ تبديل شده است. زماني فقط 
جراحي بيني مد بود و بس��ياري از افراد براي تقويت 
اعتم��اد به نفس خود اقدام به اي��ن عم مي كردند، اما 
امروز شرايط فرق كرده و عمل هاي ديگر هم به ليست 
اضافه شده. پيكر تراشي، كشيده كردن چشم ها، گونه 

گذاشتن و... 
در واقع برخي چيزها در يك جايي فرهنگ مي شود. 
به طور نمونه در كش��ور فرانس��ه هم بس��ياري افراد 
بيني هاي بزرگ دارند اما عمل نمي كنند و آن را زشت 
نمي دانند. مساله اينجاست كه چشم هم چشمي ها 
و همين طور نداش��تن فعاليت هاي مفيد اجتماعي 

موجب مي شود تا افراد روي خودشان تمركز پيدا كنند 
و به دنبال پيدا كردن عيبت و ايراد باشند. از سوي ديگر 
جامعه ما زنان و دختران را به گونه اي تربيت مي كند 
كه اغلب دلشان مي خواهد بدون نقص باشند اما درباره 
مردان اين مس��اله كمتر اتفاق مي افتد. اگر كس��ي 
شخصيت اجتماعي مناسبي داشته باشد به دنبال اين 
مسائل نيست. مگر اينكه بخواهد خودش را از مسير 
لباس، ماش��ين يا عمل هاي جراحي زيبايي به اثبات 
برساند. در كنار اينها نبايد نقش فشارهاي اجتماعي 
در گرايش افراد به اين مسائل را فراموش كرد . اين در 
حالي اس��ت كه اين افراد نمي دانند بعد از عمل هاي 
جراحي زيبايي و اقدامات اينچنيني هم باز فشارهاي 
اجتماعي به گونه اي ديگر خود را نش��ان مي دهد. در 
واقع هر فرد به دنبال تاييد شدن از سوي ديگران است، 
اين مساله در افراد مختلف ش��دت و ضعف دارد، هر 
چه اعتماد به نفس شما پايين تر باشد، ميزان احتياج 
به اين تاييد شدن بالاتر مي رود و همين مساله باعث 
مي شود تا افراد بيش��تري براي جراحي هاي زيبايي 
اقدام كنن��د. عمل هاي كه اين روزه��ا با قيمت هاي 
نجومي انجام مي ش��ود، تنها راه فرار از عدم اعتماد به 
نفس اس��ت، وگرنه اگر فردي اعتماد به نفس داشته 
باشد نيازي ندارد تا ظاهر خود را آنطور كه ديگران از 
او انتظار دارند، درست كند. نداشتن اعتماد به نفس 
آفتي است كه بين جوانان افتاده و البته اين روزها در 

بين افراد با سنين مختلف هم ديده مي شود. هستند 
زناني كه در س��نين بالاي ۵۰ سال به فكر عمل هاي 
زيبايي مي افتند. از آنجايي ك��ه زنان در جامعه ما در 
بس��ياري از موارد ناديده گرفته مي شوند و نقشي جز 
خانه داري و فرزند آوري براي آنها تعريف نشده است، 
اين كمبود اعتماد به نفس در بين آنها بيش��تر ديده 
مي شود، همين مساله هم باعث شده تا آمار عمل هاي 
زيبايي در بين زنان بيشتر از مردان باشد. به هر حال 
فرهنگ، نوع تربيت خانوادگي، نوع برخورد جامعه با 
افراد و ... همه دست به دست هم مي دهند تا باعث بروز 
چنين رفتارهايي شوند.  اقليما نقش پزشكان را هم در 
اين زمينه بسيار مهم مي داند و مي افزايد: »خيلي وقتها 
افرادي كه به پزشكان جراح زيبايي مراجعه مي كنند 
هيچ مشكلي ندارند اما پزشكان براي اينكه پول بگيرند 
به جاي آنكه به مراجعه كننده خود بگويند مش��كلي 
نداري براي آنكه پول بگيرند او را به انجام عمل زيبايي 

ترغيب مي كنند.«
اين كارش��ناس به اعتم��اد به نف��س و تريبت هاي 
خانوادگي هم اش��اره مي كند و مي گويد: در فرهنگ 
كشور ما اينگونه جا افتاده كه دختران ما نياز به تاييد 
ديگران دارند اما پسرانمان را اينگونه تربيت نمي كنيم 
به همين دليل در حالي كه ش��اهد گرايش گسترده 
زنان و دختران به جراحي هاي زيبايي هس��تيم، آمار 

اين عمل ها در آقايان بسيار ناچيز است.

اعتماد به نفس از دست رفته

مصطفياقلیما

رويخطخبر

رييس كانون بازنشستگان تامين اجتماعي با اشاره 
به اينكه بدهي دول��ت در حال حاضر به 4۵۰ هزار 
ميليارد تومان رس��يده اس��ت، گفت: بدهي ما به 
بانك به ۱۰۰ هزار ميليارد تومان رس��يده اس��ت. 
علي دهقان كيا با اش��اره به اينكه اگ��ر افزايش ها 
بيش��تر از تورم باش��د قابل قبول است، گفت: يك 
نگراني م��ا بابت حذف ارز ترجيحي و افزايش تورم 
است. اگر دولت بتواند تورم را مهار كند، تأثير مثبت 
اين افزايش حقوق و دس��تمزد احساس مي شود. 
اگر تورم كنترل شود از اين ميزان افزايش رضايت 
داري��م. او همچني��ن در مورد پرداخ��ت ۸۹ هزار 
ميليارد تومان بابت بدهي دولت به تأمين اجتماعي 
تاكيد كرد: اين موضوع تا امروز محقق نشده است. 
دهقان كيا با اش��اره به اينكه بدهي انباشته دولت 
به تأمي��ن اجتماعي گفت: اي��ن بدهي به تصويب 
و اجراي ۲۶ قانون اقش��ار بيمه خاص برمي گردد 
كه دولت متعهد ش��ده بود حق بيم��ه كارفرمايي 
براي اين اقش��ار بپردازد. دولت بايد ماهانه ۵,۰۰۰ 
ميلي��ارد تومان باب��ت حق بيم��ه كارفرمايي اش 
بپردازد كه پرداخت نمي ش��ود و هرماه جزو ديون 
دولت قرار مي گيرد. رييس كانون بازنشس��تگان 
تأمين اجتماعي تهران افزود: اگر اين بدهي به روز 

پرداخت مي ش��د، ارزش روز اين بدهي به بيش از 
يك تريليون و ۷۵۰ هزار ميليارد تومان مي رسيد 
و امروز بدون مش��كل هم حقوق ها پرداخت و هم 
بودجه متناسب سازي، تأمين و درمان بازنشستگان 
به نحو خوبي ارايه مي شد. او اظهار داشت: از دولت 
و مجلس مي خواهيم در اج��راي قوانين و نظارت 
بر آن اهتمام داشته باشند و به دليل اينكه اين ۸۹ 
هزار ميليارد تومان كه قرار بود براي متناسب سازي 
صرف ش��ود به تأمين اجتماعي پرداخت نش��ده، 

سازمان تأمين اجتماعي براي تأمين منابع از بانك 
رفاه با سود ۳۵ درصد قرض كرده و امروز اين بدهي 
به بانك به حدود ۱۰۰ هزار ميليارد تومان رسيده 
اس��ت. از قواي سه گانه مي خواهيم به اين موضوع 
ورود كنند تا شاهد استمرار متناسب سازي در سال 
آينده باشيم در غيراين صورت تأمين اجتماعي با 
كسري نقدينگي بيش از ۱۰ هزار ميليارد تومان در 
ماه روبه رو خواهد شد و بايد پاسخگوي بيش از چهار 

ميليون بازنشسته باشند.

بدهي ۴۵۰ هزار ميلياردي دولت به تامين اجتماعي
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